
روزنامه

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم تاکید کرد ؛

ضرورت بسیج همگانی برای 
افزایش واکسیناسیون کرونا 

8

  

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: اگر چه ذخایر خون استان در وضعیت مطلوبی 
قرار دارد ولی کاهش ۲۰ درصدی اهدای خون در تیرماه سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته درقم نگرانی هایی برای حفظ پایداری این ذخایر ایجاد کرده است.
مرتضی نوریان ، اهدای خون را امری لازم، ضروری و همیشگی دانست و افزود: بعد 
از شیوع کرونا با افت در میزان اهدای خون در استان مواجه شدیم که در ماههای 
اولیه این شیوع شدت کاهش اهدای خون در قم شیدتر بود ولی در ادامه با همراهی 
و مشارکت مردم نوع دوست قم، این افت جبران شد. وی ادامه داد: با همراهی 

دادگاه  رای  اساس  بر  کرد:  اعلام  قم  انقلاب  و  عمومی  دادسرای  عمومی  روابط 
در  رضوان  پروژه  مزایده  قم،  اقتصادی  نظام  اخلالگران  جرایم  به  رسیدگی  ویژه 
روز پنج شنبه ۱۴ مردادماه در دادسرای این استان برگزار می شود.  به گزارش روز 
دوشنبه روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، بر اساس رای دادگاه ویژه 
رسیدگی به جرایم اخلالگران نظام اقتصادی قم مبنی بر محکومیت مدیرعامل پروژه 
مسکونی رضوان و حسب دستور دادستان قم مبنی بر فروش آن مجتمع، مزایده این 
پروژه به قیمت پایه ۱۱۴ میلیارد و ۵۷۵ میلیون تومان برگزار خواهد شد. بر اساس 

مدیرکل سازمان انتقال خون استان قم :
نگران حفظ پایداری ذخایرخونی هستیم 

روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم اعلام کرد: 
مزایده پروژه رضوان ۱۴ مرداد  برگزار می شود

با  قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
افزایش تعداد مراکز  برای  امکانات لازم  تامین همه  به  اشاره 
واکسیناسیون گفت: می توانیم تعداد تزریق واکسن در قم را 

به چند برابر میزان موجود افزایش دهیم. ببیژن سلیمان پور 
روزدوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان قم با تاکید بر 
ضرورت بسیج همگانی برای افزایش میزان تزریق واکسن کرونا 
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رئیس هیئت مدیره شهرک صنعتی شکوهیه قم مطرح کرد:

کرونا و قطعی برق بلای جان واحدهای صنعتی

واکسن کرونا تا حد زیادی مرگ و میر را کاهش می دهد 
آمار تعداد مبتلایان و فوتی ها درقم نگران کننده است
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سرمقاله به قلم محمدرضا اسماعیلی مقدم 
نماینده اسبق قم:

کابینه فراجناحی،تخصصی 
وعلمی دوای حل مشکلات مردم

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

با ادامه روند فعلی بیماری کرونا مراکز 
درمانی دیگر پاسخگو نخواهند بود

محمدرضا عارف :

رئیسی به شعار فراجناحی بودن 
دولتش پایبند باشد 

 رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: 
ما توقع نداریم کــه در رأس کابینه 
از چهره های شاخص اصلاح طلب 
استفاده شود اما این توقع را داریم 
که بدنــه دولت فعلی قلــع و قمع 
نشود و دولت سیزدهم با استفاده 
از تمامــی ظرفیت هــا و براســاس 
شایستگی، کارآمدی و شاخص های 
2توانایی و اقتدار و همراهی با دولت 

ماموریت رئیس قوه قضاییه به بخش های مختلف قضایی ؛

رسیدگی به پرونده های پرشاکی 
و فساد اقتصادی 

دستور رهبر انقلاب به رئیس جمهور پیرو پیشنهاد وزیر بهداشت : 

 پیشنهاد تعطیلی بررسی شود
 و اقدامات لازم انجام گیرد 

رئیس قوه قضاییه درباره تسریع 
پرونده های  تکلیف  تعیین  در 
که  پرونده هایی  اقتصادی،  فساد 
پرونده های  و  دارند  زندانی  متهم 
ویژه ای  ماموریت  کثیرالشاکی 
و  دادگستری  کل  روسای  به 
دادستان ها داد و از آنان خواست 
هرچه  صدور  و  رسیدگی  روند  به 
سریعتر تصمیم نهایی در این رابطه 

وزیر  پیشنهاد  پی  در 
بهداشت در خصوص اعمال 
برای  هفته ای  دو  تعطیلی 
ویروس،  چرخش  کاهش 
رهبر انقلاب از رئیس جمهور 
در  موضوع  این  خواستند 
ستاد ملی کرونا بررسی شود 
است  لازم  که  اقدامی  هر  و 
2انجام گیرد. به گزارش  پایگاه  2

آیت الله اعرافی در مراسم افتتاح پروژه های شهرداری قم:

نگاه راهبردی به اجرای
 پروژه های شهری ادامه یابد
همه دستگاه ها با شهرداری همکاری نمایند

کابینه فراجناحی،تخصصی وعلمی دوای 
حل مشکلات مردم

ایران تعلق به همه ی ایرانیان دارد. از میراث ایمانی 
و تاریخی تا گوشه گوشه ی سرزمین و محیط زیست 
اش،از ذخائر مادی کشور تا انباشته های فرهنگی و 
معنوی از ایستادن پای دفاع ازارزش ها و خاک وطن 
تا هزینه دادن درروزهای سخت تا برخورداری عادلانه 

از ذخائر سرشار این کشورغنی.
دربرهه ای بخشی از مردم احساس می کنند نیازبه 
ازسرزمینشان  دفاع  را  اش  اولویت  که  دارند  کسی 
بگذارد و یا از اعتقادشان،گاهی احساس می کنند به 
فرهنگ آنها اساعه ادب شده ، زمانی درروحشان جای خالی تجلیل از نخبگانشان را 
حس می کنند و گاهی کرامت و عزتشان را در خطر می بینند ،واز دولت  وحاکمیت 
وکالت موثررا می جویند اما بخش اعظم مردم و دراکثریت زمانها فصل مشترک خواسته 

هایشان ارتقاء معیشت است.
امروز آن روزی است که از کف کارتن خوابی درجامعه تا سقف بلندی ازطبقه متوسط 
کمرشان در زیر بارگرانی خم یا حتی شکسته شده و شاخکهای متعدد سیاهی فقرکه 
درحبسشان فرورفته و توانشان را بریده وآنها را زمین گیرکرده،بیان نقاط ضعف و قوت 

این دولت و آن دولت هم مثل نیشی است درد آور بر زخمهای عمیق آنها؟
با پذیرش این حقیقت که ازبحث های تقدم و تاخرمکتب و تخصص عبورکرده ایم، 
هم درنظروهم درعمل و تجربه، و مردم از نظر مذهبی و سیاسی به قوامی رسیده اند 
که قیم نمی خواهند واین بارگران از دوش دولتها برداشته شده و یا با وجود نهاد های 
تبلیغاتی متعدد )بدور از قضاوت در موفقیت  یا عدمش در این زمینه ها(دوای درد مردم 
کابینه ای است بر مبنای کارشناسی و نگاه فوق تخصصی و علمی به مقوله های مختلف 

اقتصادی-اجتماعی-سیاسی و ...
بهترین عملکرد امروز بهترین شیوه استفاده از پتاسیل های بین الملی و داخلی برای 
رضایت عامه مردم است که عنصر اصلی حکمرانی خوب است .اگربپذیریم پس از 42 
سال معدل فهم و تجربه درمردم و نخبگانش ازعده ی قلیلی که به هر دلیلی بزور می 
میخواهند خود را قیم مردم بدانند تکلیف انسانی و ملی و شرعی رئیس دولت برای 
رضایت مردم از رضایت هرکس بالاتر است که برگرفته از »مردم عیال خداوندند« 
می باشد رضایت حق مدارانه ی مردم رضایت حق تعالی است لذا بعنوان یک معلم 

بازنشسته که در کوچه و خیابان هم راز و هم درد مردم است می گویم:
مردم از دولت نان می خواهند، مردم از دولت کار و مسکن می خواهند،مردم ازدولت 
دوری از تنش های مختلف خارجی و داخلی و ایجاد آرامش می خواهند.رفاه و آسایش 
و خدمات درشان مردم و کشور بزرگ ایران و دین برجسته ی اسلام را می خواهند و 

قدرمسلم آزادی ،کرامت و عدالت و ... را هم حق طبیعی خویش میدانند.
با توجه به اینکه درشاخه های مختلف ایدئولوژی و یا سیاسی دردولت های قبلی 
کارو تجربه اندوخته شده است در حال حاضرمهندسی معکوس می گوید کابینه ای 
تخصصی،فراجناحی،پاک دست،خارج از منویات خطوط خاص،برمحورمنافع ملی 
،متمرکزبرداشته های نیروهای داخلی و خارجی )ارائه تجربه مثبت و پایدار درعمل 
ولو با شروع از تعداد اندک از ایرانیان خارج از کشوردرهمه زمینه ها(و استفاده از وزرا 
و مجریانی که علاوه بر خصوصیات فوق تخصص درکارخود دارای شخصیتی متعادل 
وبدور از منفعت گرایی و تنگ نظری،شجاع،صبورو مردمی و ... چه ازافراد موفق کابینه 
های قبلی یا سایر دوائر و قرار دادن یک جوان نخبه دریک معاونت خاص هروزیربرای 
تجربه اندوزی جهت کابینه بعدی،عدم استفاده ازنیروهای مجلس کنونی یک عمل 

منطقی وبیان متقنی است برمحمل اندیشه صحیح.
عدم استفاده ازکسانی که به رسم یک روشی سنتی غلط درستاد انتخاباتی نامزد 
حضوریا نفوذ می کنند با این هدف که دردولت بعدی جایگاهی برای جذب منافع 
خودشان بسازند ،شکستن چنین سنت های سیئه و انقطاع این روش های مذموم 
،علامتی از درایت و توجه سیستم اجرائی جدید می باشد که مورد پسند وستایش مردم 
است. اما بعنوان یک معلم، یک بسیجی و جانباز و یک مربی ورزشی و کسی که بسیاری 
از شاگردان او در دانشگاه های بزرگ کشور وحتی دنیا صاحب درجات بالا بوده اند و 

خود را محق و وکیل می دانم از جانب اکثریت آنها این خواسته ها را نمایندگی کنم.
الف - در زمینه آموزش و پرورش

1-وزرای کابینه های اول شهید رجایی و باهنر بودند حتی قبل ازانقلاب از نظر 
معلومات و درجه علمی و فرهنگی انسان های شبیه قره داغی و دکتر حسابی و دکتر 

خانلری متولی فرهنگ کشور بوده اند.

2-رشد جهشی بسیاری از کشور ها در 50 سال اخیر مرهون نگاه ویژه به آموزش و 
پرورش بوده است.

3-وزیر آموزش و پرورش باید شخصیت وزین،متعادل ،متخصص و فراجناحی باشد 
در امورعلمی و کارشناسی خط و ایدوئولوژی را دخالت ندهد.گچ خورده و درد کشیده 
آستان تعلیم و تربیت باشد و مهارت محوروخلاقیت خواه باشد و نه تقلید محورو تنها 
حافظه پرور ،سیستم را درجهت تعقل و مهارت پیش ببرد،به عدالت آموزشی اعتقاد 
داشته باشد.مافیاهای آموزشی را مرتبا لاغر کند تکریم معلم و دانش آموز و کارمندان 

آموزش و پرورش درزمینه دانش نهادینه شده باشد.
ب- درحوزه ورزش که این مجموعه از یک طرف با کارشناسان قوی خاک خورده 
درحد بالای دنیا طرف است و سوی دیگرآن جوانان مستعد و جویای نام و طرف مقابل 
آنها مافیای ورزشی که رشدش درفساد و عدم قابلیت های فنی یعنی اتحاد فاسد و 
ناشایسته وخطی  دو تیغه یک قیچی که با بیرحمی ازیک طرف نیروهای سالم و کارآمد 

را ایزوله می کند و از طرف دیگرانگیزه های جوانان مارا به کینه ویاس تبدیل می کنند.
پ - اما بالاترین خدمت به فرزندان شهدا ، رزمندگان ، جانبازان ،ایثارگران و آزادگان  
عزیزانتخاب یک فرد فراجناحی برای ریاست سازمان بنیاد شهید وامورایثارگران است 

که دارای ویژگی های زیرباشد:
1- به نگاه کارشناسی همراه با دلسوزی ودرک و اقدام به موقع برای این قشرمعتقد 
باشد،و یک تیم کارشناسی ازروان شناسان و جامعه شناسان برای توجه علمی به آسیب 
های اجتماعی که متوجه این قشر است تشکیل دهد. همچنین تیم های کارشناسی 
کارآفرینی و اقتصاد و سرمایه گذاری برای سرمایه های اندک ایثارگران ومشاوره های 
خانوادگی و حقوقی و درسی واوقات فراغت این عزیزان و خانواده  های آنها تشکیل 

دهد.
2-درد این طبقه را بفهمد و شدیدا ضد فساد مخصوصا فسادهای اقتصادی و درعین 

حال تفکر زایش سرمایه داشته باشد.
3-به هیچ وجه جناحی نباشد، تابتواند برای همه ی اقشار فکری و سلیقه ای ایثارگران 
پدری یا مادری کند،توجه داشته باشید همه ی نحله های فکری و سیاسی مطرح موجود 
در جامعه دراین مجموعه وجود دارد و خوشبختانه آنها درسطوح بالایی از نظر دیدگاه 
و تراز درک در جامعه قراردارند، حتی برخلاف بعضی تفکرات اکثریت این عزیزان 

خوشبختانه گروه های مرجع فکری میان مردمند.
4-دارای ارتباط منظم با همه ایثارگران و پی گیرو صبوردراستفاده ازفکرآنها باشد و 

ایده های آنها را محترم و تیمی برای بررسی نظرات آنها و قانع کردن آنها بگذارد.
5-دریک کلام کسی میتواند این مجموعه را راضی کند که در همه زمینه ها ایثارگر 
باشد چون موثرترین اینها از یک طرف تیز،خوش فکر،منطقی،صاحب نظر سیاسی و 

پاک و ... هستند و از طرف دیگرمحجوب و زود رنج و از شعارهای گذشته ناامید.
6-کسی باید برای آنها تصمیم گیری کند و مقبول می افتد که تصمیم های درست آنها 

را رهبری کند و خود را قیم آنها نداند.
خصوصا بداند که ایثارگران سه طبقه عده هستند:1-آنها که متاسفانه بالاتر از حقشان 
خواسته اند و بدست آورده اند با هر مکانیزمی؟!اینها عده کمی هستند که همه ی 
بخشنامه ها و اساس نامه ها را دراین زمینه می دانند و اطلاعات دارند. 2-عده ای حتی 
از مزایایی که قانونی که با آنها تعلق می گیرند خبر ندارند وظیفه مسئولین است که آنها 
و خانواده های آنها را مطلع و از حق آنها دفاع کنند.3- کسانی کرامت و عزت نفس آنها 
و یا حتی اعتقاد شان برخورداری از حقوق حقه اشان را هم دنبال نمی کنند وظیفه 
مسئولین است که حق آنهارا با احترام تقدیم کنند لااقل حقی از خانواده  آنها که دچار 

مظلومیت مضاعف هستند ضایع نشود.
آن  مشابه  یا  قبلی  درآدمهای  ،محدود  دایره  این  برای  مسئول  4-درانتخاب 
نباشد،بسیاری ازایثارگران و فرزندان شهدا و آزادگان در سازمان ها و وزارت خانه های 
دیگرهستند که درحد وزیر و معاون وزرا یا در سازمان مدیریت که هم تخصص لازم را 

دارند و هم جز این خانواده هستند.
ت- وزارت علوم مجموعه ای است از فرهنگیان کشور استادان، دانشجویان و کارمندان 
و خانوده های آنها که  طیف وسیعی از جامعه را تشکیل می دهند که رضایت آنها درحکم 
سرچشمه ی مهمی ازچشمه های ملت هستند، انسان های با ایمان ،کم توقع،سالها 
درس خوانده،هادی خانواده های بسیاری از مردم ما،صاحب نظران بسیاردرسطح 
جهان وقدرت نیروی جوانی وعلمی وآینده ساز دانشجویی،فقط می خواهد یک انسان 
فرهیخته با نظرکارشناسی وعلمی و ملی مولفه های موجود واستعداد های برجسته 
موجود را هماهنگ کند تا برایندش اعتلای علمی کشوردرجهان باشد پتانسیل وجود 
دارد اما گاهی فردی آمده و بر مسند وزارت علوم نشسته است  که فقط برای این قشر 
فداکارو فرهیخته دردسر درست نموده است  در دانشگاه ها فقط کافی است بستر آماده 

باشد پتانسیل وجود دارد.
نماینده اسبق مردم قم در مجلس شورای اسلامی

1

روز دوشنبه در هشتمین هفته از اجرای طرح بزرگ قم در مسیر تحول، افتتاح، 
بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 12 پروژه شهرداری قم با هزینه ای بالغ بر 4000 

میلیارد ریال کلید خورد.
مراسم افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 12 پروژه شهرداری قم امروز 
با حضور آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، دکتر سقائیان نژاد 
شهردار قم، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر قم، بیت معظم شهید آیت الله 
سید محمدباقر حکیم، جمعی از مدیران و مسئولان استانی و شهری  برگزار و در آن 
پروژه های شاخص شامل تقاطع غیرهمسطح شهید آیت الله سید محمدباقر حکیم، 
بلوار فردوسی و حکیم به عنوان )شریان ارتباطی مناطق یک، چهار و پنچ(افتتاح و 

بهره برداری شد.
آیت الله اعرافی:

نگاه راهبردی به اجرای پروژه های شهری ادامه یابد
مدیر حوزه های علمیه دراین مراسم  بابیان اینکه نگاه راهبردی به اجرای پروژه های 
شهری قم  ادامه یابد گفت: امروز آنچه موجب تحول در هر مجموعه ای می شود، 
دور اندیشی، آینده نگری و داشتن رویکرد عمیق و برخورداری از اسناد بالادستی 
است. این همان چیزی است که در شهرداری و مسئولین این شهر وجود دارد و لازم 

است این امر بیش از پیش تقویت شود.
آیت الله اعرافی ، بر همگرایی و هم فکری همه نهادها و دستگاه ها شهری و 
استانی براساس راهبرد و اهداف تعریف شده و مشخص شده برای آبادانی و عمرانی 
شهر و... تأکید کرد. مدیر حوزه های علمیه با بیان این که از میان همه دستگاه 
ها، شهرداری از جایگاه ویژه ای برخوردار است، همگرایی و هم افزایی کلان سایر 
دستگاه ها را با شهرداری را برای پیشبرد اهداف عمرانی شهر و... امری ضروری 
دانست و اضافه کرد: باید این هم فکری و هم افزایی با شهرداری شکل قوی تری 

به خود بگیرد.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان این که همه هدف شهرداری خدمت به مردم 
است و مردم باید این نهاد را از خود بدانند، اظهار داشت: به دلیل همین مسئله 
و برای پیش برد اهداف خدمت به مردم، لازم است همه دستگاه ها با شهرداری 
همکاری را انجام دهند. امام جمعه قم با بیان این که نگاه راهبردی به اجرای 
پروژه های شهری ادامه یابد، بیان داشت: امروز آنچه موجب تحول در هر مجموعه 
ای می شود، دور اندیشی، آینده نگری و داشتن رویکرد عمیق و برخورداری از 
اسناد بالادستی است. این همان چیزی است که در شهرداری و مسئولین این شهر 
وجود دارد و لازم است این امر بیش از پیش تقویت شود. عضو خبرگان رهبری بیان 
داشت: شهرداری جایی است که افزون برکارهای سخت افزازی، نیازمند رویکرد نرم 
افزازی در حوزه های اجتماعی، فرهنگی و... همراه با فکر و ایده است. در حقیقت 
در این مقوله هم باید نقش آفرین باشد و برنامه ها را پیش ببرد و بیش از گذشته هم 

اثرگذار باشد.
آیت الله اعرافی گفت: وقتی صحبت از آسیب های اجتماعی و فرهنگی و علم 
آموزی می کنیم، در این موارد هم باید شهرداری فعال و اثرگذار باشد و در کنار 
اضلاع آموزش و پرورش، حوزه و دانشگاه حضور جدی و حمایتی نسبت به این 
موارد بیان شده داشته باشد. مدیر حوزه های علمیه افزود: باید بدانیم کار بزرگ، 
بدون همگرایی و هم افزایی مردم و نهادها امکان پذیر نیست. تحول این نگاه مهم 

هم نیازمند افراد فعال و کوشا در نهادها و دستگاه های مختلف است.
عضو فقهای شورای نگهبان اظهار داشت: از دیگر سو، شهر قم از جهات مختلف 
برای همین  و پیچیده و حساس است.  و دارای شاخص و ضوابط سخت  ویژه 
مسئولین هم باید دارای نگاه راهبردی علمی الهام بخش بر سایر مناطق و جهانی 
برای پیش برد اهداف و برنامه ها و ارتقاء سطح فکری، علمی، فرهنگی، کاهش 
آسیب های اجتماعی و...، داشته باشند. وی همچنین افتتاح پروژه های شهرداری 
قم که یکی از این طرح ها، افتتاح و بهره برداری از بلوار و مسیر مستقیم تقاطع 
غیرهمسطح شهید آیت الله سید محمدباقر حکیم بود، مقدم خاندان حکیم را در 
این مراسم گرامی داشت و گفت: این خاندان همواره مشعل علم، حکمت و شهادت 
هستند و از اهتمام شهرداری در روشن کردن مشعل نام گذاری معابر بنام عالمان 

علوم دینی قدردانی می شود.
شهردار قم:

بازگشائی کامل محور ترافیکی فردوسی با جدیت دنبال خواهد شد
اینکه طرح ها در حوزه های  به  اشاره  با  این مراسم  نیز در حاشیه  شهردار قم 
ساماندهی  افزود:  است  سبز  فضای  و  ورزشی،  فرهنگی،  ترافیکی،  عمرانی، 
حلقه های ترافیکی شهر و شبکه معابر شهری با هدف تسهیل عبور و مرور شهروندان 

از اولویت های شهرداری است.
سقائیان نژاد یکی از پروژه های کلیدی را افتتاح و بهره برداری بلوار فردوسی 
و حکیم، افتتاح و بهره برداری محور مستقیم تقاطع غیرهمسطح شهید آیت الله 
سید محمدباقر صدر دانست و گفت: در این پروژه سه هزار و ۸00 میلیارد ریال بابت 

تملک، آزادسازی و عملیات عمرانی هزینه شده است.
شهردار تاکید کرد: بازگشائی کامل محور ترافیکی فردوسی با عبور از 6 منطقه 

شهری قم با جدیت دنبال خواهد شد. 
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به طول حدود ۸ کیلومتر مسیر بازگشائی شده محور 
ترافیکی فردوسی، تکمیل و ادامه این محور را موردتوجه قرار داد و گفت: ادامه این 
مسیر حدفاصل بلوار جمهوری اسلامی تا بلوار شهید صدوقی قبلًا بازگشائی شده و 
در محدوده خیابان یاسمن نیاز به آزادسازی وجود دارد تا شاهد بازگشایی مسیر این 

محور تا میدان ارتش باشیم.
وی از همراهی مجموعه حوزه های علمیه و جامعه الزهرا برای بازگشایی خیابان 
جلسات  و  انجام شده  گفتگوهایی  خصوص  این  در  گفت:  و  داد  خبر  یاسمن 
کارشناسی نیز برگزارشده تا با رسیدن به توافق نهایی شاهد بازگشایی کامل این 

مسیر و باز شدن گره چندین ساله آن باشیم.
 وی با بیان اینکه این پروژه از شهریور 13۹۷ آغاز شده است تصریح کرد: کاهش 
از  بافت  داخل  اقتصادی  رونق  و  مسیر  شدن  کوتاه  اطراف،  معابر  ترافیکی  بار 
ویژگی های این پروژه است. شهردار قم عملیات عمرانی و اجرایی احداث این شریان 
ارتباطی در مسیر مستقیم و حدفاصل میدان پلیس تا بلوار جمهوری اسلامی شامل 
بلوار حکیم حدفاصل بلوار جمهوری اسلامی تا بلوار شهیدان هاشمی شاهرودی 
و محور مستقیم تقاطع ... همسطح بلوار شهید آیت الله محمدباقر حکیم با بلوار 
پیامبر اعظم )ص( طول محور فردوسی، حدفاصل میدان شهید محلاتی تا میدان 
ارتش را ۸ کیلومتر عنوان کرد و افزود: این پروژه شریان ارتباطی مناطق یک چهار و 
پنج را در فاز نخست و مناطق دو شش و سه را در فاز های بعدی برقرار خواهد کرد. 
سقائیان نژاد روند پیشروی پروژه را مثبت ارزیابی کرد و گفت: این مسیر 25 کیلومتر 
است که باید آزاد سازی شود و اگر به بهره برداری برسد، تمام معضلات ترافیکی شهر 

قم را حل خواهد کرد.
خیابان  ساماندهی  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  سقائیان نژاد  دکتر 
سنگ بری ها در بلوار خلیج فارس را از دیگر پروژه هایی دانست که امروز مورد افتتاح 
قرار خواهد گرفت، دانست و گفت: امروز همچنین شاهد بهره برداری از چندین 
پروژه ساماندهی معابر دیگر شهری در مناطق 3، 5 و ۷ خواهیم بود که در افزایش 

سطح ایمنی معابر و زیباسازی محیط شهری مؤثر خواهد بود.
رویکردهای  دیگر  از  را  شهرداری  در  زیست محیطی  پروژه های  به  توجه  وی 
اجرایی مجموعه دانست و گفت: یکی دیگر از پروژه های امروز نیز رونمایی از طرح 
ساختمان های سبز و پرداختن به اصول زیست محیطی در احداث ساختمان هاست 
به شکلی که شهرداری در طول سال 5 میلیارد از عوارض خود را در پروانه ساخت 
این گونه بناها دریافت نمی کند و در ازای آن 60 میلیارد صرفه جوئی را در مصرف 

انرژی شاهد خواهیم بود.

با حضور آیت الله اعرافی و مسئولان استانی و شهری  صورت گرفت؛

بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 12 پروژه شهرداری قم 

محمدرضا اسماعیلی مقدم*
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دستور رهبر انقلاب به رئیس جمهور پیرو پیشنهاد وزیر بهداشت : 

 پیشنهاد تعطیلی بررسی شود
 و اقدامات لازم انجام گیرد 

در پی پیشنهاد وزیر بهداشت در خصوص اعمال تعطیلی دو هفته ای برای کاهش 
چرخش ویروس، رهبر انقلاب از رئیس جمهور خواستند این موضوع در ستاد ملی 

کرونا بررسی شود و هر اقدامی که لازم است انجام گیرد.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری در پی نامه وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی به رهبر معظم انقلاب اسلامی در خصوص موج سهمگین 
و پنجم کرونا و پیشنهاد تعطیلی دو هفته ای برای کاهش چرخش ویروس و بار 
بیمارستانها، رهبر معظم انقلاب اسلامی از رئیس جمهور خواستند این موضوع در 

ستاد ملی کرونا بررسی شود و هر اقدامی که لازم است انجام گیرد.
در مرقومه رهبر انقلاب اسلامی خطاب به آقای روحانی رئیس جمهور آمده است: 
»پیرو هشدار وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و پیشنهاد تعطیلی 
بخاطر بیماری همه گیر، مقتضی است این موضوع در ستاد ملّی کرونا مطرح و 

بررسی شود و هر اقدامی که لازم است انجام گیرد«.
دکتر نمکی در نامه روز یکشنبه خود به رهبر انقلاب پس از برشمردن علل و 
زمینه های گسترش بیماری و فشار سنگین بر کادر درمان، به صحنه آوردن کلیه 
امکانات کشور برای مقابله جدی با این پدیده را ضروری دانست و نوشت: »شاید دو 
هفته تعطیلی جدی و ایستادگی و بکارگیری نیرو های نظامی و انتظامی و برخورد با 
شکستن پروتکل ها بتواند تا حد قابل توجهی از چرخش ویروس و بار بیمارستان ها 
و فشار نفس گیر بر همکاران ما بکاهد«. رونوشت دستور رهبر انقلاب اسلامی برای 

رئیس جمهور منتخب نیز ارسال شده است.
 

ظریف: این دستاورد را قدر بدانیم

برجام دستاورد مقاومت  مردم است
 وزیر امور خارجه با بیان اینکه طرفی که در برجام به اهداف خود نرسید، طرف 
مقابل ما بود، گفت: برجام دستاورد مقاومت مردم در مقابل تحریمهای اوباما و ترامپ 

بود. باید این دستاورد را قدر بدانیم و به راحتی آن را از دست ندهیم. 
محمد جواد ظریف با بیان اینکه برای دشوار کردن اعمال تحریم باید کارهای 
مهمی مانند جذب سرمایه  بیشتر به کشور انجام می شد، گفت:  ۸5 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری پیشنهاد شده بود که به دلایل مختلف از جمله سخت گیری های 
داخلی و وسواس برای وابسته نکردن کشور که موجه هم بود و دلایل خارجی، انجام 

نشد. اگر این سرمایه گذاری ها انجام می شد، تحریم  ایران دشوارتر بود.
وزیر امور خارجه یکی از راه های کاستن وابستگی کشور به خارج و افزودن وابستگی 
خارج به ایران را جذب سرمایه  خارجی عنوان و تصریح کرد: اگر پول شان در ایران 

گیر باشد حتما تحریم دشوارتر خواهد شد و فکر می کنم این یکی از کاستی ها بود.
وی ادامه داد: کاستی دیگر این بود که مردم احساس کردند سر کشور کلاه رفته 
است درحالی که چنین نبود. شاید می بایست در زمان مذاکرات برجام بیشتر با مردم 

صحبت می کردم و جزییات را بیشتر می گفتم.
وزیر امور خارجه گفت: کتابی که در سه جلد درباره مذاکرات برجام در روزهای 
آینده توسط موسسه اطلاعات خلاف ادعاهای برخی، پس از طی کردن همه مراحل 
قانونی منتشر می شود و این کتاب تنها گوشه ای از مذاکرات برجام را نشان می دهد.
وی افزود: یک نکته را می خواهم به مردم بگویم که اگر برجام بد بود، این ما بودیم که 
باید می گفتیم باید برجام را تغییر دهید نه اینکه آمریکایی ها و غربی ها بگویند موضوع 
منطقه و موشک به برجام اضافه شود. این نشان می دهد طرفی طرکه در برجام موفق 

شد، ما بودیم و کسی که به اهداف خود نرسید طرف مقابل بود.
ظریف تاکید کرد: دولت یازدهم و دوازدهم تمام شد و بنده هم به دانشگاه می روم 
اما این دستاورد مقاومت مردم در دوره تحریم های دولت اوباما و مقاومت در برابر 
تحریم های دولت ترامپ است. این مقاومت را باید قدر بدانیم و به راحتی از دست 
ندهیم. وزیر امور خارجه همچنین درباره بهترین و بدترین خاطره خود در هشت سال 
وزارت امور خارجه گفت: به نتیجه رسیدن برجام همچنان بهترین خاطره ام در دوره 
مسوولیتم در وزارت امور خارجه است و بدترین خاطره ام هم با شهادت حاج قاسم 
سلیمانی آغاز شد و با سقوط هواپیما خاتمه پیدا کرد. شهادت حاج قاسم و سقوط 
هواپیمایی که به اشتباه آن را زدند واقعا مرا متاثر کرد و به بدترین خاطره ام تبدیل شد.

 
محمدرضا عارف :

رئیسی به شعار فراجناحی بودن 
دولتش پایبند باشد 

 رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: ما توقع نداریم که در رأس کابینه از چهره های 
شاخص اصلاح طلب استفاده شود اما این توقع را داریم که بدنه دولت فعلی قلع و 
قمع نشود و دولت سیزدهم با استفاده از تمامی ظرفیت ها و براساس شایستگی، 

کارآمدی و شاخص های توانایی و اقتدار و همراهی با دولت تشکیل شود. 
دولت  کابینه  از  خود  پیش بینی   خصوص  در  درگفت وگویی  عارف  محمدرضا 
سیزدهم و حضور اصلاح طلبان در این کابینه، اظهار کرد: من اطلاعی از کابینه 
دولت سیزدهم ندارم و اطلاعات من در حد اطلاعات رسانه هاست. قطعاً ما توقع 

نداریم که از اصلاح طلبان در رأس کابینه استفاده شود. 
وی افزود: عموماً باید در چینش کابینه شایسته سالاری مدنظر قرار گیرد و بین 
رئیس جمهور و اعضای کابینه باید اعتماد و صمیمیت وجود داشته باشد، بنابراین 
ما توقع نداریم که در رأس کابینه از چهره های شاخص اصلاح طلب استفاده شود اما 
این توقع را داریم که بدنه دولت فعلی قلع و قمع نشود و دولت سیزدهم با استفاده 
از تمامی ظرفیت ها و براساس شایستگی، کارآمدی و شاخص های توانایی و اقتدار و 
همراهی تشکیل شود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه دولت باید 
افراد کارآمد را به کار بگیرد، گفت: به نظر من بهتر است با سعه صدر روی توانایی افراد 
دقت شود. کسانی که موفق بودند و عملکرد مثبتی داشتند و آمادگی همکاری با 
دولت را دارند، به کار گرفته شوند.  وی خاطرنشان کرد: اگر آقای رئیسی به شعاری که 
دادند پایبند باشند و دولتی فراجناحی تشکیل دهند، ما خوش بین هستیم که دولت 

سیزدهم،  بتواند دولت موفقی شود.
 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

معرفی افراد برای کابینه سهم خواهی نیست
 عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی،  معرفی افراد 
برای کابینه را سهم خواهی ندانست و گفت: عیب نیست هر فرد براساس شناخت و 

اطلاعات خود احساس کند توانمندتر از دیگران است. 
»جعفر قادری« ، مهمترین اولویت دولت سیزدهم را رفع مشکلات معیشتی عنوان 
کرد و گفت: در شرایط فعلی بحران محیط زیست، آب، خشکسالی و صندوق های 
بازنشستگی باید اولویت بندی و در دستور کار دولت سیزدهم قرار گیرد و پس از آن نیز 

اقدامات اساسی برای حل آنها برداشته شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی افزود: اتکا به 
توانمندی های داخلی و استفاده از استعدادهای جوان باید سرلوحه اقدامات دولت 
منتخب قرار گیرد زیرا با فعال سازی این ظرفیت ها بسیاری از مشکلات کشور حل 

می شود.

برجام و توقف
 در ایستگاه »تضمین«

6 دور مذاکره برای راه اندازی مجدد برجام که سه ماه 
پس از روی کار آمدن دولت جدید آمریکا در وین آغاز 

شد، تا زمان تشکیل دولت سیزدهم در ایران، متوقف مانده است. در خصوص 
دلایل به نتیجه نرسیدن مذاکرات، موارد مختلفی از سوی طرفین عنوان شده 

است. 
ایالات متحده حاضر به برداشتن همه تحریم ها علیه ایران نیست و به دنبال 
مذاکره در باب مسایل منطقه ای و موشکی ایران است. همچنین واشنگتن 
نابودی پیشرفت های فنی ایران در حوزه هسته ای را که از زمان خروج دولت 
»دونالد ترامپ« از برجام حاصل شده، خواستار است؛ خواسته هایی که ایران آنها 

را نمی پذیرد.
آمریکایی ها ایران را به طرح ادعاهای غیرمنطقی متهم و عنوان کردند که ایران 
خواستار لغو تمام تحریم ها اعم از هسته ای و غیر هسته ای است. در این میان یک 
مشکل هم در ابتدا به صورت تلویحی مطرح شد که به مرور و به ویژه در سخنان 
مقام های دو طرف بازتاب یافت و مشخص شد که بخشی از دلایل عدم احیای 
برجام به این قضیه یعنی درخواست تضمین ایران از آمریکا برمی گردد مبنی بر 
اینکه ایالات متحده همچون قبل نتواند از برجام خارج شود. به سخن دیگر ایران 
که با خروج آمریکا از برجام در دوره ترامپ با مشکلات مختلفی در مسیر اجرای 
توافق هسته ای مواجه شد این بار تصمیم گرفته است که با گرفتن تضمین مانع 
خروج مجدد آمریکا از برجام در آینده شود.                                                                   

موضوع تضمین برای انجام تعهدات، در دوران مذاکراتی که به برجام ختم شد 
نیز از جانب مذاکره کنندگان ایرانی مطرح شد. در آن زمان نیز ایران در ابتدا مصر 
بود که تضمین مناسبی از سوی آمریکا باید داده شود تا امکان بدعهدی و انجام 
ندادن تعهدات منتفی شود. لیکن ایالات متحده اولا تمایلی برای اینکه توافق به 
صورت عهدنامه و قرارداد درآید نداشت. چرا که این امر مستلزم تصویب برجام در 
سنا بود که با اکثریت جمهوری خواه عملا ناممکن می نمود. ثانیا درخواست ایران 
را برای نوشتن و امضای متنی با امضای رییس جمهور آمریکا مبنی بر تضمین اجرا 

نپذیرفت و آن را غیر معمول دانست.
ابتکاری که برای رفع این مشکل مطرح شد ضمیمه شدن متن برجام به قطعنامه 
شورای امنیت بود که مذاکره کنندگان تصور می کردند به این شکل، برجام با 
تضمین قطعنامه شورای امنیت ضمانت اجرای مناسبی می یابد و خروج از آن 
ممکن نخواهد شد؛ وضعیتی که آن زمان مفید به نظر آمد لیکن ریاست جمهوری 
ترامپ با تفکری مبتنی بر ناسیونالیسم آمریکایی و بی توجه به مقررات، سازمان ها 

و حقوق بین الملل عملا نادرستی آن را نشان داد.
با وصف فوق، برجام توافقی بین ایران و 6 کشور شد که مبتنی بر حسن نیت 
طرفین باید اجرایی می شد و تا اردیبهشت سال 13۹۷ به همین شکل تداوم 
توافق  در  مابقی کشورهای حاضر  ناتوانی  و  برجام  از  ترامپ  اما خروج  یافت. 
هسته ای برای انجام تعهدات موجود در آن از جمله امکان صادرات نفت ایران و 
دسترسی به درآمدهای حاصله و انتقال آن به داخل کشور، برجام را از ریل خود 

خارج ساخت.
ایران  از سوی  توافق جدید  و  برای مذاکره  ترامپ  ادامه، درخواست های  در 
پذیرفته نشد و سیاست فشار حداکثری هم نتوانست ایران را به پای میز مذاکره 
بکشاند، تا اینکه دولت جدید در آمریکا که شکست سیاست فشار حداکثری را 
اعلام کرده و خروج آمریکا از برجام را برای سیستم منع اشاعه هسته ای خطرناک 
می دانست، مذاکرات غیرمستقیم با ایران را از طریق 1+4 برای بازگشت مجدد به 

برجام آغاز کرد.                                                                                                    
در این میان، گرفتن تضمین یکی از خواسته های ایران در طول مذاکرات احیای 
برجام است که با توجه به خروج آمریکا از توافق هسته ای و به جهت جلوگیری از 
تکرار مجدد آن منطقی به نظر می رسد. اما ایالات متحده حاضر به دادن تضمین 
در این زمینه نیست. آمریکا کماکان برجام را یک توافق اجرایی می داند و بنابراین 
تمایلی برای تصویب آن در سنا ندارد. همچنین آمریکا اعلام می کند که به لحاظ 
قانونی رییس جمهور آمریکا نمی تواند دستور لازم الاجرایی را به روسای جمهور 
بعد تحمیل کند. از این رو، فعلا احیای برجام به دلیل مشکل در ارائه تضمین و نیز 
عوامل دیگر در هاله ای از ابهام قرار گرفته است.                                                     

در خصوص بحث تضمین در برجام می توان به چند نکته اشاره کرد:                                                                      
نخست اینکه با وجود تمام پیشرفت ها کماکان اصل در روابط بین الملل و حقوق 
بین الملل بر رضایت کشورها است. از آنجایی که بر خلاف داخل کشورها، فاقد 
قوه قاهره ای در نظام بین الملل هستیم تا زمانی که دولت ها تمایل نداشته باشند 
نمی توان آن ها را وادار به انجام دادن یا انجام ندادن کاری کرد. در خصوص 
پیوستن یا نپیوستن به قراردادهای بین المللی و سازمان های بین المللی هم 
همین گونه است. در خصوص باقی ماندن یا خروج از قراردادها و سازمانهای 
بین المللی نیز کماکان اصل بر رضایت و تمایل کشورها است. هرچند مقررات 
حقوق بین الملل به ویژه پس از جنگ جهانی دوم تلاش بسیاری داشته تا این 
رویه را تغییر دهد و قاعده مند سازد اما واقعیت در نظام بین الملل همان است که 
گفته شد. حتی تضمین شورای امنیت سازمان ملل هم )به ویژه در مواردی که 
یکی از اعضای دایم درگیر موضوع باشد( نمی تواند در این زمینه چاره ساز و گره 
گشا باشد. دوم اینکه حتی اگر برجام یک توافق اجرایی داوطلبانه نبود و به لحاظ 
حقوقی قراردادی بین المللی می بود که پس از امضای مسئولان اجرایی کشورها 
در پارلمان هایشان تصویب می شد و اسناد آن هم مبادله می شد و در دبیرخانه 
سازمان ملل متحد هم ثبت می شد، باز هم اگر یکی از طرفین نمی خواست، 
می توانست از آن خارج شده و آن را نقض نماید. ملموس ترین مثالی که می توان 
برای این مورد عنوان کرد قرارداد 1۹۷5 الجزائر بین ایران و عراق است که به عنوان 
قراردادی مرزی تمام فرآیندهای ذکر شده را طی کرده بود اما صدام حسین در 
سال 1۹۸0 آن را پاره کرد. عهدنامه مودت بین ایران و آمریکا مصوب سال 1۹55 
هم مثال دیگری در این خصوص است.  سوم اینکه تضمین اجرا بیش از آنکه در 
عبارات و مفاهیم و امضاها نهفته شود باید در اراده طرفین برای اجرا لحاظ شود. 
به عبارت دیگر تلاش در هر توافقی باید آن باشد که نزدیکی دیدگاه ها و منافع 
مشترک حاصل از توافق، طرفین را به اجرای تعهدات ملزم سازد نه الزاما مواردی 
که نوشته و امضا شده است.  و چهارم اینکه همانطور که تصویب برجام به عنوان 
ضمیمه قطعنامه 2231 شورای امنیت نتوانست مانع از خروج آمریکا از آن شود، 
باید مطمئن بود که هر تضمین دیگری نیز نمی تواند اجرای برجام احیا شده را 
تضمین سازد. بنابراین بهتر است برای وادار کردن طرفین برجام بر اجرای کامل 
تعهدات و عدم خروج عضوی در آینده راه هایی را به کار بست تا هزینه خروج را 
افزایش دهد. ایالات متحده اگر منافع سیاسی، امنیتی و اقتصادی خود را حداقل 

به اندازه مابقی اعضای برجام ببیند قاعدتا به فکر خروج از برجام نخواهد بود.
استاد دانشگاه        

دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه :

 سپاه ۱۰۰ هزار جهیزیه بین نیازمندان 
توزیع می کند

انقلاب  پاسداران  سپاه  محرومیت زدایی  قرارگاه  دبیر  و  کل  فرمانده  مشاور   
اسلامی گفت: سپاه پاسداران به منظور ترویج فرهنگ ازدواج و کمک به خانواده 

نیازمندان، 100 هزار سری جهیزیه کامل در سراسر کشور توزیع می کند. 
سردار سید ضیاءالدین حزنی روز دوشنبه در هشتمین مرحله از طرح مواسات و 
همدلی مؤمنانه مردم پاکدشت که در مصلای نماز جمعه این شهرستان برگزار شد 
اظهار داشت: یکی از موفقیت های سپاه پاسداران این است که با مردم، در کنار مردم 
و برای مردم است. وی گفت: هر چند که شیوع ویروس کرونا مشکلاتی را برای مردم 
به همراه داشت و برخی از نارضایتی ها را باعث شد ولی همه وظیفه دارند تا با جلب 
رضایت مردم، رضایت خداوند متعال را کسب کنند. دبیر قرارگاه محرومیت زدایی 
سپاه  اصلی  وظیفه  که  چند  هر  داشت:  اظهار  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه 
پاسداران دفاع از نظام مقدس جمهوری اسلامی و امنیت پایدار کشور است ولی در 
کنار این مأموریت مهم، سپاه محرومیت زدایی، یاری رساندن به مردم و مردم دوستی 

را نیز سرلوحه خود قرار داده تا مردم از پذیرش مسوولیت افراد، نفع ببرند.

اخبار

 
- رئیس قوه قضاییه درباره تسریع در تعیین تکلیف پرونده های فساد اقتصادی، 
پرونده هایی که متهم زندانی دارند و پرونده های کثیرالشاکی ماموریت ویژه ای به 
روسای کل دادگستری و دادستان ها داد و از آنان خواست به روند رسیدگی و صدور 

هرچه سریعتر تصمیم نهایی در این رابطه نظارت کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای صبح دیروز در ابتدای 
جلسه شورای عالی قوه قضاییه در رابطه با تسریع در تعیین تکلیف پرونده های 
مفاسد اقتصادی، پرونده هایی که در آن متهم زندانی حضور دارد و پرونده های 
کثیرالشاکی ماموریت ویژه ای به این مقامات قضایی داد و از دادستان کل کشور 
خواست که به روند رسیدگی و صدور هرچه سریعتر تصمیم نهایی در این رابطه 
نظارت کند. وی تاکید کرد: پروندهایی که زندانی دارد باید هرچه زودتر به تصمیم 
نهایی برسد و اگر احیانا به هر دلیلی رسیدگی به پرونده طول می کشد لازم است 
تکلیف زندانی روشن شود. حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای با اشاره 
به قانون آیین دادرسی کیفری در مورد تعیین تکلیف هرچه سریع تر متهمان در 
بازداشت گفت: قانون، قوه قضاییه را موظف می کند که نباید بازداشت موقت 
متهم بیش از زمان مقرر در این ماده باشد. رئیس قوه قضاییه در مورد پرونده های 
کثیرالشاکی مانند پرونده های لیزینگی و تعاونی های اعتباری، برخی از پرونده های 
و  دادگستری ها  کل  روسای  بر  علاوه  نیز  اقتصادی  مفاسد  و  کلاهبرداری 

دادستان ها، ماموریتی را نیز برای مرکز رسانه قوه قضاییه تعریف کرد.
وی خاطرنشان کرد: باید این پرونده ها به جهت اثری که در جامعه دارند با سرعت 
رسیدگی و از سوی مرکز رسانه قوه قضاییه در جهت بازدارندگی و ارتقای آگاهی های 
مردم در سطح جامعه تبیین شوند تا از تشکیل مجدد چنین پرونده هایی پیشگیری 
کل  روسای  کرد:  تاکید  اژه ای  محسنی  المسلمین  و  الاسلام  حجت  شود. 
دادگستری ها و دادستان ها پرونده های کثیرالشاکی را هر چه زودتر تعیین تکلیف 
کنند و مرکز رسانه قوه قضاییه نیز در مورد پرونده هایی که حکم قطعی آن صادر 
می شود، برابر موازین قانونی اطلاع رسانی هنرمندانه به منظور پیشگیری از وقوع 

جرم را انجام دهد.
اجازه داده نشودد با ایجاد انحصار ثروت در دست عده معدود باشد 

وی همچنین خطاب به رئیس کل دادگستری استان تهران به وی ماموریت داد 
که به برخی پرونده های شعبات مفاسد اقتصادی که رسیدگی به آن ها طولانی 
شده نظارت دقیقی صورت دهد تا هرچه سریعتر با اتخاذ تدبیر ویژه وضعیت این 
پرونده ها مشخص شود. رئیس قوه قضاییه همچنین با اشاره به پرونده های اعاده 
دادرسی در دیوان عالی کشور گفت: قضات دیوان عالی غیر از دریافت لایحه از 
وکیل و شنیدن حرف وکیل و متهم حتما پرونده قضایی را هم بخوانند و در صورت 

لزوم با قاضی صحبت کنند که پرونده ای بی وجه دچار اطاله نشود.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای با ماموریت به سازمان بازرسی به 
منظور نظارت بر اجرای قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44، علی الخصوص 
در رابطه با وظایف شورای رقابت، تصریح کرد: در قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل 44، شورایی با عنوان شورای رقابت پیش بینی شده است، فسلفه این شورا 
تسهیل رقابت و جلوگیری از انحصارها است. وی ادامه داد: وظیفه مهم شورای 
رقابت این است که اجازه ندهد با ایجاد انحصار ثروت در دست عده معدود باشد و 
فقر گریبانگیر عده ای دیگر از مردم شود، لذا انتظار است شورای رقابت این موضوع 
را با توجه به شرایط اقتصادی امروز مردم جدی تر مورد توجه قرار دهد و بازرسی کل 
کشور نیز بررسی مجدد به روند کاری شورای رقابت داشته باشد تا قانون در این 

خصوص آن طور که نوشته شده به صورت ضد انحصار اجرا شود.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای همچنین بر پیگیری ماموریت های 
سپرده شده به اعضای شورای عالی قوه قضاییه در جلسات قبل و ارائه گزارش آن 

تاکید کرد. رئیس قوه قضاییه در بخشی از جلسه شورای عالی قضائی با خیرمقدم 
به حجت الاسلام و المسلمین رحیمی معاونت قضایی جدید قوه قضاییه، تاکید 
کرد: معاون قضایی سابق قوه قضاییه اقدامات خوبی برای ساماندهی امور صورت 
دادند که نیاز است اقدامات خوب قبلی تقویت و کارهای بر زمین مانده تکمیل 
شود. وی همچنین تاکید کرد که اگر در رسیدگی به پرونده ها در معاونت قضایی با 
پرونده خلاف شرع بین مواجه شدید حتما با قاضی صادر کننده رای در این زمینه 
صحبت و توضیحات وی شنیده شود و اگر حکم خلاف شرع بین در استانی و چند 
شعبه به طور مکرر صادر شده است حتما به رئیس کل دادگستری تذکر داده شود 

تا تدبیری برای رفع آن صورت گیرد.
رییس قوه قضاییه همچنین طی انتقادی این سوال را مطرح کرد که چرا وقتی 
در برخی موارد حکم خلاف بین شرع در یک استان و یک شعبه دادگستری به 
صورت مکرر صادر شده دادگستری مربوطه توجه ویژه ای برای رسیدگی به علت 
این امر نداشته است. وی با اشاره به روزهای پایانی دولت دوازدهم و قدردانی از همه 
کسانیکه تلاش کردند و خدمت صادقانه داشتند، فرصت هایی که برای خدمت به 
نظام و مردم پیش می آید را یک نعمت بزرگ الهی دانست و افزود: فرصت های پیش 
آمده در جهت تحقق اهداف نظام و خدمت به مردم را باید غنیمت شمرد و از لحظه 
لحظه آن استفاده کرد. رئیس قوه قضاییه با اشاره به آغاز به کار دولت سیزدهم در 
روزهای آتی، ابراز امیدواری کرد که دولت جدید با اتکال به خداوند بزرگ و تکیه 
بر آموزه های دینی و اعتماد به مردم در استفاده از تمام ظرفیت ها و توانایی ها و 
ظرفیت های فوق العاده موجود در جمهوری اسلامی در جهت گره گشایی از کار 
مردم تلاش وافری را به منصه ظهور و بروز برساند. رئیس قوه قضاییه همچنین به 
بیانات مقام معظم رهبری پیرامون عدم اعتماد به دشمن اشاره و با ابراز تعجب از 
کسانی که با وجود آگاهی از جنایت های آمریکا در طول سال های متمادی در 
دنیا، منطقه و کشورمان، بازهم بر اثر غفلت یا شیطنت های دیگر به دشمن اعتماد 
می کنند و در پی حل مشکلات با تکیه بر دشمن هستند، گفت: این روزها سالگرد 
بمباران اتمی هیروشیما یکی از جنایت های بزرگ آمریکا است که بر اثر آن هزاران 
انسان کشته و یا مجروح و معلول شدند. وی یادآور شد: این جنایت امریکا در تاریخ 
می ماند و کسانیکه این جنایت را مرتکب شدند و افراد بعدی که از این جنایت 

عذرخواهی نکردند و به این اقدامات جنایتکارانه ادامه دادند، باید پاسخگو باشند.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای گفت: هرجا به خدا تکیه کردیم 
مشکلاتمان حل شد و پیروز شدیم و جلو رفتیم و هرجا به غرب خصوصا آمریکا 
تکیه کردیم، عقب افتادیم و گرفتاری ها مضاعف شد. حجت الاسلام و المسلمین 
محسنی اژه ای با اعلام آمادگی برای کمک به دولت سیزدهم، تاکید کرد: قوه 
قضاییه با تمام توان در جهت پیشبرد اهداف دولت جدید آماده است و تلاش 

می کنیم تا هر مقدار می توانیم از گرفتاری ها و رنج های مردم بکاهیم.

ماموریت رئیس قوه قضاییه به بخش های مختلف قضایی ؛

رسیدگی به پرونده های پرشاکی و فساد اقتصادی 

 رییس دفتر رییس جمهوری با تاکید بر اینکه باید 
در  نامناسب  محتوای  با  مقابله  برای  مناسبی  تدبیر 
فضای مجازی اتخاذ شود،  گفت: بسیاری از خدمات و 
کسب و کارها از بستر فضای مجازی استفاده می کنند 
نباید صرفا به این بهانه کل فضای مجازی را محدود و 

مسدود کرد. 
محمود واعظی با ارزیابی اقدامات دولت تدبیر و امید 
در ۸ سال گذشته گفت: دولت طبیعتا هم توفیقات و 
عرصه های  در  دولت  است.  داشته  ناکامی هایی  هم 
مختلف از جمله علم و فناوری کارهای بسیار بزرگی 
برای مثال در سال ۹2 حدود 52  انجام داده است. 
شرکت دانش بنیان داشتیم که الان با 120 برابر رشد، 

به 6 هزار شرکت افزایش یافته است.
رییس دفتر رییس جمهوری اضافه کرد:  دولت با 
گسترش فضای مجازی کمک کرد تا فارغ التحصیلان 
دانشگاهی شرکت های استارتاپی را راه اندازی کنند و 
از این طریق شغل های فراوانی در فضای مجازی ایجاد 
را  در اختیار  اینکه دولت فضای مجازی  شد ضمن 

خدمت رسانی به مردم قرار داده است.
به فضای  روزها  این  نامناسب  نگاه  از  انتقاد  با  وی 
وزیر  سال   4 که  من  نظر  از  کرد:  اظهار  مجازی، 
شبکه ها،  برخی  نامناسب  محتوای  بودم،  ارتباطات 
بخش کوچکی از فضای مجازی است. فضای مجازی 
آن  با  ایران  مردم  تمام  کرونا  دوران  که  است  بستری 
مشکلات خود را حل می کنند و آموزش و پرورش و 
دانشگاه ها از این طریق به تدریس خود می پردازند. 

همه وزارتخانه های دولتی از طریق فضای مجازی و با 
دولت الکترونیک خدمت رسانی می کنند.

رییس دفتر رییس جمهوری، توسعه پتروشیمی و 
پالایشگاه ها  و توسعه بخشهای نفت و گاز را از دیگر 
این حوزه  بر  و گفت: علاوه  برشمرد  توفیقات دولت 
بزرگ  افتخارات  از  سلامت  تحول  طرح  و  بهداشت 
این دولت است. از طرف دیگر در زمینه راه سازی و 
ریل در اتوبان و بنادر کارهای بزرگی انجام شده است  
پیشرفت ها در صنایع دفاعی کشور قابل توجه است. 
در زمینه واکسیناسیون هم دولت تلاش زیادی کرده 
است. وی افزود: در این میان ناکامی هایی هم بوده 
که این ناکامی ها عمدتا به فشارها و جنگ اقتصادی 
برمی گردد. به هر حال جنگ اقتصادی روی معیشت 
و سفره مردم و گرانی کالاها تاثیر گذاشته است. در 
کنار اینها خشک سالی و کرونا و افزایش قیمت کالاها 
در عرصه بین الملل هم بر زندگی مردم بی تاثیر نبوده 

است.
واعظی در عین حال ابراز امیدواری کرد: با انتقال 
سیزدهم  دولت  ناکامی ها،  و  مثبت  تجربیات  همه 
حداکثر بهره برداری را برای  ایجاد وضعیت بهتر انجام 

دهد.
رییس دفتر رییس جمهوری همچنین  درباره طرح 
صیانت از کاربران در فضای مجازی و استناد به اصل 
۸5 قانون اساسی اظهارکرد: چیزی که  مردم از آن 
اگر  مردم محسوب می شود.  استفاده می کنند حق 
استفاده های  مجازی  فضای  از  خانواری  هر  امروز 

برای  مجلس  کرد.  محدود  را  آن  نباید  دارد  مختلف 
محدود کردن حقوق مردم تشکیل نشده است.

در  نامناسب  محتوای  با  همواره  اینکه  بیان  با  وی 
فضای مجازی مخالف بوده ام و حتما هم باید در ارتباط 
با بخش محتوا یا اخبار نامناسب تدبیری اندیشیده 
شود و دولت و مجلس آن را مدیریت کنند، اما به این 

بهانه نباید کل فضای مجازی را فیلتر یا مسدود کرد.
باید فضای امنی برای سرمایه گذاری به وجود بیاید 

باعث  این طرح  اجرای  که  این  به  اشاره  با  واعظی 
از  بسیاری  و  برود  بین  از  کارها  و  کسب  می شود  
فعالیت های علمی و دانشگاهی محدود شود، گفت: 
بسیاری از نخبگان ما از اطلاعات و علوم بین المللی 
بهره می برند و اجرای طرحی با عنوان صیانت کم کم 

منجر به محدودیت در فضای مجازی می شود.
درباره  همچنین  رییس جمهوری  دفتر   رییس 
سرمایه گذاری و ایجاد فضای امن در این زمینه گفت: 
حجم سرمایه گذاری دولت ها محدود است و به همین 
دلیل باید فضای امنی برای سرمایه گذاری به وجود 

بیاید تا این کارها انجام شود.
وی افزود: به دلیل تحریم و جنگ اقتصادی، آنچه 
برای توسعه بخش های مختلف برنامه ریزی کرده بودیم 
از نفت گرفته تا راه آهن و بخش های مختلف که جزو 
آنچه  البته  است.  نشده  انجام  بود،  ما  خواسته های 
مربوط به خودمان در داخل است تلاش کردیم با وجود 
تحریم و فشار تا جایی که ممکن است و با تأخیر هم 

شده، انجام شود و انجام شده است.

رییس دفتر رییس جمهوری:

 مجلس برای محدودکردن حق مردم تشکیل نشده است

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه در وضع کنونی امکان آزمون و 
خطا در کشور وجود ندارد گفت: بهترین کمک ما به دولت سیزدهم این است که 

سختگیرانه درباره برنامه ها و افراد انتخابی اقدام کنیم.
محمدرضا پور ابراهیمی داورانی در نشست خبری با موضوع آخرین وضعیت 
شاخص های اقتصادی در پایان دولت دوازدهم تصریح کرد: ما در مجلس با احدی 
تعارف نداریم، چرا که نظام در شرایط بسیار سختی قرار دارد و هماهنگی تیم 
اقتصادی دولت و فرماندهی واحد از الزامات دستیابی به موفقیت و بهبود شرایط 

اقتصادی است.
و  به سر می بریم  دوازدهم  دولت  پایانی  روز های  در  در حال حاضر  وی گفت: 
پس از مراسم تنفیذ و تحلیف رئیس جمهور منتخب، برنامه های دولت سیزدهم 
آغاز می شود. از آنجا که در پایان هر دولت اعدادی درباره وضعیت عملکردی در 
بخش های مختلف مانند اقتصادی، فرهنگی، سیاسی، اجتماعی و ... ارائه می شود 
و با توجه به اهمیت مباحث اقتصادی، تدوین طرحی که بر اساس آن بتوان هنگام 
نقل و انتقال دولت، شاخص های اقتصادی را احصاء کرده و گزارش را به مردم ارائه 

کرد، در دستور کار کمیسیون اقتصادی قرار گرفت.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی افزود: با نگاه دولت سیزدهم 
و رئیس جمهور منتخب به موضوعات اقتصادی که این امر در نشست های تخصصی 
مشترک میان مجموعه دولت منتخب و نمایندگان اقتصادی روشن شده، پیش بینی 
می شود با وجود شرایط سخت کنونی آغاز تحولات اقتصادی با همکاری دولت 
سیزدهم و مجلس را در نیمه دوم ستاره 1400 به تدریج در حوزه اجرایی شاهد 
باشیم مشروط بر اینکه دولت جدید برنامه های جامع و کامل خود را توسط نیرو های 
توانمند اجرایی کند. وی با تأکید بر ضرورت هماهنگی میان تیم اقتصادی دولت 
سیزدهم تصریح کرد: تجربه تلخ عدم هماهنگی میان تیم اقتصادی دولت یازدهم و 

دوازدهم را طی سال های گذشته داشتیم به طور مثال اختلاف جدی بانک مرکزی 
با سازمان برنامه و بودجه، اختلاف وزارت اقتصاد و دارایی با سازمان برنامه و بودجه 
وجود داشت؛ دمل چرکین این عدم هماهنگی زمانی که رئیس کل بانک مرکزی در 

انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرد، مشخص شد.
باید صدای واحد اقتصادی از دولت سیزدهم به گوش برسد 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر موضوع اختلاف 
میان تیم اقتصادی دولت جدید تداوم داشته باشد، تحقق اهداف نامبرده امکان پذیر 
نیست. پورابراهیمی تأکید کرد: رئیس جمهور منتخب باید به چند موضوع برای 
دستیابی به اهداف مذکور توجه کند، نخست آن که باید برنامه ای پرمحتوا، کامل 
و جامع ارائه دهد که معیار سنجش و تأیید این برنامه ها نظر کارشناسان اقتصادی 
خواهد بود. این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: دومین موضوع برای 
تحولات اقتصادی، انتخاب نیرو ها و گزینه هایی است که توانمند، سالم و باتجربه 
باشند تا بتوانند برنامه های پیش بینی شده را اجرایی کنند؛ رویکرد مجلس نیز همین 
رویه است. وی با بیان اینکه در وضعیت کنونی امکان آزمون و خطا در کشور وجود 
ندارد، اضافه کرد: بهترین کمک ما به دولت سیزدهمین این است که سختگیرانه 
نسبت به برنامه ها و افراد انتخابی اقدام کنیم. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی با تصریح بر اینکه ما با احدی تعارف نداریم، چرا که نظام در شرایط 
بسیار سختی قرار دارد، ادامه داد: هماهنگی تیم اقتصادی دولت به منظوردستیابی 

به موفقیت و بهبود شرایط اقتصادی از الزامات است.
پورابراهیمی ادامه داد: چهارمین مورد برای دستیابی به تحولات مثبت اقتصادی 
وجود فرمانده واحد در تصمیم گیری های اقتصادی کشور است، برخلاف آنچه در 
دولت یازدهم و دوازدهم جریان داشت؛ باید صدای واحد اقتصادی از دولت سیزدهم 

به گوش برسد چرا که چند صدایی آفت تصمیمات اقتصادی است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

امکان آزمون و خطا در کشور وجود ندارد 

ارشیر سنایی*
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تأثیر شیر مادر بر سیستم سیستم ایمنی نوزاد رییس مرکز تحقیقات بیماری های عفونی و گرمسیری:
سویه دلتا ویروس کرونا بسیار مسری است

رییس مرکز تحقیقات بیماری های عفونی و گرمسیری دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی گفت: مهمترین ویژگی ویروس دلتا مسری بودن زیاد آن است؛  از این رو مردم 
باید پروتکل های بهداشتی را به دقت رعایت کنند و مراقبت های لازم را به عمل آورند.

داود یادگاری نیا افزود: این ویروس بیش از 60 درصد از ویروس انگلیسی و 220 
درصد نسبت به سوش ویروس ووهان چین مسری تر یا به عبارتی آلوده کننده تر 

است.
وی اظهار داشت: در هر ترشحات تنفسی افراد مبتلا میزان ویروس هزار برابر بیشتر 

است که این موضوع نشان می دهد دلتا فوق العاده مسری است.
این متخصص عفونی ادامه داد: همه این موارد نشان می دهد که دلتا با کسی 
شوخی ندارد و باید آن را جدی گرفت و پروتکل های بهداشتی را به دقت رعایت کرد.
وی تصریح کرد: دلتا در اکثر کشورهای دنیا، ویروس غالب است و در کشور ما هم 

این ویروس شایعترین علل ابتلا به بیماری کرونا است.
این متخصص عفونی افزود: این ویروس سریع انتقال پیدا می کند و تجربیات عینی 
نشان می دهد در صورت ابتلا یکی از اعضای خانواده به این ویروس، بقیه هم به 
احتمال فراوان مبتلا می شوند، به عبارتی تا مشخص شود فرد مبتلا است و خود را 

قرنطینه کند، ویروس به سایر اعضای خانواده منتقل خواهد شد.
دورهمی ممنوع

وی اظهار داشت: دورهمی ها و مهمانی های خانوادگی سبب انتشار سریع این 
ویروس می شود و در این شرایط نباید در دورهمی های خانوادگی حضور یابیم.

یادگاری نیا گفت: جوانان و حتی کودکان هم به این سوش مبتلا می شوند، اما 
خوشبختانه تاکنون عوارض شدید در کودکان گزارش نشده است.

رییس مرکز تحقیقات بیماری های عفونی و گرمسیری دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی تاکید کرد: حتی جوانان سالم که هیچ بیماری زمینه ای هم ندارند، 

سر از بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها در می آورند.
یادگاری نیا با بیان اینکه سرعت انتقال این ویروس سبب افزایش سرعت انتشار و 
شدت بیماری می شود، ادامه داد: تجربه ثابت کرده در برخی از افراد مبتلا به سوش 

دلتا، گرفتاری ریوی به مراتب شدیدتر است.
وی خاطرنشان کرد: این سویه هم میزان بستری افراد در بیمارستان و هم سرعت 

انتقال بیماری را از سویه های دیگر را بالاتر برده است؛ پس بیشتر مراقب باشیم.
واکسن و رعایت پروتکل های بهداشتی بهترین روش پیشگیرانه 

وی با تاکید براینکه در حال حاضر واکسینه شدن و رعایت پروتکل های بهداشتی، 
بهترین روش پیشگیرانه است،  ادامه داد: البته افرادی که واکسینه شده اند، نباید 

تصور کنند ایمنی 100 درصد در برابر این بیماری دارند.
یادگاری نیا گفت: مشاهده شده افراد واکسینه شده هم باز هم در معرض خطر 
ابتلا به بیماری کرونا هستند. وی بر لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی تاکید کرد و 
گفت: فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از ماسک، شستن مرتب دست ها و حضور 
نیافتن در تجمعات باید کماکان رعایت شود. رییس مرکز تحقیقات بیماری های 
عفونی و گرمسیری دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: فرد مبتلا باید خود 
را در خانه قرنطینه کند و به هیچ وجه در اجتماعات حضور پیدا نکند، اما متاسفانه 

برخی از هموطنان پروتکل های بهداشتی را جدی نمی گیرند.
یادگاری نیا یادآور شد: اکنون که در فصل گرم تابستان قرار داریم، حداقل گاهی 

اوقات درب و پنجره های محل زندگی و کسب و کار باز کنید تا هوا جریان پیدا کند.

افسردگی یک اختلال روانی است که 264 میلیون نفر در سراسر دنیا به آن 
دچارند. این بیماری نه تنها تغییراتی در روان فرد ایجاد می کند بلکه جسم او را 
نیز تحت تأثیر قرار می دهد. افسردگی بر سلامت جسم اثر گذاشته و می تواند 
بیماری های دیگری ایجاد کند. یکی از مواردی که ما اغلب در مورد مسائل مربوط 
به سلامت روانمان از آن غافلیم این است که آن ها چیزی بیشتر از ذهن ما را درگیر 
می کنند؛ افسردگی هم از این قاعده مستثنا نیست. افسردگی می تواند اعضای 

زیادی از بدن را تحت تأثیر قرار دهد که در ادامه به برخی از آن ها می پردازیم.
افت عملکرد کلیه

افسردگی هم بر زنان و مردانی اثر می گذارد که بیماری مزمن کلیوی دارند و هم 
زنان و مردانی که کلیه های سالمی دارند. ضمناً افسردگی، روند گسترش بیماری 
کلیوی را تسریع می کند. یکی از علت های ممکن این تأثیر می تواند افزایش 

پروتئین های التهابی باشد که فرایندهای خودایمنی را برانگیخته می کنند.
مشکلات گوارشی

مغز ما ارتباط تنگاتنگی با سیستم گوارشمان دارد. گوارش نسبت به هیجانات 
حساس است و هیجانات می توانند ناراحتی هایی برای این سیستم ایجاد کنند. 
افسردگی می تواند بر انقباضات و حرکات در مجاری گوارشی اثر بگذارد. بدین 
ترتیب افراد مبتلا به افسردگی ممکن است مشکلاتی مانند تهوع، نفخ، اسهال 
یا یبوست داشته باشند. یکی از توضیحات احتمالی این علائم، انتقال دهنده 

عصبی در مغز و روده به نام سروتونین است.
بیشتر سروتونین بدن در روده تولید و ذخیره می شود. محققان علاقه زیادی 
به ارتباط "روده و مغز" دارند که امیدوارند بتواند تأثیر سلامت روانی و گوارشی بر 
یکدیگر را نشان دهد. علاوه بر سروتونین، میکروب های موجود در روده نیز به 

عنوان عوامل مؤثر احتمالی در حال بررسی هستند.
علاوه بر این، افرادی که در حال حاضر مشکلاتی در گوارش خود دارند با ابتلا به 

افسردگی، ناراحتی های گوارشی شان تشدید خواهد شد.
دیابت

افسردگی سطح هورمون های استرس را بالا می برد و این هورمون ها بر سطح 

قند خون اثر گذاشته و موجب مقاومت به انسولین می شوند. این ارتباط دوطرفه 
است؛ کسانی که دیابت دارند نیز بیشتر ممکن است به افسردگی دچار شوند.

ریسک حمله قلبی
افرادی که از افسردگی رنج می برند می توانند دچار فشارخون بالا و افزایش 
می شوند.  قلبی  بیماری  به  منجر  همگی  اتفاق ها  این  شوند.  قلب  ضربان 

هورمون های استرسی که گفتیم بر قلب نیز تأثیر منفی می گذارند.
مشکلاتی در رگ های خونی

فشارخون بالا، میزان خون جاری در رگ ها را کاهش می دهد و این رگ ها جمع 
شده و آسیب پذیر می شوند، در نتیجه رگ ها نمی توانند مواد مغذی و اکسیژن 

کافی به سلول ها و بافت ها برسانند.
دردهای مبهم

بر  که  باشند  داشته  مبهمی  است دردهای  افسردگی ممکن  به  مبتلا  افراد 
مفاصل، اندام ها یا کمر آن ها تأثیر می گذارد. برخی افراد در سراسر بدن  درد دارند 

که ممکن است مزمن و ناتوان کننده باشد.
شخص مبتلا به درد مزمن ممکن است افسرده باشد؛ اما درد جسمی و روحی 
نیز می تواند یکی از علل ایجاد افسردگی باشد. محققان هنوز در حال تلاش برای 
درک چگونگی ارتباط بین درد جسمی و افسردگی و همچنین چگونگی تأثیر آن بر 
یکدیگر هستند. یکی از نظریه ها این است که هر دو می توانند ناشی از اختلال در 
تنظیم کننده های عصبی مانند سروتونین باشند. برخی از افراد مبتلا به افسردگی 
و درد در صورت مصرف داروی ضدافسردگی که بر بازجذب سروتونین و نوراپی 

نفرین در مغز تأثیر می گذارد، احساس بهتری خواهند داشت.
نظریه دیگر این است که افراد مبتلا به افسردگی ممکن است درد متفاوتی را 
احساس کنند. مطالعه ای در سال 2015 در مورد پردازش درد نشان داد افرادی 
که مبتلا به افسردگی شدید هستند در مقایسه با افرادی که افسرده نیستند آستانه 

تحمل درد کمتری دارند.
در  درد  انواع  شایع ترین  از  یکی  که  داد  نشان  سال 201۷  در  مطالعه  یک 
بزرگسالان، یعنی کمردرد، می تواند مستقیماً با افسردگی ارتباط داشته باشد. البته 

کمردرد همیشه هم با افسردگی مرتبط نیست. وضعیت بدنی نادرست و عضلات 
ضعیف، دلایل شایع تری برای کمردرد هستند؛ اما خوب است بدانید که افسردگی 
نیز موجب کمردرد می شود که می تواند به دلیل ایجاد التهاب به عنوان واکنشی از 

سوی بدن نسبت به افسردگی باشد.
سردرد و مشکلات حافظه

افسردگی می تواند باعث اختلال حواس و از دست رفتن حافظه کوتاه مدت 
شود. افسردگی افراد را فراموشکارتر کرده و توانایی آن ها برای تمرکز کردن را 
کاهش می دهد. افسردگی می تواند سردردهای مزمن ایجاد کند که به آن ها 
سردردهای تنشی می گویند. این سردرد به صورت ضربان های خفیفی عموماً در 

اطراف ابروها تعریف می شود.
آرتریت

آرتریت و افسردگی ارتباط نزدیکی با هم دارند. افسردگی می تواند باعث آرتریت 
شود و برعکس. فاکتور اصلی، التهابی است که به دلیل این بیماری ها روی 
می دهد. افسردگی بر طول مدت آرتریت نیز اثر گذاشته و علائم آن را تشدید 

می کند.
کاهش یا افزایش وزن

افرادی که افسردگی دارند ممکن است تغییراتی در اشتهای خود احساس کنند 
که می تواند منجر به افزایش وزن یا کاهش وزن ناخواسته شود. افزایش وزن نیز 
مشکلاتی برای سلامتی ایجاد می کند؛ مانند بیماری قلبی و دیابت. کمبود وزن 
نیز همین طور به قلب آسیب زده، قدرت باروری را کاهش داده و خستگی ایجاد 
می نماید. تغییرات وزن و افسردگی ارتباطی دوطرفه دارند؛ یعنی از آن طرف هم 
کاهش وزن و هم افزایش وزن می توانند موجب ایجاد افسردگی در فرد و یا بدتر 

شدن علائم افسردگی شوند.
مشکلات خواب

افرادی که افسردگی دارند معمولًا بی خوابی و مشکلات خواب را نیز تجربه 
می کنند. این عارضه می تواند باعث احساس خستگی طی روز شده و مدیریت 

عوارض جسمی و روانی را سخت تر هم بکند.
کمبود خواب نیز به نوبه خود مشکلات زیادی برای سلامتی ایجاد می کند. 
کمبود خواب در بلندمدت موجب فشارخون بالا، دیابت، مشکلات مربوط به وزن 

و انواعی از سرطان می شود.
خستگی

افراد افسرده اغلب احساس می کنند که هر چقدر هم بخوابند، هرگز احساس 
آرامش نمی کنند. آن ها ممکن است به سختی از خواب بیدار شوند یا در انجام 

کارهای روزمره مانند حمام کردن یا انجام کارهای خانه مشکل داشته باشند.
اگرچه داشتن انرژی کم قطعاً می تواند با خواب ضعیف مرتبط باشد، تحقیقات 
نشان داده است که رابطه بین افسردگی و خستگی پیچیده تر است. خستگی 
نه تنها یکی از شایع ترین عوارض فیزیکی افسردگی است، بلکه یکی از چالش 
برانگیزترین درمان ها است. یک مطالعه در سال 2010 نشان داد که حتی پس 
از شروع یک داروی ضدافسردگی، خستگی در حدود ۸0 درصد از افراد مبتلا به 

افسردگی شدید ادامه دارد.
افسردگی و خستگی ممکن است بخشی از چرخه ای باشد که در آن انرژی کم و 

کاهش انگیزه باعث تشدید افسردگی می شود.
در نهایت این که:

حال بد و احساس افسردگی برای هر کسی می تواند روی بدهد و همیشه هم 
یک اختلال روانی نیست؛ اما اگر چند علائم افسردگی را دارید توصیه می کنیم 
با پزشک مشورت کنید. درمان افسردگی با دارو، گفتگو و دیگر روش های درمانی 

هم به سلامت روانتان کمک می کند، هم به سلامت جسمتان.

اثرات افسردگی بر سلامت جسم؛

 برای جدا کردن اتاق خواب کودک به چه مواردی توجه کنیم؟ افسردگی با بدنتان چه می کند؟
چه زمانی محل خواب کودک را جدا کنیم؟

جدا کردن محل خواب کودک از والدین امری بسیار مهم است که خانواده ها باید 
در مورد آن آگاهی لازم را داشته باشند تا با چالش کمتری مواجه شوند.

زمان جدا کردن اتاق کودک سوالی است که بسیاری از والدین با آن چالش دارند. 
در صورتی که والدین به موقع و با آگاهی محل خواب کودک را جدا کنند در نهایت 

کودک با محیطی که برای خواب او در نظر گرفته شده سازگار می شود.
اما در همین  ایده آل ترین زمان برای جدا خوابیدن کودک 2 سالگی است، 
زمان هم باید به روحیات کودک هم توجه داشت. بعضی بچه ها شرایط روانی 
مناسب تری دارند؛ کمتر گریه می کنند و هنگام جدا شدن از پدر و مادر راحت تر 
هستند، در مقابل برخی دیگر بد می خوابند و گریه های بدی دارند. اگر بخواهید 
این کودکان را زودهنگام و تحت فشار جدا کنید نه تنها جدا نمی شوند و تولد 
اجتماعی شان اتفاق نمی افتد، بلکه احساس ناکام شدن و پس زدگی شدن در 

آن ها ایجاد می شود.
 بعد از جدا کردن محل خواب کودک به چه مواردی توجه کنیم؟ 

بعد از جدا کردن محل خواب کودک، کنار او نخوابید
برخی والدین در کنار کودکان 5 تا 6 ساله خود می خوابند که این یک اشکال 
بزرگ است. گاهی اوقات والدین فضای شخصی به فرزندشان نمی دهند و گاهی 
هم پیش می آید که اتاق خواب کودک را تبدیل به محیطی تنبیهی برای او می کنند 

و همین موضوع بچه ها را از اتاق شان فراری می دهد.
به رفتار های کودک توجه کنید

اگر درخواست های کودک برای خوابیدن در کنار والدین مکرر و ادامه دار باشد 
بدون شک عاملی موجب ناآرامی کودک شده است. انواع ترس، کابوس و... 
می تواند میل کودک به برگشتن به اتاق والدین را بیشتر کند. همچنین تماشای 
بعضی برنامه ها و فیلم هایی که برای سن کودکان مناسب نیست، باعث می شود 
هنگام خواب شبانه دچار نگرانی و پریشانی شوند، به همین دلیل والدین باید 

نسبت به بروز هر نشانه ای از سمت کودک هوشیار باشند.
 راهکار های جدا کردن اتاق کودک 

در اتاق خواب کودک حضور داشته باشید تا او به خواب برود.
می توانید کودک را کنار خود بخوابانید و بعد به اتاقش منتقل کنید.

هنگام خوابیدن کودک در اتاقش به هیچ عنوان کنارش دراز نکشید، بلکه کنار 
تختش بنشینید و با قصه گویی و هر کاری که فکر می کنید علاقه دارد، به او کمک 

کنید تا بخوابد.
اگر از تاریکی می ترسد روشنایی لازم را در اتاق فراهم کنید و سعی کنید در طول 

روز مدام با او به اتاقش بروید و با او بازی کنید.
صبور باشید و با صحبت کردن او را قانع کنید در اتاقش بخوابد.

اگر نیمه های شب به اتاق شما آمد او را به اتاقش ببرید و کنار او بنشینید تا بخوابد.
کودک را تشویق کنید و با هر بار خوابیدن در اتاقش به او جایزه بدهید.

در مقابل اصرار کودک به خوابیدن در اتاق شما باید مقاومت کرده و سعی کنید 
با سرگرمی های مختلف او را به اتاقش ببرید. در نهایت این که وقتی تصمیم به جدا 

کردن محل خواب کودک گرفتید بر تصمیم خود استوار باشید.
   

یک متخصص تغذیه :

بهترین جایگزین »نمک« چیست؟
متخصص تغذیه با تأکید بر اینکه استفاده زیاد از نمک می تواند منجر به افزایش 
فشار خون و ضربان قلب شود،گفت:کم نمک کردن غذا باید کم کم انجام شود و 
از جایگزین های مثل آب لیمو، آب غوره و سبزی های خشکی مثل نعناع و کرفس 

استفاده کنیم.
احمدرضا درستی مطلق درباره »دلیل افزایش فشار خون«، گفت: دیواره رگها 
که باید خاصیت ارتجاعی خوبی داشته باشند و با هر ضربان قلب باید انبساط 
و انقباض مناسبی داشته باشند در اثر تغذیه نامناسب، واکنش مناسبی در برابر 

ضربان قلب ندارند و دیواره هایی غیرقابل ارتجاع پیدا کرده اند.
وی ادامه داد: در این صورت است که فشار خون افزایش می یابد. استفاده زیاد 
از روغن های اشباع مثل روغن دنبه آب کرده و کره به مرور زمان در رگ ها رسوب 
کرده و قطر دیواره رگ ها را کاهش می دهد و آن را از حالت ارتجاعی خارج می کند.
این متخصص تغذیه کلسترول LDL را ضایع کننده دیواره رگ ها خواند و گفت: 
اکسیداسیون کنار این چربی ها در دیواره رگ ها اتفاق افتاده و رگ ها را دچار 

سوختگی می کند؛ از طرفی خاصیت ارتجاعی رگ ها را کاهش می دهد.
درستی مطلق بیان داشت: بنابراین باید از غذاهایی استفاده کنیم که نمک 
زیادی و کلسترول بالایی نداشته و چربی اشباع کمتری داشته باشند. استفاده 
زیاد از نمک می تواند منجر به افزایش فشار خون و ضربان قلب شده و در بدن تورم 

ایجاد کند که منجر به افزایش آب میان بافتی خواهد شد.
وی با اشاره به استفاده مناسب از نمک در روایات، گفت: غذاهایی که می خوریم 
به حد کفایت سدیم دارد. افرادی که در کشورهایی مثل عربستان زندگی کرده و 
تعریق زیاد دارند باید از کمی نمک در کنار غذایشان استفاده کنند اما هموطنان ما 

نیاز به مصرف نمک بیشتر ندارند.
این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: افرادی که می خواهند در آینده دچار 
پرفشاری خون نشوند و یا افرادی که در حال حاضر فشار خون بالا دارند باید از 
منابع کلسترول LDL  کمتر مصرف کنند و مصرف گوشت هایی که حاوی چربی 
اشباع هستند مثل گوشت قرمز را کاهش داده و از غذاهای دریایی استفاده کنند 
تا چربی های موجود در غذاهای دریایی مثل امگا 3، کلسترول LDL را در بدن 

کاهش دهد.
درستی مطلق تصریح کرد: باید به طور کلی به غذا نمک نزنیم و افرادی که 
فشار خون بالا دارند باید از غذاها، نان و پنیر بی نمک استفاده کرده و از غذاهای 

رستوران ها و غذاهای کنسروی پرهیز کنند.
وی  بر استفاده از مواد جایگزین به جای نمک در غذا تاکید کرد و گفت: بخشی 
از حالت های ما مربوط به عادت های ماست.کم نمک کردن غذا باید کم کم انجام 
شود و از جایگزین های خوبی مثل آب لیمو، آب غوره، سرکه بالزامیک و سبزی های 
خشکی مثل نعناع و کرفس استفاده کنیم؛ دوم اینکه باید ذائقه خود را از غذاهای 

پرنمک به غذای کم نمک تغییر دهیم.
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مدیرکل سازمان انتقال خون استان قم :

نگران حفظ پایداری ذخایرخونی هستیم 
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: اگر چه ذخایر خون استان در وضعیت 
مطلوبی قرار دارد ولی کاهش 20 درصدی اهدای خون در تیرماه سال جاری 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته درقم نگرانی هایی برای حفظ پایداری این 

ذخایر ایجاد کرده است.
مرتضی نوریان ، اهدای خون را امری لازم، ضروری و همیشگی دانست و افزود: 
بعد از شیوع کرونا با افت در میزان اهدای خون در استان مواجه شدیم که در 
ماههای اولیه این شیوع شدت کاهش اهدای خون در قم شیدتر بود ولی در ادامه 

با همراهی و مشارکت مردم نوع دوست قم، این افت جبران شد.
وی ادامه داد: با همراهی شهروندان، سال گذشته 40 هزار اهدای خون در 
استان به ثبت رسید که این آمار نسبت به سال ۹۸ حدود یک و نیم تا 2 درصد 

افزایش داشت.
مدیرکل انتقال خون قم اظهار داشت: با توجه به اینکه مصرف خون در مراکز 
درمانی استان در سال گذشته افزایش یافته بود خوشبختانه با افزایش همراهی 

شهروندان، توانستیم پاسخگوی افزایش مصرف خون و فرآورده های آن باشیم.
نوریان با اشاره به آمار اهدای خون در این استان ادامه داد: در چهار ماه اول 
امسال، دوباره با افت در اهدای خون مواجه شدیم که در این مدت نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته 3 درصد اهدای خون در قم کاهش یافت.
کاهش ۲۰درصدی اهدای خون درتیرماه 

وی افزود: این کاهش اهدای خون، در تیرماه سالجاری) کاهش 20درصدی 
(  نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش چشمگیری داشت و این درحالی 
است که در درتیرماه میزان مصرف خون و فرآورده های خونی در استان هفت 
درصد افزایش یافته است. مدیرکل سازمان انتقال خون قم ، ادامه داشتن همزمان 
کاهش اهدای خون و افزایش مصرف در این استان را نگران کننده دانست و ادامه 
داد: با توجه به نیاز همیشگی بیماران به خون و فرآورده های آن و ضرورت اهدای 
مستمر خون در تمامی ایام سال درخواست ما ادامه داشتن استمرار اهدای خون 
در استان است. نوریان اظهار داشت: خون و فرآورده های آن جایگزین مصنوعی 
ندارد و منبع دسترسی به آن تنها خون هم نوعان و انسان های دیگر است و چون 
زمان ماندگاری خون محدود است، امکان ذخیره خون در مدت طولانی وجود 
ندارد به همین دلیل باید اهدا خون به صورت مرتب، مستمر و در طول سال صورت 

گیرد.
وی، گرمای زیاد هوا و قرار گرفتن دوباره این استان در وضعیت قرمز کرونایی 
را دلیل کاهش اهدای خون در قم دانست و گفت: توصیه و درخواست ما به 
اهداکنندگان و مردمی که از سلامت برخوردار هستند و علائم بیماری ندارند، این 
است که جهت اهدای خون به مراکز انتقال خون قم مراجعه و نسبت به اهدای 

خون اقدام کنند.
تأکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال خون 

مدیرکل انتقال خون قم با تأکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال 
خون این استان گفت: این مرکز به صورت مستمر ضدعفونی و گندزدایی می شود 
ضمن این که پیش از ورود اهداکنندگان به این مراکز، وسایل مراقبتی فردی شامل 

دستکش و ماسک نیز در اختیار آنان قرار داده می شود.
وی با تأکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط داوطلبان اهدای خون، 
افزود: تمام افراد بالای 1۸ سال که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه 
علامتی از آنفلوانزا یا سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند. نوریان با 
بیان اینکه خون و فراورده های خونی علاوه بر مراکز درمانی استان به شبکه خون 
رسانی کشور نیز ارسال می شود، گفت: تمام استان ها برای حفظ پایداری شبکه 
خون رسانی کشور تعهداتی برای ارسال خون به این شبکه دارند که به دلیل کاهش 
اهدا، 30 درصد از تعهد استان به این شبکه در چهار ماه اخیر تامین نشده است. 
مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: افراد علاقه مند برای مشارکت در این امر خدا 
پسندانه و ثبت اطلاعات خود در بانک اهداکنندگان قم ضروری است با به همراه 
داشتن کارت ملی به مراکز انتقال خون استان مراجعه کنند ضمن اینکه شهروندان 
سامانه در  نوبت  زمان  دریافت  برای  می توانند  خون  اهدای  در  تسهیل   برای 
 www.IBTO.ir ثبت نام کنند تا در زمان معین به پایگاه انتقال خون مراجعه کنند.

 
رئیس هیئت مدیره شهرک صنعتی شکوهیه قم مطرح کرد:

 کرونا و قطعی برق بلای جان
 واحدهای صنعتی

رئیس هیئت مدیره شهرک صنعتی شکوهیه قم گفت: شیوع ویروس کرونا 
مشکلات بسیاری را در روند تولید واحدهای صنعتی بوجود آورده است که قطعی 

های مکرر برق نیز شرایط را برای صنعتگران سخت تر کرده است.
حمیدرضا عالمی در نشست صمیمی با اصحاب رسانه که در دفتر هیئت مدیره 
شهرک صنعتی شکوهیه برگزار شد، با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تاثیر آن بر 
اقتصاد جهان بویژه بخش صنعت اظهار کرد: ویروس کرونا به بخش های اقتصادی 
جهان آسیب جدی وارد کرده و واحدهای تولیدی را با چالش بسیاری مواجه کرده 
است. وی با تبیین مشکلاتی که کرونا به بخش صنعت و اقتصاد تحمیل کرده 
است،گفت: یک واحد تولیدی بخش های متعددی را شامل می شود اما مهمترین 
بخش یک واحد صنعتی، بخش توزیع است که موج های مختلف کرونا موجب 
شده است با مشکل بسیار جدی مواجه شود. رئیس هیئت مدیره شهرک صنعتی 
شکوهیه قم با عنوان اینکه موفق ترین واحد، واحدی است که زنجیره توزیع قوی 
داشته باشد، تصریح کرد: بحران کرونا شرایطی را فراهم کرده است که همه بخش 
ها درگیر شده اند و روند تولید به شدت از شرایط کرونایی متاثر شده است. وی از 
اشتغال حدود 30 هزار نفر در شهرک شکوهیه خبر داد و بیان کرد:کرونا گردش 
اقتصادی را کاهش داده و زیان بسیاری را به اقتصاد کشور تحمیل کرده است و 
از سویی با شرایطی که کرونا بوجود آورده است واحدهای تولیدی در تامین نیروی 
انسانی دچار مشکل شده اند و از سوی دیگر تعطیلی های مکرر متولیان واحدهای 
تولیدی را نگران کرده است. رئیس هیئت مدیره شهرک صنعتی شکوهیه در بخش 
دیگری از سخنان خویش به جایگاه شهرک صنعتی شکوهیه در میان شهرک های 
صنعتی کشور اشاره و عنوان کرد: این شهرک صنعتی در چند سال اخیر یکی از 10 
شهرک برتر کشور شناخته شده است که از مهمترین وجوه امتیاز آن قرار گرفتن در 
محور مواصلاتی 1۷ استان و نزدیک بودن به فرودگاه بین المللی است. وی از تنوع 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرک صنعتی شکوهیه خبرداد و عنوان کرد: هزار 
و 600 واحد صنعتی در شهرک شکوهیه استقرار دارند و در راستای اجرای طرح 
توسعه به بیش از 2 هزار واحد هم در سال آینده خواهد رسید. عالمی همچنین 
شهرک صنعتی شکوهیه را از شهرک های پرمتقاضی برای سرمایه گذاری عنوان و 
بیان کرد: در این شهرک اگر واحدی دچار مشکل شود واحدهای متقاضی به سرعت 
جایگزین خواهند شد و این مسئله به دلیل نبود زمین برای تحویل به متقاضیان 
جدید بسیار حائز اهمیت است. عضو هیئت مدیره شهرک صنعتی شکوهیه با 
اشاره به دیگر مشکلی که گریبانگیر واحدهای صنعتی شده است، خاطرنشان کرد: 
قطعی برق یکی از مشکلاتی است که این روزها بر مشکلات واحدهای تولیدی 
افزوده است و همین موضوع باعث شده است که واحد های صنعتی با کاهش نیرو 
مواجه شوند. وی با بیان اینکه قطعی مکرر برق موجب بیکار شدن نیروی انسانی 
واحدهای صنعتی شده است،گفت: با شرایط موجود حفظ نیرو در واحدهای 
صنعتی بسیار مشکل است زیرا که با قطعی مکرر برق کارخانه ها از روند تولید باز 

خواهند ماند و در نتیجه مجبور به تعدیل نیرو می شوند.
 

رئیس اداره تأسیسات برقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( خبرداد:
بهینه سازی مصرف انرژی در حرم بانوی کرامت

رئیس اداره تأسیسات برقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( از هوشمندسازی 
تأسیسات برقی حرم با هدف بهینه سازی مصرف انرژی و بالا بردن سطح ایمنی 
سیستم برق خبر داد. مجید امیری با بیان اینکه اینگونه سیستم ها و تابلوهای 
برق باید کیفیت و ایمنی بالا و دسترسی آسان جهت تعمیرات، نگهداری و کنترل 
داشته باشند، افزود: در گذشته تابلوهای برق بافت قدیم حرم حضرت فاطمه 
معصومه)س( به دلیل قدیمی بودن و فرسودگی از ایمنی بسیار پایینی برخوردار 

بوده و تعمیر و نگهداری آن پر هزینه و خطر آفرین بود.

مدیراملاک و موقوفات مسجدمقدس جمکران خبرداد:

وقف یک واحد مسکونی
 از سوی بانوی ارمنی 

مدیراملاک و موقوفات مسجدمقدس جمکران با اشاره به اینکه وقف مهدوی، 
لبیک وادای دِین مردم به امام زمان)عج( است گفت: یک بانوی ارمنی خانه اش را در 

یکی از استان ها برای مسجد مقدس جمکران وقف کرد.
ابوالفضل صبوری دیروز در جمع خبرنگاران با بیان اینکه یکی از پشتوانه های مهم 
فعالیت های جریان ساز در امور فرهنگی، تبلیغی و عبادی اعتاب مقدس، مسئله 
موقوفات است، اظهار کرد: ترویج سنت حسنه وقف و استفاده از این ظرفیت است 

که همواره تاثیر و آثار فراوانی برای دنیای اسلام داشته و دارد.
وی ادامه داد: مسجد مقدس جمکران با رویکردهایی که در ارتباط با ملجایت 
عبادی ومرجعیت مهدوی درسند چشم انداز خود دارد، فعالیت جدیدی را در ارتباط 
با ترویج و جریان سازی این فرهنگ والا و اثرگذار در بین آحاد مردم جامعه آغاز کرده و 
با راه اندازی کارگروه موقوفات مهدوی، سعی دارد ضمن نشر فرهنگ وقف برای امام 

زمان علیه السلام زمینه ترغیب و مشارکت آحاد مردم را فراهم کند.
مدیراملاک و موقوفات مسجدمقدس جمکران افزود: هدف اصلی مدیریت املاک 
و موقوفات مسجد مقدس جمکران لبیک به فرمان حضرت ولی عصر ارواحنافداه 
»قل للناس لیرغبوا الی هذا الموضع و یعزروه« در ارتباط با فراهم کردن بستر مناسبی 
برای ترغیب مردم به این مکان مقدس از طریق استفاده بهینه از املاک، اموال و 
تجهیزات، مستغلات و موقوفات این مکان مقدس و ترویج فرهنگ وقف مهدوی و 
توسعه ی موقوفات مهدوی به عنوان اصلی ترین منبع مالی پایدار برای مسجدمقدس 
جمکران است. صبوری با اشاره به اینکه وقف مهدوی، لبیک وادای دِین مردم به امام 
زمان علیه السلام است گفت: قطعاً ترویج این نوع وقف می تواند نقش به سزایی در 

پدید آمدن جامعه منتظر و زمینه سازمهدوی داشته باشد.
وی با بیان اینکه صداوسیما، جراید و فضای مجازی بهترین وسیله برای فرهنگ 
سازی وقف مهدوی درجامعه هستند ابراز کرد: یک خانم ارمنی که با برنامه های 
مهدوی از طریق برنامه های معارفی رادیو انس گرفته بود، خانه اش را در یکی از 

استان ها برای مسجد مقدس جمکران وقف کرد.
جهت  حاضر  درحال  گفت:  جمکران  مسجدمقدس  موقوفات  و  املاک  مدیر 
تسهیل درامکان مشارکت وقف توسط همه عاشقان و ارادتمندان به حضرت ولی 
عصر ارواحنافداه ، طرح وقف مشارکتی جهت ساخت شبستان های مسجدمقدس 
جمکران را در دستور کار داریم تا هر کس با هر توان مالی بتواند در فهرست واقفان 

این مکان مقدس ثبت شود.
صبوری در پایان خاطرنشان کرد: افرادی که مایلند در این طرح معنوی و جریان 
ساز مشارکت داشته باشند می توانند اطلاعات لازم را از طریق وب سایت رسمی 
مسجدمقدس جمکران به آدرس WWW. Jamkaran.ir  و یا با مراجعه حضوری به 

دفاتر وقف مهدوی مستقر در صحن این مکان مقدس دریافت کنند.
 

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم:

کادر درمان روزهای سختی 
پشت سر می گذارند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به جدی بودن مسئله خستگی 
کادر درمان، گفت: افزایش بار بیماری، طرح واکسیناسیون و کمبود نیرو سبب شده 

کادر درمان روزهای سختی داشته باشند.
کادر  و خستگی  بی حالی  از  ارسال عکسی  با  دوشنبه  سیامک محبی صبح 
بهداشت، گفت: افزایش بار بیماری و دنبال کردن طرح واکسیناسیون در سطح 
استان و از طرفی کمبود نیرو باعث شده کادر بهداشت روزهای سختی را داشته 

باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به عادی انگاری در سطح جامعه 
ادامه داد: باید اطلاع رسانی بیشتری به مردم به ویژه در زمینه استفاده از ماسک 

صورت پذیرد. همچنین رعایت فاصله گذاری اجتماعی بسیار ضروری است.
وی تصریح کرد: همچنان سفر، مهمانی، جشن، مراسم عزا و دورهمی ها در 
برنامه های مردم هست، این اقدامات بسیار خطرناک هستند؛ تعداد مبتلایان و افراد 

ناقل در سطح جامعه بالاست و شانس انتقال بیماری بیشتر شده است.
محبی افزود: در این مسیر هم مردم و هم مسئولان هر یک به نوعی نقش آفرین 
اجتماعی،  گذاری  فاصله  رعایت  ماسک،  از  درست  استفاده  با  مردم  هستند، 
تردد غیرضروری در  از  تهویه، خودداری  از تجمع در مکان های بدون  خودداری 
اماکن عمومی و پرجمعیت و در نهایت با عمل به توصیه های پیشگیرانه بهداشتی 
و مسئولان نیز با توجه بیش از پیش به حساسیت های خاص نظام سلامت در مورد 
کنترل ویروس کووید 1۹ و همچنین دنبال کردن طرح ملی واکسیناسیون می توانند 
در این امر نقشی مؤثر داشته باشند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم 
ضمن قدردانی از تلاش های شبانه روزی کادر بهداشت و درمان که در خط مقدم 
مقابله با ویروس کرونا جان فشانی می کنند، گفت: مسئله خستگی کادر بهداشت و 

درمان جدی است و مردم باید به این موضوع توجه ویژه ای داشته باشند.
 

معاون گردشگری قم خبرداد:

صدور پروانه ۱۲ واحد گردشگری قم 
معاون گردشگری قم از صدور پروانه 12 واحد گردشگری قم از طریق سامانه جانا 

خبر داد.
مهدی نصر اصفهانی اظهار کرد: سامانه جانا با هدف الکترونیکی  شدن تمام 
فرآیند های مرتبط با مجوز های تاسیسات گردشگری و تسهیل و تسریع دسترسی 
عموم به خدمات این حوزه به صورت برخط، راه اندازی شده و از ابتدای سال 
صدور و تمدید پروانه بهره برداری مربوط به تمامی مراکز اقامتی و پذیرایی شامل 
و  بین راهی  مجتمع های  سفره خانه سنتی،  مهمان پذیر،  هتل آپارتمان،  هتل، 
اقامتگاه های بوم گردی که قبلًا به صورت دستی انجام می شد از طریق این سامانه 
انجام می شود. معاون گردشگری  قم ادامه داد: در این سامانه پس از ثبت نام اولیه 
و با توجه به نیاز متقاضی فرآیند آغاز و در واقع تمام تعاملات سازمان با متقاضیان از 
زمان ثبت تقاضا برای اخذ مجوز تا صدور آن و در صورت نیاز تمدید مجوز های صادر 

شده از طریق این سامانه صورت می گیرد.
 نصر اصفهانی با تاکید بر لزوم ثبت نام تمام تأسیسات گردشگری در این سامانه 
ادامه داد: مدیران این مراکز موظفند پس از تایید مدارک در حوزه معاونت گردشگری 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نسبت به تکمیل اطلاعات در 
این سامانه به نشانی http://myst.mcth.ir اقدام و کد شناسه دریافت کنند که در 

حال  حاضر این فرآیند در سطح استان در حال انجام است.
 

با موافقت فرماندهی کل قوا صورت گرفت ؛

اعطای درجه سرداری به جانشین 
فرماندهی سپاه استان قم

درجه  قوا  کل  فرماندهی  موافقت  با 
سپاه  فرماندهی  جانشین  به  سرداری 
امام علی بن ابیطالب )ع( قم اعطا شد. 
به گزارش  روابط عمومی سپاه امام علی 
موافقت  و  تصویب  ،با  )ع(  ابیطالب  بن 
فرماندهی معظم کل قوا حضرت آیت الله 
العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی( 
جانشین  به  دومی  سرتیپ  درجه 

فرماندهی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( استان قم اعطا شد. مراسم اعطای درجه 
سرتیپ دومی محمدرضا موحد جانشین فرماندهی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( 
توسط سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
با حضور جمعی از فرماندهان و مدیران سپاه در محل دفتر فرماندهی کل سپاه برگزار 
شد. سردار محمدرضا موحد یکی از فرماندهان ارشد سپاه قم است که سابقه خدمت 

در رده های مختلف سپاه و بسیج را در کارنامه دارد.

استاد دانشگاه مفید تاکید دارد که در تعارض و تزاحم بین حفظ جان انسان به 
خاطر کرونا و برگزاری مراسم عزاداری حضوری، اولویت با حفظ جان مردم است 

زیرا عزاداری مستحب مؤکد است.
حجت الاسلام محمدرضا یوسفی استاد دانشگاه مفید در گفت وگو با ایکنا در 
پاسخ به این پرسش که در شرایط فعلی که همه کشور درگیر بیماری کروناست و 
روزانه صدها نفر جان خود را از دست می دهند و در تعارض بین عزاداری حضوری 
محرم و حفظ جان مردم کدام مقدم است، گفت: از نظر دین، حفظ جان واجب 
است و در این تردیدی نداریم ولی شعائر مذهبی مانند عزاداری در ایام محرم، 
مستحب مؤکد است و فلسفه عزاداری هم ترویج و حفظ ارزش های دینی در 

جامعه است.
وی افزود: یکی از ارزش های مورد تایید قرآن، حفظ جان انسان هاست به گونه ای 
اسَ جَمِیعًا  حْیَا النَّ

َ
مَا أ نَّ

َ
حْیَاهَا فَکَأ

َ
که آیه شریفه 32 مائده فرموده است: ... وَمَنْ أ

رْضِ لَمُسْرِفُونَ؛ یعنی 
َ
نَاتِ ثُمَّ إِنَّ کَثِیرًا مِنْهُمْ بَعْدَ ذَلِکَ فِی الْ وَلَقَدْ جَاءَتْهُمْ رُسُلُنَا بِالْبَیِّ

ارزش احیای جان اینقدر مهم است.
یوسفی افزود: بنابراین در تعارض و تزاحم بین حفظ جان انسان به خاطر کرونا و 
برپایی مراسم عزاداری، اولویت با حفظ جان مردم است؛ البته اگر بتوان این مراسم 
را با رعایت دستورات بهداشتی مانند فاصله گذاری، استفاده از ماسک و با جمعیت 
کمتر برگزار کرد قطعا بهتر است ولی تشکیل مجالس بزرگ با حضور جمعیت زیاد 
درست نیست. استاد دانشگاه مفید تصریح کرد: بهتر است با تجربه به دست آمده 
یکی دو سال اخیر مراسم را در فضای مجازی دنبال کنیم و یا از برنامه های عزاداری 
رسانه ها استفاده شود. البته جلسات مجازی ممکن است شور و هیجان مراسم 

حضوری را نداشته باشد ولی به هر حال چاره ای نیست.
وی با تاکید بر اینکه هیئت ها اگر به برگزاری مراسم اصرار دارند حتما باید قوانین 
و دستورات اعلام شده بهداشتی را رعایت کنند به خصوص اینکه این روزها اغلب 
شهرهای کشور وضعیت قرمز دارند، تصریح کرد: متاسفانه آمار مرگ و میر بسیار 
بالاست و اگر دامن زدن به این مسئله به خصوص به نام دین و محرم و عزاداری 

باشد، پیامدهای نامناسب تری دارد.
وی در ادامه گفت: برخی رفتارها و تصمیمات احساسی و هیجانی ممکن است 
از منطق دینی دور باشد؛ برخی هیئت ها و افرادی که تاکید زیادی دارند مراسم را 
در هر شرایط و وضعی برگزار کنند در حقیقت در حال حفظ عادتی هستند که هر 
سال داشته اند و شوری است که در دل و ذهن آنها در سالیان متمادی بوده که البته 
در حد خود خوب و محترم است ولی حتما تحقق ارزش های دینی مهمتر از این 

مقوله است و یکی از ارزش های مهم دینی هم حفظ حیات و جان انسان هاست.
استاد دانشگاه مفید در مورد اینکه برخی معتقدند باید عزاداری پرشور و درخور 
شان برگزار شود و برای تایید این مسئله به روایات استناد می کنند، بیان کرد: برخی 
استناد می کنند به دوره امام هادی)ع( و حاکمیت متوکل که دست زوار قبر مطهر 
امام حسین)ع( را قطع می کرد و باز امام)ع( با وجود این ناامنی بر رفتن به زیارت 
توصیه داشتند، این نمی تواند با شرایط امروز مطابقت داده شود و این استناد 

صحیح نیست.
وی ادامه داد: در آن دوره متوکل درصدد بود تا بساط دین و سیره اهل بیت)ع( را 

نابود کند به خصوص زیارت کربلا که یکی از نمادهای مهم اعتقاد به شیعه است، 
زیارت امام حسین)ع( و پیام حرکت عاشورایی آن امام می توانست خطراتی را برای 
حاکم جائری مانند متوکل داشته باشد لذا برخورد و مواجهه خشونت باری با این 

مسئله داشت.
توجه به مسائل اجتماعی روز در عزاداری

یوسفی تصریح کرد: متوکل جلوی رفتن به زیارت امام حسین)ع( را گرفت چون 
مردم وقتی به کربلا مشرف می شدند ارزش های دینی ناب و اهداف قیام امام 
حسین)ع( برای آنها تداعی و یادآوری می شد و اگر تاکیدی از سوی امام هادی)ع( 
وجود دارد در مقابله با توطئه شوم حکومت جائر است ولی امروز وضعیت متفاوت 
است و مردم با برپایی عزاداری دنبال ترویج ارزش های دینی هستند لذا نیازی 
نیست ما تحت هر شرایطی ولو به خطر افتادن جان بقیه افراد بخواهیم بر برپایی 

نوع خاصی از عزاداری تاکید کنیم.
استاد دانشگاه مفید بیان کرد: البته ما چون هنوز با این مسئله انس نگرفته ایم 
که جلسات عزاداری مجازی هم در حقیقت ذکر اهل بیت)ع( و یادآور ارزش های 
دینی است بر حضور فیزیکی اصرار داریم در صورتی که فضای مجازی از جهاتی 

مؤثرتر هم هست.
وی در ادامه تاکید کرد: یکی از مسائل بسیار مهم این روزها توجه به مشکلات 
و مسائل سیاسی و اجتماعی کشور است؛ الان شاهد حوادث تلخی در کشور 
مانند ماجرای خوزستان و بی آبی و ... هستیم، ما در مصیبت های اهل بیت)ع( از 
بی آبی در کربلا می گوییم و بخشی از مردم کشور ما هم امروز با این بحران دست 
و پنجه نرم می کنند. یوسفی در پایان گفت: خوب است در هیئت ها و عزاداری ها 
صرفا سینه زنی و گریه نباشد بلکه این مسائل را یادآوری کرده و هر کسی می تواند، 
اقدامی برای کاهش این رنجها انجام دهد و شاهد جامعه ای اخلاقی تر و دارای 
روابط اجتماعی حسنه و نیکوتر باشیم نه اینکه هر کسی فقط به فکر خود و 

خانواده اش باشد.  

حجت الاسلام محمدرضا یوسفی استاد دانشگاه مفید :

حفظ جان مردم بر عزاداری حضوری اولویت دارد

»عاطفه جهانشاهی« روانشناس بالینی در گفت وگو با 
ایرنا اظهار داشت: مطالعه، افزایش فعالیت های ورزشی، 
آرام سازی جسم و ذهن، تماشای  انجام تکنیک های 
فیلم، حفظ ارتباط با دوستان و نزدیکان به صورت مجازی 
و تماس تصویری می تواند برای بهبود شرایط روحی و 

روانی افراد برای گذار از شرایط کرونا موثر باشد.
در  کرونا  شیوع  و  ظهور  از  نیم  و  سال  یک  حدود 
کشورهای مختلف می گذرد؛ ویروسی که با آمدنش همه 
ابعاد زندگی در سطوح اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
را تحت تاثیر قرار داده و حتی به مرحله بحران رسانده 
است. در این میان تبعات و پیامدهای روانشناختی ناشی 
از کرونا هر چند با صدای خاموش اما همواره در بین 
بسیاری از ما وجود دارد و با ایجاد هر پیک تازه از کرونا بر 
شدت آن افزوده می شود. عواملی مثل ترس، استرس، 
اضطراب، انزوا، خشونت، اختلافات خانوادگی و مواردی 
از این دست از مصادیق مهم این تبعاتند. این در حالی 
است که با وجود اهمیت این موضوع هنوز تدابیر خاصی 
در این زمینه خصوصا برای مسائل روانشناختی پس 
از کرونا یا به عبارتی برای دوران پساکرونا اندیشه نشده 

است.
عاطفه  با  ایرنا  پژوهشگر  بحث،  این  اهمیت  به  نظر 
جهانشاهی، روانشناس بالینی به گفت و گو نشست. 

مشروح این گفت و گو را در ذیل می خوانید:
ظهور اختلالات روانی پس از شیوع کرونا

جهانشاهی پیرامون مسائل و مشکلات روانشناختی 
و  ظهور  از  پس  گفت:  کرونا  ویروس  شیوع  از  ناشی 
شیوع کرونا به مدت یک سال و اندی، هنوز زندگی و 
سلامت میلیون ها انسان مورد تهدید است. این بیماری 
همه گیر نه تنها میزان بالای مرگ و میر ناشی از عفونت 
ویروسی را به همراه داشته، بلکه باعث به وجود آمدن 
فاجعه روانی در کل نقاط جهان شده است. همچنین 
با ورود به موج پنجم کرونا در ایران، پاندمی کووید-1۹ 
اثرات روانشناختی منفی از جمله اختلال استرس پس 
اضطراب،  و  استرس  افسردگی،   ،)PTSD( سانحه  از 
پرخاشگری  و  اختلال در خواب، عصبانیت  وسواس، 
در کادر درمان و دیگر افراد درگیر با کووید-1۹ به همراه 

داشته است.
این روانشناس افزود: عوامل استرس زا شامل اضطراب 

سلامتی، طولانی شدن دوره قرنطینه، ترس از سرایت 
بیماری، ناامیدی و خستگی، ضررهای مالی و شغلی، 
بر  واکسیناسیون  مورد  در  شایعات  و  منفی  باورهای 
و  است  زده  دامن  کرونا  حضور  از  ناشی  مشکلات 
باعث افزایش تعارضات بین افراد علی الخصوص بین 
با یکدیگر شده  زوجین، والدین و فرزندان و همکاران 
بین  درگیری  و  خانگی  خشونت های  افزایش  است. 
اعضای خانواده به دلیل دوری از محیط های دوستانه، 
نداشتن سرگرمی خارج از محیط خانه و اوقات فراغت 
مزید بر علت افزایش اعتیاد به اینترنت و فضای مجازی 
و همینطور ظهور رفتارهای پرخطر و آسیب زا از جمله 

مصرف مواد مخدر و الکل در جوانان شده است.
تبعات بی تفاوتی برابر آسیب های روانی ناشی از کرونا

برابر  بی تفاوتی  تبعات  خصوص  در  جهانشاهی 
عدم  داشت:  بیان  کرونا  از  ناشی  روانی  آسیب های 
پیگیری آسیب های روانی ناشی از کرونا تاثیرات منفی 
زیادی بر کیفیت زندگی چه در سطح جمعی و فردی 
دارد. به طور مثال خستگی ناشی از کار زیاد و محیط 
خطرناک کادر درمان باعث پایین آمدن آستانه تحمل، 
خستگی و کیفیت کار و دلزدگی از شغل آنها شده است 
یا در محیط خانه رشد و حضور کودک در محیط ناامن و 
پرتنش و اضطراب موجب بی اعتمادی نسبت به والدین 
و در نتیجه منجر به افت تحصیلی و از دست دادن اعتماد 

به نفس آنها شده است.
خشم  از  ناشی  درگیری های  گفت:  روانشناس  این 
در محیط کار افراد به دلیل ضررهای مالی، عدم خرید 
تعطیلی  همچنین  و  کافی  درآمد  نداشتن  فروش،  و 
بعضی از گروه های شغلی آسیب های جبران ناپذیری 
از جمله مالی و روانی داشته و به طور کلی باعث بی 
نظمی و اختلال در خواب، تغذیه ناسالم، عدم تحرک، 
پرخاشگری، حس محبوس ماندن در خانه و گرفتگی 

شده است.
وی افزود: همچنین از دست دادن روابط دوستانه به 
پررنگ شدن حضور این ویروس و خستگی روانی ناشی 

از حضور آن دامن زده است.
راهکارهایی برای حفظ سلامت روان در دوران کرونا

سلامت  حفظ  برای  راهکارهایی  درباره  جهانشاهی 
در  گفت:  خرد  و  کلی  سطح  در  کرونا  دوران  در  روان 

کنار اخبارهای مربوط به آمار مرگ میر و شیوع کرونا به 
طور ویژه نیاز به برنامه های آموزشی توسط متخصصین 
جهت بهبود کیفیت روابط و زندگی و ایجاد سرگرمی همه 
جانبه مناسب گروهای سنی مختلف شامل آموزش های 
خودآگاهی، مهارت های زندگی، تکنیک های مقابله با 
اضطراب و وسواس، آموزش مدیریت و کنترل خشم و 
همچنین تولید محتوای شاد و سرگرم کننده مجازی و 
رسانه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار است. همچنین در 
دسترس نبودن راه های سریع و آسان رفع نیاز های اولیه 
که باعث مختل شدن زندگی روتین و نگرانی و دغدغه 
ناشی از نبودن مایحتاج روزانه شده است که در صورت 
مهیا شدن منجر به حضور حداقلی مردم در محیط خارج 
از خانه می شود و نیاز به توجه و برنامه ریزی و حمایت 
بیشتری از طرف دولت و ارگان های دولتی و حمایت از 

گروهای شغلی مربوطه دارد.
این روانشناس افزود: با توجه به اینکه با حضور این 
ویروس بخش بزرگی از جامعه به دنیای درون خود روی 
از  را  خود  کودکان  و  خود  اول  قدم  در  باید  اند،  آورده 
اخبار نگران کننده، شایعات ساختگی و ناامید کننده 
باید  آنها دامن نزنند.  تا حداکثر امکان دور کنند و به 
بتوانند برای کشف مجدد خود و افزایش توانایی های 
خود، برای تبدیل کردن این چالش به یک مسیر سالم 
انجام  اقداماتی  زندگی،  روتین  برنامه  با حفظ  مفید  و 
افزایش  آگاهی،  و  مطالعه  افزایش  مثال  برای  دهند. 
فعالیت های ورزشی، انجام تکنیک های آرام سازی جسم 
و ذهن، تماشای فیلم و گوش دادن به موسیقی، حفظ 
ارتباط با دوستان و نزدیکان به صورت مجازی و تماس 
تصویری، ساختن سرگرمی های مناسب برای کودکان، 
تمرکز بر اتفاقات خوب و کمک گرفتن از متخصصین و 
روانشناسان به صورت آنلاین و تلفنی جهت بهبود شرایط 

روحی و روانی برای گذر از شرایط فعلی موثر است.
وی گفت: همواره با استفاده مرتب از ماسک و حفظ 
فاصله مناسب فیزیکی، رعایت بهداشت و حداقل حضور 
در جمع های غیر ضروری سپر بلای جان خود را نگه 
آن خجالت  از  بیماری  این  به  ابتلا  و در صورت  داریم 
نکشیم و حتما افراد نزدیکی را که در چند روز اخیر با 
آنها ارتباط داشته ایم مطلع کنیم و به طور کلی خود را 

قرنطینه کنیم تا چرخه این ویروس نوظهور قطع شود.

یک روان شناس بالینی پاسخ می دهد؛
چطور آمادگی روانی عبور از پیک  کرونایی را به دست آوریم؟

مدارس و دانشگاه  ها از جمله اولین مکان  هایی بودند که پس از شیوع ویروس کرونا 
بسته شدند و حالا با اقداماتی مانند واکسیناسیون کرونا برای معلم  ها و اساتید، تکاپو برای 
بازگشایی مدارس و دانشگاه ها آغاز شده و به نظر می رسد تصمیم ها بر این شده که در هر 

شرایطی این اقدام انجام شود.
تعطیلی مدارس و دانشگاه ها از اسفند 13۹۸ تاکنون منجر به مشکلات تحصیلی و 
حتی بروز مسایل اجتماعی بسیاری شده است. آموزش از راه دور با وجود مشکلات 
زیرساختی اینترنت و نیاز به دستگاه  های هوشمند از طرفی منجر به صدمه  هایی برای 
دانش آموزان شده و از طرف دیگر این جنس از آموزش برای برخی از پایه های تحصیلی 
چندان اثربخش نبوده است.نکته قابل توجه دیگر این که بسیاری از خانواده ها که تا 
پیش از کرونا حداقل چند ساعتی بچه  ها را به مدرسه می فرستادند، در این بازه زمانی 
با مشکلات فراوانی برای نگهداری از فرزندان در ساعت  هایی شدند که پیش از آن در 
آن ساعت  ها بچه ها در مدرسه بودند. این موضوع به خصوص برای پدران و مادرانی که 

کارمند هستند، چالش های خانوادگی ایجاد کرده است.
هرچند هیچ کدام این ها باعث نمی شود که از جان و سلامت کودکان و نوجوانان 
گذشت و باید به این هم توجه کرد که شیوع گسترده سویه دلتا ویروس کرونا که اتفاقا 
سرایت پذیری بیشتری دارد، در چند ماه اخیر منجر به نگرانی های فراوانی برای بازگشایی 
مدارس شده است. با این حال به نظر می رسد با توجه به آغاز واکسیناسیون معلم ها و 
اساتید دانشگاه  ها، تصمیم  ها بر این اساس شده که بازگشایی مدارس و دانشگاه ها به هر 

شکل انجام شود تا از آسیب های تحصیلی جلوگیری شود.

بازگشایی ایمن مدرسه اهمیت دارد
حتی اگر قرار به بازگشایی مدارس باشد، باید به این نکته توجه کرد که بازگشایی مدارس 
باید به صورت ایمن انجام شود و در این زمینه علاوه بر آموزش و پرورش، خانواده ها و 
دانش آموزان نیز نقش مهمی بر عهده دارند. مسائلی مانند تهویه مناسب و جلوگیری 
از تجمع و تغییر سبک رفتاری باید در دستور کار باشد تا شیوه آموزش به شکل ایمن در 
مدارس انجام شود. در این مسیر حتی می توان از کشورهای اروپایی نیز الگوبرداری کرد.

انتقال کرونا از طریق کودکان
کودکان نیز می توانند به ویروس کرونا آلوده شده و آن را به بقیه اعضای خانواده انتقال 
بدهند، یکی از نگرانی ها  همین  است که بازگشایی مدارس منجر به نقل و انتقال 
ویروس کرونا از طریق بچه ها و از مدرسه به خانه و برعکس شود. هرچند در همه ماه های 
درگیری با کرونا این موضوع مطرح شده که میزان درگیری کودکان با کووید 1۹ به نسبت 
بزرگسالان کمتر است، اما این منکر نقل و انتقال ویروس از طریق این میزبان های مستعد 

نمی شود.
به هر حال با توجه به آغاز واکسیناسیون معلم ها و اساتید دانشگاه، بازگشایی مدارس در 
سال جاری به احتمال فراوان اتفاق می افتد. در این زمینه البته برخی می گویند که شاید 
همانند سال گذشته بازگشایی مدارس انجام و پس از دریافت هزینه های ثبت نام، دوباره 
مدارس تعطیل شود. با این حال نمی توان از آسیب های آموزش از راه دور به سادگی 
گذشت و در عین حال باید شرایط ایمنی برای حضور دانش آموزان در مدارس به طور صد 

درصد فراهم باشد و در این زمینه هیچ غفلتی پذیرفتنی نیست.

جان و سلامت کودکان و نوجوانان ازهمه چیز مهمتراست؛

آیا بازگشایی مدارس در شرایط کرونا، قابل اجرا است؟
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رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور :

جهش قیمت ها هزینه جاری وعمرانی
 را افزایش داد

شد  موجب  قیمت ها  جهش  گفت:  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
هزینه های جاری وعمرانی افزایش یابد، از این رو انتظاراتی در جامعه در این زمینه 

شکل گرفت.
محمدباقر نوبخت روز دوشنبه  در مراسمی با حضور رئیس جمهور و مدیران ارشد 
دولت دوازدهم افزود: آثار تورم را قبل از اینکه از طرف تقاضا بررسی کنیم باید از 

سمت عرضه و فشار هزینه ناشی از افزایش قیمت ارز، بررسی و تحلیل کنیم.
وی گفت: سطح عمومی قیمت ها تابع ارز و ارز، تابع تحریم بوده است که آثار آن 

در بازار پول و سرمایه هزینه های تامین مالی دولت را افزایش داد.
وی افزود: در بازار کار با چنین شرایطی شاهد کاهش سرمایه گذاری خواهیم بود 
و شغل های پایدار کاهش می یابد و این اتفاق در اقتصاد ما به ویژه در شرایط ناشی 

از کرونا بوجود آمد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به عملکرد دولت تدبیر و امید در 4 سال 
نخست اشاره کرد و گفت: با ثبات اقتصادی و بالابردن رشد اقتصادی و پایین 
آوردن نرخ تورم همه مجامع جهانی به موفقیت جمهوری اسلامی در آن دوره 

اعتراف کردند.
وی گفت: در این شرایط سخت اقتصادی، دولت دو اقدام انجام داد که یکی 
توجه خاص به کارمندان و کسانی که سفره آن ها مستقیما از سمت درآمد های 
دولت تقویت می شود و دیگر توجه به عامه مردم بود که در این میان توجه ویژه 
خودمان را به افراد حقوق بگیری که ارزش پول آن ها با افزایش نرخ ارز و تورم 

کاهش پیدا کرد معطوف کردیم.
نوبخت گفت: از آنجا که دولت در اجرای ماده 125 قانون مدیریت خدمات 
کشوری باید حقوق و مزایا را متناسب با نرخ تورم تهیه کند، در 4 سال اول و تا سال 

۹6 یا ۹۷ حتی اندکی بیش از نرخ تورم افزایش حقوق داشتیم.
وی افزود: از سال ۹۸ به بعد، حتی 20 درصد افزایش حقوق و امسال 25 درصد 
افزایش حقوق داشتیم که پاسخگوی کاهش قدرت خرید کارکنان نبود، از این رو 

دولت مجبور شد این موضوع را از سمت دیگر جبران کند.
وی افزود: حقوق بازنشستگان لشگری از 3 و ۷ دهم میلیون تومان به ۸ و یک 
دهم میلیون تومان افزایش یافت، همین وضعیت برای بازنشستگان کشوری 
که همیشه حقوقشان اندکی کمتر از بازنشستگان لشگری بود از 3 و یک دهم 
میلیون به 6 و هشت دهم میلیون افزایش یافت. نوبخت درباره بازنشستگان تامین 
اجتماعی نیز گفت: گرچه دولت برای بازنشستگان تامین اجتماعی از طریق 
بودجه عمل نمی کند، اما اگر بتواند با پرداخت بدهی خود به تامین اجتماعی، 
امکان متناسب سازی را فراهم کند موفق خواهد شد حقوق بازنشستگان را از 2 
و یک دهم میلیون تومان به 5 میلیون تومان افزایش دهد. رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور افزود: دولت این شرایط را برای کسانی که اشتغال جانبازی داشتند 
و برای خانواده شهدا و والدین آن ها به عنوان کمترین احقاق حقوق احیا کرد و 
با افزایش مستمری ها توانست آن را 12 برابر افزایش دهد. وی ادامه داد: البته 
سیاست هایی را هم برای همه مردم اعمال کردیم، مانند سیاست تامین کالا ها 
با ارز 4200 تومانی و حمایت معیشتی.  نوبخت در زمینه درآمد دولت از افزایش 
قیمت بنزین نیز گفت: این مبالغ به خود مردم برگردانده شد حتی به گواهی دیوان 

محاسبات، بیشتر از آن نیز پرداخت کردیم.
وی افزود: از صرفه جویی حاصل از بنزین نیز دولت توانست صادرات بنزین را 

بیشتر کند و ارز ناشی از آن نیز از طریق سازمان هدفمندی به مردم برگشت.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به رشد اقتصادی در سال ۹۹ اشاره کرد و 
گفت: در حالی که همه نهاد های جهانی پیش بینی می کردند رشد اقتصادی 
منفی داشته باشیم در سال ۹۹، سه و شش دهم رشد اقتصادی مثبت داشتیم و 

این در حالی است که دنیا در شرایط کرونا رشد اقتصادی منفی داشت.
  

کارشناس بودجه؛

برخی دستگاه ها بر خلاف قانون
 از بودجه سهم می گیرند

کارشناس بودجه با اشاره به مسئله کسری بودجه در کشور گفت: باید نیمی از 
منابع عمومی از مالیات تامین شود اما در سال 1400 حدود 25 درصد آن عملی 

شده و هزینه دولت هم افزایش داشته است.
سید محمد هادی سبحانیان کارشناس بودجه در برنامه »تیتر امشب« شبکه 
خبر گفت: طبق قانون، باید نیمی از منابع عمومی از مالیات تأمین شود، اما در 
سال 1400 حدود 25 درصد آن عملی شده و هزینه دولت هم افزایش داشته 
است و ناگزیر هستیم اصلاحاتی انجام دهیم. وضع اقتصاد ایران شبیه به فردی 
است که دهه های متوالی پای سفره نشسته و هزینه هایش به شدت افزایش یافته 
است، اما تن به اصلاح رویه ها نمی دهد. به عبارت دیگر دهه هاست که سر سفره 

نفت نشسته ایم و به همین دلیل نظام بودجه ای ما هدفمند نیست.
اما  از بودجه سهم می گیرند،  اینکه برخی دستگاه ها  به  با اشاره  سبحانیان 
طبق قانون نباید از بودجه استفاده می کردند افزود: برخی از دستگاه ها کارهای 
موازی انجام می دهند و ما می توانیم اصلاحاتی را در این باره انجام دهیم زیرا با 
اصلاح ساختاری، هزینه دولت کاهشی خواهد شد. متأسفانه شکاف بین درآمد 
و هزینه های دولت به سرعت در حال افزایش است و در سال 1400 دولت 110 
درصد هزینه های خود را افزایش داده است. وی ادامه داد: البته دولت در سال آخر 
کارش هزینه ها را افزایش داده و این غیرمنطقی است و ما باید 50 درصد هزینه ها 
را از مالیات تأمین می کردیم. دولت باید منابع درآمدی خود را شناسایی می کرد، 
اما اینکار انجام نشد در مقابل دولت به اوراق مشارکتی و استقراض از بانک مرکزی 
رو آورد. نکته حائز توجه این است که اگر قانون مالیات بر درآمد اجرا شود خیلی از 
افراد لازم نیست مالیات پرداخت کنند؛ بلکه قسمت عمده مالیات از افراد ثروتمند 
گرفته خواهد شد. سید رضا فاطمی امین، کارشناس اقتصادی هم در این برنامه 
گفت: حدود ۷5 درصد از بودجه کشور اجتناب ناپذیر است و در عمل نمی توان 
آن را کاهش داد. برای نمونه امسال 2۷0 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی پیش 
بینی شده است. ما در اقتصاد کشور دو نوع کسری بودجه داریم، هزینه و بودجه 

اجرایی؛ برای جبران این دو کسری، بدهی دولت انباشته شده است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مالیات نباید قشری باشد مانند معافیت 
مالیاتی هنرمندان، افزود: اگر مالیات بر درآمد اجرا شود یک هنرمندی ممکن 

است معاف از مالیات باشد و هنرمندی دیگری با درآمد بالا مالیات پرداخت کند.

عملیات بازار باز و فروش اوراق بهادار، راهکاری برای کنترل تورم است 
که با اجرای آن می توان منابع مالی را با هزینه های کمتر تامین کرد؛ هر 
چند که به دلیل تشدید تحریم ها و ضربه های اقتصادی شیوع کرونا، 

دستیابی به اهداف کنترل تورم به طور کامل محقق نشد.
بر دولت امری  از دو پدیده تحریم و کرونا  این گزارش ناشی  برپایه 
واضح و مبرهن است. معنای بلافصل این دو، کاهش درآمدهای دولت 
و مواجه شدن آن با کسری قابل توجه بودجه است. از یک طرف منابع 
درآمدی دولت در بودجه کاهش پیدا می کند و از سوی دیگر نمی تواند 
به همان اندازه هزینه ها را نیز کاهش دهد. بسیاری از هزینه های جاری 
و عمرانی قابل حذف نیست و در اینجا است که کسری بودجه خود را 
نشان می دهد. دولت می تواند از طریق استقراض از بانک مرکزی کسری 
بودجه را جبران کند، اما این کار به معنای چاپ پول، افزایش پایه پولی 

و نقدینگی است که تورم افسار گسیخته کمترین پیامد آن خواهد بود.
دولت دوازدهم از همان ابتدای خروج آمریکا از برجام و شروع جنگ 
اقتصادی و بر اساس پیش بینی کاهش قابل توجه درآمدهای نفتی، 

موضوع جبران کسری بودجه بدون افزایش تورم را در دستور کار قرار داد.
یکی از سیاست های دولت روی آوردن به عملیات بازار باز بود. به همین 
خاطر  شورای پول و اعتبار در جلسه روز 2۷ فروردین 13۹۸ خود به بانک 
مرکزی اجازه داد تا نسبت به انجام عملیات بازار باز )خرید و فروش اوراق 
مالی اسلامی منتشره توسط دولت و وثیقه گیری در ازای اضافه برداشت 
یا اعطای خطوط اعتباری به بانک ها و موسسات اعتباری( اقدام کند. 
البته ناگفته نماند که مجوز این سیاست پیش تر از سوی شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی به سیاستگذار پولی داده شده بود.
چهار روز بعد از مصوبه شورای پول و اعتبار »عبدالناصر همتی«، رئیس 
کل وقت بانک مرکزی در یادداشتی در یکی از شبکه های اجتماعی 
نوشت: در مورد عملیات بازار باز یک نکته را باید تاکید کنم: این بازار 
امکان معاملات اوراق بهادار دولت را بین بانک ها و بین بانک مرکزی 
و بانک ها فراهم می آورد. همتی ادامه داد: نکته بسیار مهم این است 
که عملیات بازار باز در واقع، اوراق بهادار دولتی را به طور مشخص به 
دارایی های بدون ریسک تبدیل می کند، اما همزمان، نرخ تنزیل در بازار 

در قالب دامنه نرخ سود تعریف می شود.
با این حال اجرایی شدن این سیاست حدود یک سال طول کشید که 
این امر نشان می دهد تا چه حد حذف سیاست های غلط گذشته و در 
پیش گرفتن سیاست های درست در نظام پولی و بانکی کشور دشوار 

است.
پیش تر یکی از راه های جبران کسری بودجه، پولی کردن آن بود که 
سیاستی به شدت تورم زا به شمار می رود. پولی کردن در ساده ترین 

تعریف یعنی چاپ پول بی پشتوانه.  
 بانک مرکزی امیدوار بود که با اجرای سیاست بازار باز و فروش اوراق نه 
تنها به مصاف تحریم برود بلکه تورم را در سال 13۹۹ به زیر 20 درصد 

برساند. اما اتفاقی غیرمنتظره روی داد.
اواخر سال 13۹۸ بیماری کرونا به سرعت جهان و از جمله ایران را درگیر 
و اثرات زیانبار اقتصادی فراوانی با خود به همراه آورد. شروع بیماری کرونا 
و چشم انداز مبهم آن نه تنها دستیابی به نرخ تورم زیر 20 درصد را غیر 

ممکن کرد، بلکه به افزایش آن یاری رساند.
قرار گرفتن کرونا در کنار تحریم و جنگ اقتصادی شرایطی را رقم زد که  
دیگر به تعویق انداختن اجرای سیاست باز به صلاح نبود. دولت یا باید 
از بانک مرکزی قرض و یا از طریق فروش اوراق کسری بودجه را جبران 

می کرد.
از آنجایی که سیاست دولت، مقاومت حداکثری در جنگ اقتصادی 
و همزمان جلوگیری از تورم افسارگسیخته بود در ابتدای سال 13۹۹ 
فروش اوراق آغاز شد. در اولین حراج که در روز 13 خردادماه 13۹۹ اجرا 

شد  5 هزار و 100 میلیارد تومان اوراق بدهی به فروش رفت.
 بر اساس گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی تا پایان سال 13۹۹ 
مرحله  سیزده  و  دولت  بدهی  اوراق  عرضه  هفته  برگزاری 41  طی  و 
پذیره نویسی اوراق در مجموع معادل 16۸ هزار و ۹۸4 میلیارد تومان، 
شامل 51 هزار و ۷00  میلیارد تومان اسناد خزانه اسلامی و 11۷ هزار و 

2۸4 میلیارد تومان اوراق نقدی تأمین مالی انجام شد.
در سال جاری نیز وزارت امور اقتصادی و دارایی از هفته اول خرداد 
ماه و با استفاده از ظرفیت قانون بودجه سال 1400 به انتشار و عرضه 
اوراق مالی اسلامی پرداخته است. طبق آخرین گزارش دولت تا تاریخ 
2۹ تیرماه 1400 از طریق انتشار اسناد خزانه اسلامی و طی برگزاری 
نه هفته عرضه اوراق بدهی در مجموع معادل ۷4 هزار و ۹64 میلیارد 
تومان شامل ۷0 هزار میلیارد تومان اسناد خزانه اسلامی و 4 هزار و ۹64 

میلیارد تومان اوراق نقدی تأمین مالی انجام داده است.
با خروج آمریکا از برجام و صعود نرخ دلار به کانال 30 هزار تومان که 
کاهش چند برابری ارزش ریال را در پی داشت خیلی ها انتظار تورم 
را  کشور  اقتصاد  شدن«  »ونزوئلایی  اصطلاح  به  و  درصدی  چندصد 
داشتند. بعد از گذشت حدود 3 سال از این موضوع هرچند اقتصاد 
کشور با تورم بالایی دست و پنجه نرم می کند و بسیاری از اقشار جامعه 
زیر فشار گرانی قرار دارند، اما اگر اجرای سیاست بازار باز و فروش اوراق 
از سوی دولت صورت نمی گرفت شاید شرایطی بدتر را تجربه می کردیم.

پدیده تحریم و کرونا ، فشار اقتصادی را مضاعف نموده است؛

انتشار اوراق، راهکاری برای مهار تورم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 

بنا شده به پلاک شماره 1۸23/1/1۸۷ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم 
)آدرس:نیروگاه،مالک اشتر کوچه 12 ،پلاک 2( که بنام آقای علی ارجمند 
راد فرزند اسمعیل میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک 
و یا نماینده قانونی تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به 
شماره وارده 2/3۸1۹-1400/5/4تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور 
در روز یک شنبه مورخ 1400/6/14 ساعت ۸/30 الی 12/30 ظهر در 
محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا 
وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل 
مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس 
تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده 
20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده 
مصوب ۷3/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را 

نیز به این اداره ارائه نمایند. )م الف 1430۹(
تاریخ انتشار آگهی:سه شنبه  ۱۴۰۰/۰۵/۱۲
عباس پور حسنی حجت آبادی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: سرمایه گذاران خرد 
به  قادر  شاید  دارند،  اختیار  در  که  محدودی  منابع  با 
دریافت اعتبار از کارگزاری ها نباشند، اما می توانند وارد 
جهت  در  صندوق  این  از  و  شوند  اهرمی  صندوق های 

افزایش بازدهی خود استفاده کنند.
از صندوق های  استفاده  مزایای  به  نیا«  »رسول رحیم 
اهرمی در بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: سازمان بورس 
در چند وقت اخیر اقدامات خوبی در راستای طراحی و 
توسعه ابزارها و نهادهای مالی جدید با درجه های مختلفی 
از ریسک پذیری برای جذب سرمایه گذاران به این بازار 

انجام داده است.
وی اظهار داشت: استفاده از ابزار و نهادهای مالی جدید 
سبب ورود منابعی جدید از نقدینگی به بازار می شود و می 

تواند تاثیر زیادی را در توسعه بازار سرمایه ایفا کند.
صندوق های  در  سرمایه گذاری  تفاوت  به  نیا  رحیم 
سرمایه گذاری اهرمی با سرمایه گذاری به روش مستقیم 
در بازار سهام اشاره کرد و گفت: مهمترین مزیت صندوق 
های سرمایه گذاری اهرمی با توجه به ویژگی ساختاری 
آن، امکان اهرمی بودن این صندوق است، صندوق های 
صندوق  یعنی  گذاری  سرمایه  واحد  دو  دارای  اهرمی 
سرمایه گذاری ممتاز و عادی هستند که صندوق سرمایه 
گذاری ممتاز در بازار سرمایه و با اتکا بر عرضه و تقاضا 

معامله می شوند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در بازار سهام 
زمانی که فرد وارد معامله می شود، ممکن است قادر به 
دریافت اعتبار از کارگزاری نباشد اما در صندوق اهرمی 
به واسطه شرایطی که در این صندوق و مفاد اساسنامه آن 
وجود دارد می تواند تا دو برابر ارزش دارایی هایی که وارد 

این بازارکرده است، موقعیت اهرمی کسب کند.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری به صورت مستقیم در 
گفت:  است،  پذیر  ریسک  افراد  مناسب  سرمایه،   بازار 
صندوق های اهرمی در زمانی که بازار مثبت است می 
توانند  به واسطه ساختار خود بازدهی چشمگیری را نصیب 
سرمایه گذاران کنند که این موضوع به عنوان مزیت مهم 

این صندوق عنوان می شود.
معایب استفاده از صندوق های اهرمی

 رحیم نیا به مهمترین معایب استفاده از صندوق های 
اهرمی اشاره کرد و گفت: طبیعی است زمانی که بازار 
در حال ریزش است، علاوه بر کاهش ارزش واحدهای 

دارایی، به واسطه کسب حداقل بازدهی که به واحدهای 
سرمایه گذاری تعهد داده شده است و به دلیل دریافت 

اعتبار، زیان بیشتری به سرمایه گذار وارد می شود.
را  اهرمی  های  صندوق  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
سرمایه  افزود:  و  دانست  خرد  گذاران  سرمایه  مناسب 
گذاران خرد به واسطه منابع محدودی که در اختیار دارند 
شاید قادر به دریافت اعتبار از کارگزاری ها نباشند می 
توانند وارد صندوق های اهرمی شوند و از این صندوق 
در جهت افزایش بازدهی خود استفاده کنند؛ بنابراین 
صندوق های اهرمی باعث جذب منابع بیشتری در بازار 

سرمایه می شوند.
نقش صندوق های اهرمی در برابر نوسانات بازار

وی به نقش صندوق های اهرمی در برابر نوسانات بازار 
این  در  عادی  گذاری  سرمایه  مدل  افزود:  و  کرد  اشاره 
صندوق ها مناسب افرادی است که می توانند حداقل 
ریسک را در بازار بپذیرند و خارج از آنکه چه اتفاقی برای 
کنند،  دریافت  را  مشخصی  بازدهی  دهد،  می  رخ  بازار 
به نوعی می توان گفت که فعالیت این صندوق مشابه 

صندوق های با درآمد ثابت است.

رحیم نیا با بیان اینکه خاصیت اهرمی که در واحدهای 
ممتاز این صندوق های سرمایه گذاری وجود دارد زمینه 
ساز نوسانات زیادی برای سهامداران است، اظهار داشت: 
بازار  در  شدید  نوسان  ایجاد  باعث  که  عواملی  جمله  از 
سرمایه می شود نبود نقدشوندگی یا نبود تزریق منابع 
کافی به بازار است اما این عامل به تنهایی نمی تواند مانع از 

ایجاد نوسانات در بازار شود.
توجه  با  کرد:  خاطرنشان  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
در  خرد  گذاران  سرمایه  گذاری  سرمایه  امکان  اینکه  به 
واحدهای ممتاز فراهم است؛ بنابراین می توان شاهد ورود 
قابل توجهی از نقدینگی به بازار باشیم و این اتفاق تا حدی 

مانع از ایجاد نوسانات در بازار خواهد شد.
به گفته وی، از جمله مشکلات موجود در صندوق های 
واحدهای  در  نقدشوندگی  ضامن  که  است  این  اهرمی 

عادی و نیز بازارگردان برای واحدهای ممتاز وجود ندارد.
رحیم نیا افزود: با توجه به اینکه واحدهای سرمایه گذاری 
تقاضا  و  عرضه  بر  مبتنی  اهرمی  های  صندوق  ممتاز، 
هستند؛ بنابراین سرمایه گذار می تواند در زمان نیاز با 

قیمتی پایین تر سهام خود را بفروشد و از بازار خارج شود.

این کارشناس بازار سرمایه گفت: در واحدهای عادی 
زمانی که ابطال زده می شود و سرمایه گذار به فکر خروج از 
بازار می افتد، طبق مفاد اساسنامه محدودیت هایی برای 
نقدشوندگی وجود دارد که می تواند به عنوان ریسکی برای 
سرمایه گذار تلقی شود و سرمایه گذار دیگر نمی تواند در 
مدت زمان کوتاه به نقدینگی مورد نیاز خود دست یابد، این 
موضوع در شرایطی که بازار تحت تاثیر هیجان های ایجاد 
شده، قفل در صف فروش باشند ممکن است مشکلاتی 

برای سهامداران به وجود آورد.
سرمایه گذاری ۹۰ درصد از دارایی های صندوق 

های سهامی در سهام
های  دارایی  از  درصد   ٩٠ از  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
صندوق های سهامی در سهام سرمایه گذاری شده است، 
اظهار داشت:  زمانی که بازار دچار رکود شود امکان نقد 
کردن سهام به دارایی برای صندوق ها به وجود نمی آید و از 
طرف دیگر سرمایه گذار برای آنکه بتواند بخشی از ارزش 
دارایی خود را حفظ کند اقدام به ابطال می کند و به سرعت 

به سمت عرضه سهام خود پیش می رود.
تا  شود  فراهم  مکانیزمی  باید  اینکه  بیان  با  نیا  رحیم 
نقدشوندگی در بازار افزایش پیدا کند، گفت: موضوعی که 
می تواند زمینه رفع این مشکل را فراهم کند، وجود کف 
و سقف بازدهی فارغ از اتفاق رخ داده در بازار است زیرا 
کسب حداقل بازدهی توسط سهامداران باعث می شود 

تا ورود و جریان نقدینگی در بازار سرمایه ادامه پیدا کند.
بزار مالی کمک کننده به توسعه بازار

وی با بیان اینکه ابزار مالی جدید طراحی شده، به توسعه 
بازار و جذب طیف مختلفی از سرمایه گذار کمک خواهند 
کرد، گفت: ابزارهای مختلفی که در حال طراحی هستند 
باعث می شود تا نقدینگی بالایی وارد بازار سهام شود که 
این موضوع منجر به افزایش حجم و ارزش معاملات و 
جلوگیری از ایجاد رفتارهای هیجانی و احساسی توسط 

سرمایه گذاران خواهد شد.
تا  شود  می  باعث  ابزارها  این  توسعه  گفت:  نیا  رحیم 
سرمایه گذار به جای آنکه خود وارد بازار سرمایه شود، از 
طریق صندوق های سرمایه گذاری و ابزارهای مالی جدید 
که درحال طراحی هستند به این بازار ورود کند و از طریق 
تیم حرفه ای کارشناسی که در حال مدیریت صندوق ها 
هستند مانع  از اثر بخشی نوسان های شدید ایجاد شده 

بازار سهام در صندوق ها شوند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

صندوق های اهرمی، گزینه ای مناسب برای سرمایه گذاران خرد

وزیر نفت گفت: در دولت دوازدهم و همزمان با بازگشت تحریم ها علیه ایران، 100 
میلیارد دلار نفت نفروختیم و از صادرات نفت ایران جلوگیری شد.

»بیژن زنگنه« روزدوشنبه در جلسه رییس جمهوری با مدیران ارشد دولت، با اشاره به 
اینکه خدمت به مردم، فرصت بزرگی است که شاید با هیچ چیز دیگری قابل مقایسه و 
جایگزینی نباشد، ادامه داد: لازم می دانم از  حجت الاسلام و المسلمین روحانی تشکر 

کنم که به من اعتماد کرد و فرصت خدمت داد.
وی با بیان اینکه از ابتدای دولت دوازدهم تحلیل من این بود که این دوره، دوره بسیاری 
سختی خواهد اما فکر نمی کردم سختی کار تا این حد باشد، افزود: فراز و نشیب های 
فراوان روزهای تلخ و شیرین و البته بیشتر روزهای تلخ، برای مردم و دولت به وجود آمد 
و خداوند بزرگ را سپاسگذارم با وجود هر سختی و فشاری این دوره را با شرافتمندی به 

پایان رساندیم.  

زنگنه تاکید کرد: من به عنوان یک شهروند ایرانی برای همیشه خودم را مدیون روحانی 
می دانم که موضوع قطعنامه های فصل هفت شورای امنیت علیه ایران را حل کرد. این 
خدمت بزرگ و تاریخی به ملت ایران بود و سابقه نداشت تا آن زمان که کشوری تحت 
تحریم ها و مجازات های فصل هفت شورای امنیت برود و سالم بیرون بیاید، زیرا همه 
کشورها به جز ایران که مشمول تحریم های فصل هفت شورای امنیت سازمان ملل 

شده اند، یا نظاتمش سرنگون شد، یا کشور تجزیه شد و یا مورد اشغال بیگانه قرار گرفت.
وی با اشاره به اینکه در دولت های متعدد از سال 6۷ وزیر بودم اما هیچ دولتی را به 
مظلومیت دولت دوازدهم ندیدم، گفت: »این دولت خدمات بزرگی را به ایران و مردم کرد و 
این حرفایی که در مورد ناکارآمدی و بقیه چیزها گفته می شود اگر نگویم بی پایه است باید 
بگویم بی انصافی است زیرا در دوران جنگ اقتصادی اداره کشور به رغم تحریم ها، کاری 
کارستان بود.« وزیر نفت ادامه داد: اگرچه مدیریت ما مدیریت جهان سومی است و این 

قابل انکار نیست، اما با وجود همه مشکلات، عملکرد دولت عالی بوده عملکرد دولت در 
این 3 سال از مصادیق عینی اقتصاد مقاومتی بود.

وی با بیان اینکه صادرات فرآورده های نفتی در این دولت قابل مقایسه با دوره قبل 
تحریم ها نبود، افزود: در دوره قبل تحریم ها ما بیش از یک میلیون بشکه نفت خام معافیت 
برای صادرات داشتیم، اما در این دوره نه برای نفت خام و نه برای میعانات گازی و نه برای 

فرآورده های نفتی و پتروشیمی حتی یک بشکه و یک تن هم معافیت نداشتیم.
زنگنه با تاکید بر اینکه از ابتدای تحریم ها مشخص بود که در صورت تحریم ها سالانه 
50 میلیارد دلار کسری تراز بازرگانی خارجی می آوریم، گفت: در این مدت بیش از 100 
میلیارد دلار نفت نفروختیم و از فروش نفت ما جلوگیری کردند و آنچه را که فروختیم به 
دلیل مشکلات هزینه های مبادله با درآمد کمتری به دست آوردیم. وی تاکید کرد: هدف 

از جنگ اقتصادی، فروپاشی اقتصاد نبود، بلکه فروپاشی نظام بود.

وزیر نفت:
تحریم ها درآمدهای نفتی را ۱۰۰ میلیارد دلار کاهش داد
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تیم فوتبال استقلال که عنوان سوم بیستمین دوره رقابتهای لیگ برتر را به 
خود اختصاص داد در این فصل از دو کادر فنی استفاده کرد که آنها 2۹ بازیکن 

و ۷ کاپیتان را به زمین فرستادند.
تیم فوتبال استقلال روزهای پر نوسانی را در فصل بیستم از لیگ برتر تجربه 
کرد و سرانجام با قرار گرفتن در جایگاه سوم به کار خود در این فصل خاتمه داد.
آبی پوشان فصل را با محمود فکری و تیمش آغاز کردند و بعد از یک نیم فصل 
و یک هفته، فکری جای خود را به مجیدی داد تا وی برای سومین بار در این تیم 
به عنوان مربی جانشین به کار گرفته شود. مجیدی پیش از این به عنوان مربی 
جانشین به جای شفر و استراماچونی تیم استقلال را تحویل گرفت و در سومین 

نوبت بازگشت به استقلال، این تیم را از محمود فکری تحویل گرفت.
استفاده از 2۹ بازیکن

مجیدی و فکری در مجموع در لیگ برتر از 2۹ بازیکن استفاده کردند که 

تعدادی از این بازیکنان در میانه راه از جمع آبی پوشان جدا شدند و در بین این 
2۹ بازیکن، 2 نفر خارجی بودند. مربیان استقلال در این فصل از 2 دروازه بان، 

10 مدافع، 10 هافبک و ۷ مهاجم استفاده کردند.
۱۵ گلزن آبی پوش

در این فصل 15 بازیکن برای استقلال گلزنی کردند و بهترین گلزن این تیم دو 
بازیکن ۷ گله هستند. 10 بازیکن هم برای این تیم در این فصل پاس گل ارسال 
کرده اند که بهترین پاسور آنها نیز ۷ بار پاس گل ارسال کرده است. آبی پوشان 
در این فصل ۷ بار صاحب ضربه پنالتی شده اند و 4 بازیکن برای این تیم پنالتی 

زده اند که 2 پنالتی خراب شده است.
۲۰ بازیکن اخطاری

20 بازیکن استقلال در این فصل کارت زرد و یک بازیکن کارت قرمز گرفته 
است. آبی پوشان در مجموع 53 بار از داوران اخطار گرفته اند که 2 بازیکن این 

تیم با ۷ اخطار، بیشترین سهم را داشته اند.
همه رکوردهای استقلال به نام قایدی

مهدی قایدی در این فصل تمام رکوردهای استقلال را به خود اختصاص داد. 
او با حضور در 2۸ بازی بیشترین تعداد حضور را داشت، با 2361 دقیقه بازی 
بیشترین دقایق بازی را به خود اختصاص داد، با ۷ گل همراه با مطهری بهترین 
گلزن این تیم شد، با ۷ پاس گل بهترین پاسور آبی ها شد و سرانجام با گرفتن 3 

پنالتی، پنالتی گیر ترین بازیکن این تیم بود.
بیشترین و کمترین میزان بازی

بیشترین میزان بازی به مهدی قایدی با 2361 دقیقه حضور در میدان تعلق 
دارد و کمترین میزان بازی نیز به طور مشترک به سجاد آقایی و آرش داجیلری 

با 11 دقیقه بازی می رسد.
پس از مهدی قایدی، ارسلان مطهری با 2062 دقیقه، مسعود ریگی با 1۹۹0 
دقیقه، محمد حسین مرادمند با 1۹۷5 دقیقه و وریا غفوری با 1۸۷4 دقیقه 
بیشترین میزان حضور در میدان را داشتند. قایدی و مطهری تنها بازیکنانی 

بودند که بیشتر از 2000 دقیقه در ترکیب تیم شان حضور داشتند.
بازیکنان جدا شده

در بین 2۹ بازیکنی که در این فصل برای آبی پوشان به میدان رفتند، 5 بازیکن 
در میانه راه از این تیم جدا شدند که این 5 نفر فرشید باقری، فردین رابط، محمد 

حسین فلاح، سجاد آقایی و هرویه میلیچ بودند.
خشن ترین

داوران  از  را  زرد  کارت  تعداد  بیشترین  که  استقلال  بازیکنان  خشن ترین 
دریافت کردند، محمد نادری و آرش رضاوند هر کدام با ۷ اخطار بودند که آنها 
دو بازی تیم شان را به دلیل محرومیت از دست دادند. محمد دانشگر، فرشید 
اسماعیلی، محمد حسین مرادمند، داریوش شجاعیان و رشید مظاهری هم 

بازیکنانی بودند که هر کدام 4 بار کارت زرد گرفته و یک بار محروم شدند.
تنها بازیکن اخراجی آبی پوشان هم بابک مرادی بود که در هفته بیست و نهم 

اولین و آخرین کارت قرمز استقلال را در این فصل دریافت کرد.
۷ کاپیتان

در فصل بیستم وریا غفوری کاپیتان آبی پوشان بود و پس از وی سید حسین 
حسینی و فرشید اسماعیلی کاپیتان های دوم و سوم این تیم بودند. به جز این 
3 نفر که هر کدام به دفعات بازوبند کاپیتانی تیم شان را در این فصل بستند، 
فرشید باقری، مهدی قایدی، مسعود ریگی و داریوش شجاعیان هم در مواقعی 
وظیفه کاپیتانی تیم شان را در میدان بر عهده گرفتند تا بازوبند آبی ها در این 

فصل بر بازوی ۷ بازیکن بسته شده باشد.
فرشید باقری تنها بازیکنی بود که بازوبند کاپیتانی استقلال را بر بازو بست و در 

میانه راه از این تیم جدا شد.

توسط دو کادر فنی در لیگ بیستم؛

استفاده استقلال از2۹ بازیکن و۷ کاپیتان کاروان ایران ۹ روز بدون مدال ؛

دست میرزازاده از مدال برنز 
المپیک کوتاه ماند

نماینده وزن 130 کیلوگرم کشتی فرنگی ایران با شکست مقابل حریف عنوان دار خود از 
ترکیه از رسیدن به مدال برنز المپیک توکیو بازماند.

به گزارش ایسنا، در ادامه رقابت های وزن 130 کیلوگرم کشتی فرنگی المپیک توکیو، 
امین میرزازاده نماینده وزن 130 کیلوگرم ایران در دیدار رده بندی و برای کسب مدال برنز 
به مصاف رضا کایالپ دارنده 4 طلای جهان و یک مدال نقره و برنز المپیک از ترکیه به روی 
تشک رفت و در پایان با نتیجه ۷ بر 2 شکست خورد و از رسیدن به مدال بازماند و به عنوان 

پنجمی المپیک بسنده کرد.
میرزازاده در دقایق ابتدایی مبارزه به علت کم کاری در خاک نشست و 3 مرتبه متوالی 
توسط کایالپ بارانداز شد تا ۷ بر صفر از حریف عنوان دار خود در تایم نخست عقب بیفتد.

میرزازاده روز گذشته پس از پیروزی 6 بر صفر مقابل کیم مینسئوک دارنده مدال برنز 
جهان از کره جنوبی، مقابل لوپز دارنده ۸ طلای جهان و المپیک از کوبا شکست خورد و به 
گروه بازنده ها رفت. وی سپس در این مرحله صبح امروز)دوشنبه( در گروه شانس مجدد 
مقابل آلن سیراریو از رومانی به روی تشک رفت و در پایان با نتیجه 5 بر یک به برتری رسید 

و راهی دیدار رده بندی شد.
علیرضا نجاتی دیگر نماینده ایران در روز نخست این رقابت ها بود که با شکست مقابل 

حریفی از ارمنستان در دور نخست، حذف شد.
همچنین محمد علی گرایی در ۷۷ و محمدهادی ساروی در وزن ۹۷ کیلوگرم دیگر 
نمایندگان ایران در روز دوم این رقابت ها بودند که با شکست در دیدار نیمه نهایی از رسیدن 

به فینال بازماندند و فردا برای کسب مدال برنز به مصاف رقبایشان می روند.
این  در  ایران  فرنگی  نماینده کشتی  آخرین  کیلوگرم  وزن 6۷  در  محمدرضا گرایی 

رقابت هاست که صبح روزسه شنبه به مصاف رقبای خود می رود.
   

با حضور مسوولان ورزش و جوانان و هیات کشتی قم ؛

مدال آوران بین المللی کشتی قم
 تجلیل شدند

ورزشکاران مدال آور کشتی قم از رقابت های بین المللی، آسیایی و جهانی کشتی فرنگی 
در مراسمی با حضور مسوولان ورزش و جوانان و هیات کشتی قم تجلیل شدند.

برپایه این گزارش ، هیات کشتی که به واسطه برخورداری از تنها نماینده ورزش قم در 
بزرگترین رویداد ورزشی جهانی یعنی بازی های المپیک 2021 توکیو این روزها بیش از 
هر زمان دیگری در کانون توجه علاقمندان به این عرصه مهم اجتماعی قرار گرفته، در 

اقدامی جدید از مدال آوران جهانی و آسیایی این رشته قدردانی کرد.
به همین منظور مراسمی با حضور مدیر کل ورزش و جوانان و رئیس هیات کشتی استان 
قم برگزار شد و شاهرخ میکائیلی، مهدی ابراهیمی، روح الله نعمتیان و حسن خدابنده لو 
به عنوان ورزشکاران مدال آور این رشته و سیف علی سلمان پور به عنوان داور  بین المللی 

کشتی قم مورد تجلیل قرار گرفتند.
در واقع این مراسم جایگزین آیین تجلیل از قهرمانان برون مرزی ورزش قم بود که هر 
ساله توسط اداره کل ورزش و جوانان با حضور مسوولان ارشد کشوری و استانی در جمع 
فعالان عرصه ورزش و مدال آوران میادین بین المللی، آسیایی و جهانی برگزار می شد اما 

امسال به دلیل شرایط کرونایی برگزار نشد.
از  ابراهیمی  مهدی  آسیا،  قهرمانی  فرنگی  کشتی  مسابقات  از  میکائیلی  شاهرخ 
رقابت های نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان آسیا و همچنین پیکارهای جهانی این 
رشته، روح الله نعمتیان از دو دوره پیکارهای آلیش قهرمانی جهان و حسن خدابنده لو از 

رقابت های بین المللی کشتی آزاد برای ورزش قم افتخار کسب کرده اند.
 

بهمن طهماسبی: 

استقلال به چند بازیکن خوب نیاز دارد
مهاجم اسبق تیم استقلال گفت: جدال قلعه نویی و مجیدی یک فوتبال خوب را نوید 

می دهد ولی امیدوارم مجیدی برنده باشد.
بهمن طهماسبی در خصوص عملکرد استقلال مقابل سپاهان که منجر به شکست این 
تیم شد، اظهار داشت: استقلال در نیمه اول خوب کار کرد و برای آنکه بحث تبانی مطرح 
نشود، محکم و سفت وارد زمین شد. وقتی نتیجه بازی پرسپولیس و پیکان عوض و به سود 
پرسپولیس شد، این موضوع روی نیمه دوم بازی استقلال و سپاهان اثر گذاشت و انگیزه 

بازیکنان کمتر شد. 
با اشاره به مسابقه جام حذفی استقلال و گل گهر، گفت:  بازیکنان می دانند  وی 
که اگر این دیدار را از دست بدهند، یک جام را از دست داده اند. طبیعتا با دو پیروزی 
می شود به آسیا رفت و جام گرفت. جام حذفی حساسیت های خودش را دارد و نمی شود 
آن را پیش بینی کرد اما پیش بینی می کنم بازی خوبی از کار دربیاید و دو تیم فوتبال 

قابل توجهی را به نمایش بگذارند. 
و فرهاد مجیدی گفت:  امیر قلعه نویی  مهاجم اسبق استقلال در خصوص جدال 
قلعه نویی مربی باتجربه ای است و جزو پرافتخارترین ها محسوب می شود. او قهرمانی های 
زیادی کسب کرده و از سوی مقابل، فرهاد مجیدی هم در این چند سال باتجربه شده 
است. قطعا جدال این دو یک فوتبال خوب را نوید می دهد ولی امیدوارم مجیدی برنده این 
مسابقه باشد.  طهماسبی در خصوص فصل نقل و انتقالات استقلال و اینکه چه توصیه ای 
به مدیران باشگاه دارد، گفت: باید دید مجیدی می خواهد با چه سیستمی تیمش را 
برای فصل جدید ببندد. استقلال قطعا به چند بازیکن خوب نیاز دارد و مجیدی هم باید 

براساس فلسفه مربیگریش بازیکن جذب کند.

داورزنی شهامت استعفا داشته باشد

ترکاشوند : والیبال ایران را نابود کردند
کارشناس والیبال پس از حذف تیم ملی از المپیک گفت: داورزنی شهامت خداحافظی 

و استعفا داشته باشد.
محمد ترکاشوند پس از حذف تیم ملی والیبال ایران از بازیهای المپیک گفت: داورزنی 
از روز اولی که در والیبال آمد شروع به تصمیمات اشتباه کرد. او امثال من، امیر حسینی، 
بهنام محمودی، امیرحسین منظمی و خیلی های دیگر را که در اوج پختگی و در 30 

سالگی حضور داشتند را به بهانه افزایش سن به طور کامل کنار گذاشت.
پیشکسوت والیبال ایران ادامه داد: 5 سال والیبال ایران رو به افول بود. تا سال ۹0 
که ولاسکو آمد و والیبال شروع به رشد کرد. داورزنی نیز شروع به دادن وعده وعید کرد. 
متاسفانه او به خاطر جاه طلبی هایش، فدراسیون والیبال را رها کرد و معاون وزیر شد اما 
سوال این است که او که والیبال را رها کرده بود چرا دوباره به فدراسیون بازگشت و چرا 

نگذاشت والیبال، مسیرش را طی کند.
ترکاشوند تاکید کرد: داورزنی با تمام مشکلاتی که داشت به فدراسیون والیبال آمد چرا 
کسی به این مشکلات رسیدگی نکرد. او که از والیبال به همه جا رسید دیگر چه چیزی 
می خواهد؟ داورزنی چقدر می خواهد به مردم وعده پوچ بدهد؟ پس از نتایج در لیگ 
ملت ها، او همه چیز را کتمان کرد ما نیز سکوت کردیم اما دیگر چقدر باید با سکوتمان 
به والیبال خیانت کنیم. وی ادامه داد: باند بازیهایی که در والیبال بوجود آمد این بلا را بر 
سر والیبال آورد. الان نیز داورزنی شهامت داشته باشد و با یک استعفا والیبال را رها کند. 
شهامت خداحافظی داشته باشد. داورزنی بگذارد والیبالی ها این رشته ورزشی را دست 
بگیرند. ما در والیبال افراد خوب کم نداریم. ترکاشوند افزود: نفراتی مانند افشاردوست، 
بهنام محمودی، امیر حسین منظمی که کاربلد هستند. والیبال افراد دلسوز می خواهد 
نه یک سری آدم کوچک. داورزنی نفرات کوچکی را اطراف خود جمع کرده، افرادی که با 
تهدید برای گرفتن پست و مقام آمده اند. مگر در والیبال قحط الرجال است که یک مربی 
چندین پست دارد. من نیز زمانی این اشتباه را کردم و مربی را به عنوان دستیار انتخاب 

کردم که امروز بابت آن از مردم عذرخواهی می کنم.

معاون باشگاه پرسپولیس گفت: بازیکنی داشتیم که قراردادش 2 میلیارد بود اما در نیم فصل چهار میلیارد به او پیشنهاد 
دادند. نهادهای نظارتی باید در این مورد ورود کنند.

»ابراهیم شکوری« روز دوشنبه در گفت و گو با رادیو تهران در خصوص پنجمین قهرمانی متوالی پرسپولیس در لیگ برتر 
فوتبال اظهار داشت: از هواداران به خاطر حمایتشان در این یکسال تشکر می کنم. سال سختی بود اما به خوبی به پایان 

رسید. کار بزرگی انجام دادیم. به بقیه تیم ها نیز خسته نباشید می گویم. 
وی ادامه داد: اتحاد خانواده بزرگ پرسپولیس باعث شد تا قهرمان شویم. خدا را شکر توانستیم در آخر قهرمان شویم. به 
طور قطع وقتی تیمی چهار سال قهرمان می شود، بقیه تیم ها نیز به فکر این می افتند که جلوی ما را بگیرند اما ما در کنار هم 
نگذاشتیم این اتفاق رخ دهد.  معاون باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: حداقل دوهفته تعطیلی داریم و امیدوارم بازیکنان با 
روحیه خوب به تمرینات بازگردند. هدف های بزرگی داریم و می خواهیم برای ششمین قهرمانی بجنگیم. البته در آسیا نیز 
هدف های بزرگی داریم.  شکوری در مورد مشکلات مالی باشگاه پرسپولیس بیان کرد: باشگاه دولتی پرسپولیس ریالی از 
دولت نگرفته اما رقبایی داریم که به طور مستقیم از دولت بودجه دریافت می کنند. ما تنها کارگذار را داریم که بحث مالی آن نیز 
محدود است. بازیکنی داشتیم که هفت میلیون دلار درآمدزایی داشته است. به طور حتم همچین تیمی با تیم پایین جدول 
باید تفاوت داشته باشد.  وی درباره پرونده »گابریل کالدرون« نیز اذعان داشت:  منتظر رای قطعی فیفا هستیم. در 10 ماه 
حضورمان در پرسپولیس همه پرونده های خارجی به سمت ما آمد. فکر کنم پرونده کادرون آخرین پرونده باشد. پرداخت ۷00 

هزار دلار واقعا سخت است. 3 میلیون دلار ما بلوکه شده و اگر نتوانیم از آن استفاده کنیم، پرداخت آن سخت خواهد بود. 
سخنگوی باشگاه پرسپولیس درباره جدا شدن »حسین کنعانی زادگان« از تیم گفت: او با تمام وجود برای ما بازی کرد اما 
حفظ او با بودجه محدودی که داریم، سخت بود. حفظ بازیکنی که پیشنهاد 25 میلیاردی دارد، سخت است. در داخل نیز 
برخی تیم ها پیشنهادات سنگینی به بازیکنان ما می دهند. وی ادامه داد: بازیکنی داشتیم که قراردادش 2 میلیارد بود اما در 
نیم فصل چهار میلیارد به او پیشنهاد دادند. نهادهای نظارتی باید در این مورد ورود کنند. کنعانی زادگان یکی از ستون های 

تیم ما بود اما به دلیل مسایل مالی جدا شد که البته به او حق می دهیم به فکر خانواده خود باشد. 

 پیشکسوت استقلال گفت: تفکرات امیر قلعه نویی و فرهاد مجیدی باعث خواهد شد تا بازی جذابی در انتظار ما باشد و 
امیدوارم برنده این جدال حساس استقلال باشد؛ هواداران این تیم پس از سال ها ناکامی تشنه جام هستند.

»صادق ورمزیار« با اشاره به شکست استقلال در آخرین هفته لیگ برتر باشگاه های ایران برابر سپاهان اظهار داشت: 
استقلال با توجه به اینکه در لیگ برتر جایگاهش در رتبه سوم قطعی شده بود از انگیزه های لازم مقابل سپاهان برخوردار 

نبود و به همین علت شرایط بازی های گذشته را نتوانست به اجرا بگذارد.
وی افزود: در گل هایی که استقلال دریافت کرد ناهماهنگی مدافعان مشهود بود و در خط دفاع نیز ایراداتی داشت که 

باعث شد حریف به راحتی در مسیر گلزنی قرار گیرد.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: به نظر من بازیکنان استقلال روز خوبی را در بازی با سپاهان پشت سر نگذاشتند 

و بیشتر تمرکز خود را معطوف به بازی با گل گهر کرده بودند.
ورمزیار تصریح کرد: استقلال در بازی با سپاهان چند ایراد بزرگ داشت، آنها از کناره های زمین استفاده نکردند و عمق 

دفاع را پوشش ندادند که این ایرادات در بازی با گل گهر باید برطرف شود.
وی تاکید کرد: استقلال نباید تصور کند چون در لیگ برتر گل گهر را شکست داده است در جام حذفی نیز به راحتی 
برنده از زمین خارج می شود، گل گهر با انگیزه های زیادی روبروی استقلال در زمین حاضر می شود و کوچک ترین 

اشتباهی تبعات سنگینی را به همراه خواهد داشت.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: تفکرات قلعه نویی و فرهاد مجیدی باعث خواهد شد تا بازی جذابی در انتظار 
ما باشد و امیدوارم برنده این بازی حساس استقلال باشد، هواداران این تیم پس از سال ها ناکامی تشنه جام هستند و 

امیدوارند استقلال این شادی را برای آنان به ارمغان آورد.
تیم فوتبال استقلال در آخرین هفته لیگ برتر باشگاه های ایران با نتیجه دو بر یک مقابل سپاهان شکست خورد تا با 

کسب 56 امتیاز در جایگاه سوم قرار بگیرد.
استقلال روز چهارشنبه سیزدهم مردادماه در مرحله نیمه نهایی جام حذفی به مصاف گل گهر خواهد رفت.

معاون باشگاه پرسپولیس: 

به بازیکن ۲ میلیاردی ما پیشنهاد چهار میلیاردی دادند
صادق ورمزیار: 

هواداران استقلال تشنه جام هستند

پیشکسوت تیم پرسپولیس گفت: پرسپولیس در طول یک فصل فشرده 
توانست ثبات فنی و روحی خود را حفظ کند و به همین دلیل به قهرمانی رسید.
جواد منافی ، درباره پنجمین قهرمانی متوالی پرسپولیس در لیگ برتر اظهار 
داشت: این تیم واقعا لیاقت قهرمانی را داشت زیرا در یک فصل فشرده که حدود 
15 ماه طول کشید، توانست ثبات داشته باشد. حفظ صدرنشینی در هفته های 
متمادی در این فشردگی اهمیت زیادی داشت. هیچ مسابقه داخل یا خارج از 
خانه ای نبود که پرسپولیس در آن حریف را  تحت فشار قرار ندهد و این تیم ضمن 
مالکیت توپ بیشتر نسبت به تیم مقابل، فرصت های زیادی در تمام مسابقاتش 

خلق می کرد .
وی ادامه داد: با توجه به شرایطی که امسال پرسپولیس پشت سر گذاشت، 
کسب پنجمین قهرمانی متوالی خیلی سخت بود و عوامل مختلفی سعی 
کردند اجازه چنین کاری را به این تیم ندهند اما خدا را شکر می کنم که روند رو 
به رشد خود را ادامه داد. پس از شکست پرسپولیس مقابل استقلال در ضربات 
پنالتی جام حذفی، بازیکنان و کادرفنی با حمایت هواداران و پیشکسوتان، 
خیلی خوب به روند خود بازگشتند و با این مسئله به خوبی کنار آمدند زیرا 
می دانستند قهرمانی لیگ برتر را پیش رو و حریف سرسختی مثل سپاهان را 
کنار خود دارند. همین موضوع سبب شد با ارائه بازی های خوب نتایجی عالی 
مقابل ماشین سازی، تراکتور و پیکان به دست آورند. در کل این قهرمانی به همه 
چسبید. بازیکن اسبق پرسپولیس با اشاره به نقش کادرفنی این تیم در کسب 
قهرمانی توضیح داد: از ابتدای فصل مشکلات زیادی مثل درگیری با مدیرعامل 
سابق باشگاه و تغییر مدیریت در پرسپولیس ایجاد شد اما این تیم کادرفنی 
باتجربه ای دارد که همگی از بازیکنان خودمان هستند و روی این مسائل اشراف 
داشتند. به همین دلیل با حفظ ثبات تیمی، از لحاظ روحی و روانی خیلی روی 

بازیکنان کار کرده و ذهنیت شان را برای قهرمانی آماده کردند.
شخصیت آرام سمیعی سبب بازگشت آرامش به پرسپولیس شد 

منافی ادامه داد: یکی دیگر از عوامل موفقیت پرسپولیس در لیگ امسال 
حفظ شاکله تیم با وجود جدایی برخی نفرات تاثیرگذار و اضافه شدن نفرات 
کارآمد به جای آنها بود. بسیاری از این بچه ها چندین سال است کنار هم بازی 
می کنند. نفراتی مثل عیسی آل کثیر، میلاد سرلک، فرشاد فرجی، شهریار 
مغانلو، حامد لک، سعید آقایی، احسان پهلوان هم پس از حضور در پرسپولیس 
خیلی خوب جا افتاده و نقاط ضعف را پوشش دادند. بازیکنان پرسپولیس خیلی 

راحت و حتی با چشم بسته در زمین همدیگر را پیدا می کردند. 
وی خاطرنشان کرد: در دیدار حساس با تراکتور با وجود عقب افتادن یک گل 
و در شرایطی که به دلیل جلو بودن سپاهان برابر ذوب آهن در بازی همزمان، 
احتمال داشت تیم پرسپولیس به هم بریزد اما خیلی خوب بازگشت و مقتدرانه 
پیروز شد. همین بازی یک نمونه از ذهنیت آماده پرسپولیس برای قهرمانی بود.
مربی اسبق پرسپولیس درمورد نقش مدیریت این باشگاه در ثبت قهرمانی 

عنوان کرد: در دوره مدیرعامل قبلی ثبات در پرسپولیس وجود نداشت و به دلیل 
درگیری  وی با بازیکنان و کادرفنی آرامش از تیم سلب شده بود. حتی در مقطعی 
تیم از شرایط آرمانی اش فاصله گرفت و برخی دیدارها را با مساوی تمام کرد 
اما حضور جعفر سمیعی و در ادامه مجید صدری در باشگاه آرامش را به تیم 
پرسپولیس بازگرداند. سمیعی جزو مدیرانی نیست که مدام در رسانه، تلویزیون 
و رسانه های اجتماعی صحبت کند و تیم را در حاشیه قرار بدهد. شخصیت آرام 

وی سبب بازگشت آرامش به پرسپولیس شد.
منافی توضیح داد: بسیاری از مدیران غیرفوتبالی وقتی به باشگاه بزرگی مثل 
پرسپولیس می آیند به دلیل فنی نبودن شان از همان روز اول کار خود شروع به 
مصاحبه می کنند اما سمیعی به جای صحبت کردن، بیشتر سعی کرد به تیم 
کمک کرده و مشکلات تیم را برطرف کند. نباید از نقش سمیعی و همکارانش 

در باشگاه هم در کسب این قهرمانی گذشت.
بازیکنان  قرارداد  تمدید  هواداران  و  کادرفنی  درخواست  درخصوص  وی 
سرمربی  یک  که  ابزاری  مهم ترین  گفت:  باشگاه  مدیریت  از  پرسپولیس 
می خواهد بازیکنان تاثیرگذار هستند. نفراتی هم که قراردادشان تمام شده جزو 
نفرات کلیدی پرسپولیس هستند و جدایی شان خیلی به تیم ضربه می زند. سال 
گذشته پرسپولیس با جدایی نفرات تأثیرگذارش تا حدی آسیب دید و شاید یکی 

از دلایل مهم از دست دادن قهرمانی آسیا همین موضوع بود. 
هیچکس حق ندارد به باقری اهانت کند

بازیکن اسبق پرسپولیس عنوان کرد: به همین دلیل باید با درس گرفتن 
از آن تجربه باشگاه  باید زودتر برای تمدید قرارداد بازیکنانی که کادرفنی آنها 
فوتبال  باکیفیت ترین های  جزو  و  دارند  دوست شان  هواداران  می خواهد،  را 
کشورمان هستند، دست به کار می شد. به هر حال امیدوارم مدیران باشگاه 
زودتر قرارداد بازیکنانی مثل احمد نوراللهی، وحید امیری، کمال کامیابی نیا، 

مهدی شیری و ... را تمدید کند.
منافی درباره دلخوری کریم باقری از حامد لک در جریان بازی با پیکان، 
اظهار داشت: شخصیت باقری به شکلی است که تیم های دیگر مثل استقلال 
و هواداران شان هم به وی احترام می گذارند و وجودش کنار تیم یک نعمت 
است. قطعا باید حرمت بزرگ ترهای تیم مثل کریم باقری حفظ شود. حامد 
لک نباید به خودش اجازه ورود به چنین موضوعی را می داد. هیچکس چنین 
کاری را نمی پسندد و من هم مثل سایرین این کار را محکوم می کنم. هیچ یک 
از بازیکنان پرسپولیس حق ندارند به امثال باقری و حمید مطهری که جزو 
باشخصیت های تیم بوده، وجودشان روی نیمکت غنیمت است و البته سایر 

اعضای کادرفنی بی احترامی کنند.

جواد منافی: 

حفظ ثبات فنی و روحی عامل قهرمانی پرسپولیس بود
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معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه متاسفانه خیلی از 
دوستان با نادانی کامل به دولت فشار آوردند، گفت: در دوران 
جنگ اقتصادی موضوع اول دولت زندگی مردم بود و ما باید 

سیاست هایی متناسب با آن وضع می کردیم. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در نشست مدیران ارشد 
دولت تدبیر و امید که با حضور حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی برگزار شد، گفت: ما چون نسبت به مردم 
مسئولیت داشتیم با وجود فشارهای داخلی و خارجی پای 
کار ایستادیم تا کشور را از پیچ خطرناکی که با آن مواجه بود، 
عبور دهیم. به فضل الهی این اتفاق افتاد و امروز کشور در 

ریل و جای مناسب خود قرار دارد.
جهانگیری با اشاره به توافق برجام میان ایران و شش کشور 
بزرگ جهان گفت: برجام بزرگترین دستاورد دیپلماسی دوران 
معاصر کشور است که با هیچ دستاوردی قابل مقایسه نیست. 
نتیجه مذاکره ما با کشورهای بزرگ این شد که آمریکایی ها 

می گفتند در این مذاکرات ایران سر ما کلاه گذاشته است.
در  که  بود  این  دولت  کارآمدی  نتایج  از  یکی  وی گفت: 
انتخابات سال 13۹4 مجلس شورای اسلامی همه کسانی 

که اعلام کردند حامی دولت هستند منتخب مردم شدند، 
این نمایندگان در تهران آرایی کسب کردند که کف رأی آنها از 

سقف آرای نمایندگان دوره بعدی مجلس بالاتر بود.
معاون اول رییس جمهور افزود: رأی بیش از 24 میلیون 
نفر در انتخابات نفسگیر ریاست جمهوری در سال 13۹6 
مهر تأیید به عملکرد، سیاست ها و صلاحیت شخصی 
دولت  انتخابات  نتیجه  برخی  شاید  بود.  روحانی  دکتر 
اول روحانی را نه به دیگران تفسیر می کردند اما نتیجه 
انتخابات دولت دوم رأی مردم به کارنامه رییس جمهور 

مستقر بود.
آقای  دولت  فعالیت  شروع  از  پس  اینکه  به  اشاره  با  وی 
روحانی در دور دوم، صهیونیست ها و دولت های مرتجع 
ایجاد  کشور  برای  مشکلاتی  سعودی  دولت  نظیر  منطقه 
کردند و با تشویق رییس جمهور نادان آمریکا به خروج از 
برجام به دنبال فشار حداکثری و به زانو در آوردن و فروپاشی 
ایران بودند. در این مقطع دولت متحد و منسجم شد تا به 
گونه ای مقابل خواسته ظالمانه آمریکایی ها بایستند که به 

شکست آنها منجر شود.

جهانگیری ادامه داد: برخی مدعی فروش نفت بودند ما به 
هر میزانی که می خواستند مجوز فروش نفت به آنها دادیم اما 
حتی یک نفر نیست که بگوید من یک بشکه نفت فروخته ام 
و پول آن را به خزانه واریز و به دولت کمک کرده ام. باید پرسید 

که این پول نفت چگونه جابجا شد؟
وی با انتقاد از کسانی که مدیران بزرگ و دلسوز کشور را که 
طرح های بزرگ و ملی اجرا کردند تخریب و بدنام می کنند، 
گفت: اگر صنعت فولاد، پتروشیمی و مس کشور توسعه 
نیافته بود و به جای پول نفت بار اصلی اقتصاد و ارز کشور را 
تأمین نمی کرد ممکن بود خواب آمریکایی ها در زمین گیر 

کردن نظام جمهوری اسلامی تعبیر می شد.
موضوع اول دولت در شرایط جنگ اقتصادی زندگی 

مردم بود
 معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه در این سال 
ها هیچ کارخانه ای به خاطر نبود مواد اولیه تعطیل نشد 
این سوال را مطرح کرد که چرا کسی نمی پرسد که چگونه 
پتروشیمی کشور به فروش رفت مگر کشتی ها، بانک ها و 
بنادر تحت تحریم قرار نداشت؟ چرا کسی نمی پرسد که این 

دولت چگونه 100 تا 130 میلیون دلار کالا با وجود تحریم ها 
وارد کشور کرد؟ در حالی که تک تک کشتی های ما را به نام 

تحریم کرده بودند.
جهانگیری گفت: همه اینها به این خاطر انجام شد که 
اعضای دولت و رییس جمهوری تحت رهبری مقام معظم 
رهبری متعهد و هم پیمان شده بودند که سیاست آمریکا را 
به شکست بکشانند این اتفاق افتاد نه اینکه ما بگوییم آنها 
شکست خوردند بلکه خودشان به شکست فشار حداکثری 

اعتراف کردند.
وی با ابراز تأسف از اینکه برخی دوستان با نادانی به دولت 
فشار آوردند و زخم زبان زدند و حتی به دولت توصیه به استعفا 
و کناره گیری می کردند، گفت: البته ما در دوران جنگ 
اقتصادی سیاست هایی اتخاذ کردیم که در شرایط عادی 
با آن موافق نبودیم، دخالت هایی در امر اقتصاد داشتیم که 
خودمان مخالف آن مداخله ها بودیم زیرا در این مقطع توسعه 
مورد نظر ما نبود بلکه دولت به زندگی مردم به ویژه زندگی 
ضعیف ترین اقشار جامعه توجه داشت و متناسب با آنها 

سیاست اتخاذ می کرد.

معاون اول رییس جمهوری :

امروز کشور در ریل و جای مناسب خود قرار دارد

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه همچنان معتقدم راه نجات کشور اعتدال و تعامل 
سازنده است، گفت: باید به این نتیجه برسیم که دوران تندروی و افراطی گری به پایان 
رسیده است.با تخریب و هتاکی نسبت به یکدیگر نمی توانیم کشور را به پیشرفت 

برسانیم. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه و در آخرین روز دولت دوازدهم 
در نشست با مدیران ارشد دولت تدبیر و امید، تصریح کرد: با افراطی گری به جایی 
نمی رسیم ، با چنگ انداختن به روی صورت هم و تخریب همدیگر و هتاکی نسبت به 

یکدیگر به جایی نمی رسیم و نمی توانیم کشور را به پیشرفت برسانیم.
 روحانی افزود: باید به این نتیجه برسیم که دوران تندروی و افراطی گری به پایان 

رسیده است، البته برخی فکر می کنند تازه آغاز شده که اشتباه می کنند.
انتخابات  از  آغازین پس  به وضعیت کشور در روزهای  با اشاره  رییس جمهوری 
یازدهمین دوره ریاست جمهوری و آغاز فعالیت دولت یازدهم گفت: در آن روزها امید 
در سراسر ایران موج می زد و تدبیر دولت در سایه آن جاری بود. تدبیر در سایه امید 

آسان تر از تدبیر در فشار سایه جنگ و سختی ها است.
روحانی ادامه داد: آن روز روزِ امید مردم بود که آثار آن را می شد در انتظارات مردم 
مشاهده کرد. این  آثار هم در داخل ایران و هم در افکار عمومی جهانیان قابل مشاهده 

بود و در همان امیدواری بود که کارهای عظیم و بزرگ به ثمر نشست.
رییس دولت تدبیر و امید اظهار داشت: در اولین حضورم در نشست مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد اعلام کردم که منطقه ما با یک فاجعه بزرگ، خشونت و تروریسم 
عظیم مواجه است و قطعنامه جهان عاری از خشونت و افراط گری را پیشنهاد کردم که 
مخالفت چند کشور محدود با آن نیز بی اثر ماند و این قطعنامه به اتفاق آراء به تصویب 
رسید و نشانه ای از نگاه امیدوارانه جهانیان به رویکرد دولت جدید ایران در منطقه بود.

روحانی با بیان اینکه در روزهای آغازین دولت یازدهم بدون اینکه دولت هنوز اقدام 
خاصی انجام داده باشد قیمت ارز شروع به پایین آمدن کرد، اظهار داشت: وقتی 
برمی داریم برخی ها  برای حل مشکلات  اول گام های مهمی  روز  گفتیم در 100 
خودشان را به راهی دیگر زدند که گویا نمی دانند معنای این حرف چیست و برخی هم 

گفتند که در 100 روز چه کاری می شود انجام داد؟
وی تصریح کرد: اولین مصوبه دولت یازدهم احیای دریاچه ارومیه بود که در مجموع 
1۹ تصمیم برای آن اتخاذ شد و بلافاصله پس از آن اولین لایحه دولت را برای رفع موانع 

تولید با قید دوفوریت به مجلس شورای اسلامی ارسال کردیم.
رییس دولتهای یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه دغدغه های دولت تدبیر و امید از 
نخستین روزهای فعالیت خود محیط زیست و رفع موانع از پیش روی فعالیت های 
اقتصادی بود خاطرنشان کرد: در همان 100 روز نخست و حتی پیش از پایان 100 
روز، اولین نتیجه تعامل سازنده با جهان را در حصول توافق با قدرت های بزرگ شاهد 
بودیم. رییس جمهوری در ادامه با اشاره به اینکه دیروز آخرین جمله علی برکت الله را 
در افتتاح طرح های عمرانی ملی بیان کردم که این جمله برگرفته از توصیه جبرئیل 
به پیامبر اسلام)ص( در سفر معراج بود، گفت: دیروز آخرین برکت الله را برای افتتاح 
ساختمان مرکز همایش های بین المللی اصفهان به کار بردم که به گفته شهردار این 
شهر بر مبنای تعامل سازنده و برای اجتماع مقامات بین المللی در مسیر تعامل سازنده 

ساخته شده است.
روحانی با بیان اینکه امروز نیز همانند سال ۹2 اعتدال و تعامل سازنده در داخل 
و خارج را راه حل رفع مشکلات و نجات ایران می دانم، اضافه کرد: با افراطی گری و 
چنگ انداختن روی صورت هم و هتاکی نمی توانیم پیشرفت کنیم باید به این نتیجه 
برسیم که دوران افراطی گری به پایان رسیده و این راه اعتدال است که هیچ گاه به 

پایان نمی رسد.
رییس جمهوری اظهار داشت: در طول هشت سال گذشته اختلاف سلیقه داشتیم 
اما هر دو جناح به آینده امیدوار بودند و با وجود فرازونشیب های فراوان همه متفق بودند 
که کشور باید توسعه یافته و به الگویی برای منطقه و جهان تبدیل شود و راه اصلی 

رسیدن به این هدف تعامل سازنده با جهان، منطقه و دوستان مان است.
توانستیم ۷ قطعنامه خطرناک را از سر ملت ایران برداریم

 وی  با بیان اینکه برداشتن هفت قطعنامه خطرناک علیه ملت ایران در شورای امنیت 
سازمان ملل متحد کار آسانی نبود، تصریح کرد: همه کسانی که در عرصه مذاکرات 
هسته ای حضور داشتند از ابتدا می دانستند که این کار آسانی نیست و روزهایی بود که 
همه دوستان ما از ادامه دادن مسیر خسته و مایوس می شدند اما بنده همواره نسبت 
به موفقیت مسیر تعامل سازنده و مذاکره بر اساس آن اطمینان داشتم و بالاخره نیز 

این مسیر به ثمر نشست و قطعنامه 2231 خط بطلانی بر هفت قطعنامه خطرناک 
علیه ملت ایران کشید.

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: کمتر کسی بود که باور کند امکان برداشتن این 
قطعنامه ها وجود دارد اما اراده ملت ایران و تلاش و تدبیر در سایه امید به نتیجه رسید 
و مذاکرات تحت هدایت مقام معظم رهبری و به پشتوانه حضور و حمایت مردم به ثمر 
رسید. در همان ایام وزیر خارجه آمریکا در میانه مذاکرات گفته بود که ما شاهد استقبال 
مردم اصفهان از دولت و رئیس جمهور ایران بودیم و این نشانه قدرت این دولت و مردم 
است و آن استقبال تاریخی در آن مقطع دنیا را تکان داد و البته حمایت همه مردم ایران 

بود که به دولت در میدان مذاکره قدرت می بخشید.
روحانی با اشاره به  این موضوع که ممکن است کسانی بگویند دولت در مسیر تعامل 
سازنده به موفقیت صددرصدی نرسیده است، گفت: در مذاکره و تعامل هر دو طرف 
به دنبال رسیدن به موفقیت صددرصدی هستند اما طبیعی است که هیچ یک به این 

هدف نخواهند رسید.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری در ابتدای دولت 
دوازدهم بر »تعامل گسترده و سازنده با جهان« تصریح کرد: درست است که مذاکره 
کردن سخت است و مذاکره نکردن و ایستادن در بیرون گود آسان اما راهی جز مذاکره 
و تعامل نداریم و دولت تدبیر و امید در همان ماههای نخست فعالیت خود با تکیه بر 
توانِ مذاکره کنندگان خود و با هدایت های مقام معظم رهبری کاری عظیم و بزرگ 
انجام داد. وی با بیان اینکه کسانی را که می پرسند خاصیت برجام چه بود، به نتایج 
برجام واگذار می کنیم، گفت: می گویند هواپیماهایی که دولت مدعی است پس از 
برجام خریداری کرده کاغذی بودند؟! می توانید از مسافرانی که این هواپیماها را سوار 
شدند بپرسید که این هواپیماها کاغذی بودند یا واقعی؟ میلیاردها دلار سرمایه پس از 
برجام وارد کشور شد و حرکتی عظیم و بزرگ شکل گرفت که نتیجه آن به پایان رسیدن 
فازهای پارس جنوبی، گسترش معادن، احداث خطوط ریلی و بزرگراهی در سراسر 
کشور، رونق بنادر، ساخت سدها و ساخت و توسعه نیروگاه ها و هزاران اقدام دیگر در 

مسیر توسعه ایران بود.
از  یکی  نیز  کشور  سراسر  در  پهن باند  گسترش  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
دستاوردهایی بود که در نتیجه گشایش حاصل از برجام ایجاد شد، اضافه کرد: اگر 
همچنان در شرایط تحریم و جنگ اقتصادی می ماندیم این دستاوردها بسیار سخت تر 
به دست می آمد اما در نتیجه آن گشایش دیروز توانستیم احداث بیست و هفتمین 
سکوی دریایی در میدان عظیم پارس جنوبی را جشن بگیریم در غیر اینصورت  همه  

این طرح ها نیمه کاره مانده بود و همچنان خاک می خورد.
روحانی اظهار داشت: این حرف من نیست که بگویم پس از برجام شاهد یک 
پیشرفت بزرگ در کشور بودیم بلکه آمار رشد اقتصادی 12.5 درصدی در سال ۹5 
نرخ تورم تک رقمی برای چند سال، ایجاد ۷۹0 هزار فرصت شغلی و مثبت شدن تراز 
تجارت غیرنفتی پس از 60 سال گواه آن است که پس از برجام در اقتصاد کشور چه 

گذشت.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه طبیعی است تفاهم و توافق با هیچ کشوری چه 
دوست و چه دشمن نمی تواند دائمی باشد، تصریح کرد: خداوند خطاب به پیامبر 
خود می گوید که تو هر پیمانی که با کفار بستی از سوی آنان نقض شد اما مساله مهم 
این است که ببینیم در زمانی که پیمانی را منعقد کردیم بهترین کاری که می توانستیم 
آن زمان کار دیگری  و در  این مساله ای روشن است  البته  بود،  انجام دهیم کدام 

نمی توانستیم انجام دهیم.
وی ادامه داد: همانگونه که مقام معظم رهبری تاکید کردند نمی توان و نباید در 

مذاکره مبنا را بر اعتماد قرار داد اما باید برای حصول تفاهم و توافق مذاکره کرد.
رئیس جمهوری گفت: وقتی ارتجاع منطقه، صهیونیست ها و تندروهای آمریکایی 
دیدند که ایران بر پایه مذاکره در حال پیشرفت و موفقیت است شروع به سنگ اندازی 
کردند و در گام اول منطقه را به هم ریختند چنانکه شاهد بودیم موصل در خرداد سال 
۹3 سقوط کرد و در کشورهای همسایه ایران مثل عراق، لبنان و سوریه چه وضعیتی 
پیش آمد و یاد سردار شهید سلیمانی را گرامی می داریم که چه کارهای بزرگی در آن 

روزها انجام دادند.
 روحانی افزود: بدخواهان جمهوری اسلامی فکر نمی کردند ایران در آن شرایط و در 
آن گیرودار و گرفتاری بحران ها بتواند حتی مذاکره کند چه رسد به اینکه به موفقیت هم 
برسد اما وقتی دیدند که مذاکرات در حال رسیدن به نتیجه است به تلاش های خود 
شدت بخشیدند و در حالی که همه چیز برای حصول توافق آماده بود به آمریکایی ها 

وعده دادند که قیمت نفت را به 30 دلار رسانده و شرایط را برای ایران سخت تر می کنند 
تا راحت تر امتیاز دهد و در نتیجه مذاکرات را به هم ریختند.

رئیس جمهوری با بیان اینکه دولت تدبیر و امید در کشاکش ظهور داعش در منطقه، 
ایجاد ناامنی ها، شرایط خاص منطقه و نفت 30 دلاری اجازه نداد که تکانه های ناشی 
از این بحران ها کشور را به شکست بکشاند، گفت: ما تحت همین فشارها و سختی ها 
به توافق رسیدیم اما دشمنان و بدخواهان پس از توافق نیز آرام ننشستند و دور جدید 

تلاش های خود را برای به شکست  کشیدن توافق آغاز کردند.
وی خاطرنشان کرد: حرفهایی درباره آن ایام دارم که شاید سالها نتوان به زبان آورد و 
نتوان گفت که در فاصله حصول توافق برجام در تیر ماه تا آغاز اجرای آن در دی ماه چه 

اتفاقاتی افتاد و چه اقداماتی کردند تا برجام اجرایی نشود.
 با چنگ انداختن و هتاکی کشور به پیشرفت نمی رسد

 روحانی در ادامه اظهار داشت: با آغاز به کار دولت دوازدهم دوباره بوی کباب به مشام 
صهیونیست ها و ارتجاع منطقه خورد در حالی که اشتباه می کردند و اولین پیام را در 
دی ماه ۹6 به دولت جدید آمریکا دادند که اوضاع مثل قبل نیست و می توان وضعیت 
ایران را به هم ریخت و اسنادی را که به دروغ یا راست ادعا کرده بودند به رئیس جمهور 
جدید آمریکا ارائه کردند و گفتند که وضعیت جدیدی ایجاد شده و تو راهی جز خروج 
از برجام نداری. خودِ ترامپ و تندروهای آمریکا نیز از دوران رقابت های انتخاباتی گفته 
بودند که از برجام خارج خواهند شد و لذا همه عوامل دست به دست هم داد و توافق 

برجام شکسته شد.
رییس جمهوری با بیان اینکه متاسفانه در داخل کشور نیز یک نقص بزرگ داشتیم، 
تصریح کرد: دشمن توطئه ای را طراحی کرد و طوفانی به راه انداخت که در جریان آن 
بر سر مردم بمب می ریخت اما در داخل کشور وقتی کسی در اثر این بمباران کشته 
می شد به جای اینکه عامل بمباران مواخذه شود کسانی که تلاش می کردند در برابر 
بمباران از مردم حراست کنند مورد حمله قرار می گرفتند. این نیز توطئه دشمنان بود و 

متاسفانه رسانه های ما حریف این توطئه نشدند.
فرمانده جنگ اقتصادی بودم اما بدون سرباز

 وی با اشاره به اینکه شاید هر دولت دیگری در برابر این فشارها کمر خم می کرد 
اما دولت تدبیر و امید تحت جنگ تمام عیار اقتصادی به فعالیت خود ادامه داد، 
خاطرنشان کرد: همه می دانند که شرایط جنگ و صلح یکسان نیست و کار در شرایط 
جنگی بسیار سخت است. در دو سال گذشته حداقل 116 میلیارد دلار کمتر از آنچه 
باید، نفت فروختیم و طبیعی است که وقتی به لحاظ درآمدهای ارزی با محدودیت 

مواجه شویم این موضوع بر روی قیمت ها اثر می گذارد.
رییس جمهوری گفت: انتظار این بود که در شرایط جنگ حتی مخالفین دولت 
اعلام می کردند که برای عبور از این وضعیت دست به دست شما می دهیم یا حداقل 
دولت را تخریب نمی کنیم و یا در نهایت دست از تخریب های بزرگ برمی داریم. مقام 
معظم رهبری به بنده گفتند که شما فرمانده جنگ اقتصادی هستید اما فرماندهی 
بدون سرباز و تجهیزات بودم! بنده تجربه فرماندهی در جنگ را داشتم و می دانستم 
که فرماندهی در جنگ یعنی چه، حداقل شرایط مدیریت جنگ این است که همه 

دست به دست هم دهیم.
روحانی افزود: همه تلاش دشمن این بود که جمهوری اسلامی ایران را به زانو درآورد 
اما موفق نشد و نشانه آن همین جملات علی برکت الله بود که هر پنجشنبه با افتتاح 

طرح های عظیم ملی بیان می شد.
پایانی دولت دوازدهم در مهار  بودم که در روزهای  وی اظهار داشت: قول داده  
کرونا گام های اساسی برداریم و با رفع تحریم ها به جنگ اقتصادی خاتمه دهیم 
و دولت را با این شرایط تحویل دهیم اما هیچ گاه فکر نمی کردم با وجود اینکه کاملا 
در چارچوب های تعیین شده از سوی مقام معظم رهبری عمل کردیم باز هم نتوانیم 

تحریم ها را رفع کنیم.
دولت به هیچ وجه در انجام وظایف خود کوتاهی نکرد 

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه مردم بدانند دولت به هیچ وجه در انجام وظایف 
خود کوتاهی نکرد، ادامه داد: هیچ گاه هیچ وزیر، معاون، معاون وزیر و یا مدیرکلی را 
بر اساس توصیه و سفارش کسی منصوب و یا بر اساس توصیه کسی برکنار نکردم و 
تمام انتصابات در دولت یازدهم و دوازدهم صرفا بر اساس لیاقت افراد انجام شد و به 
دفترم سفارش کرده بودم که تمام بررسی های خود را صرفا بر اساس لیاقت و توانمندی 

افراد انجام دهند.
 روحانی تصریح کرد: در هیچ جلسه و نشستی نبود که درباره موضوعی اجماع وجود 
داشته باشد و بنده نظر مخالف خود را به کرسی بنشانم. همواره بر اساس وعده ای 
که به مردم دادم تابع خرد جمعی بودم و حتی اگر درباره موضوعی رای گیری می شد 

رای ام را دیرتر از بقیه اعلام می کردم تا کسی تحت تاثیر رای من قرار نگیرد.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: پروژه های زیادی از جمله طرح احیای دریاچه 
ارومیه، بسیاری از پروژه های ریلی و طرح های دیگر بود که دلم می خواست برای آنها 
هم علی برکت الله بگویم و اگرچه این خواسته مقدور نشد اما مردم بدانند که این دولت 

تا ساعت آخر دست از تلاش برنداشت.
وی دستاوردهای کشور در عرصه سلامت، اقتصاد دیجیتال، فعالیت های دانش 
بنیان، فضای مجازی، تولید و تامین انرژی و کشاورزی را افتخارات بزرگ و فراموش 
ناشدنی دولت و ملت ایران در هشت سال گذشته عنوان کرد و گفت: هیچ کس 
نمی تواند منکر آن شود که در این دولت آب از سواحل جنوبی به اعماق کویر منتقل 

شد و نفت کشور به سواحل دریای عمان منتقل شد تا از آنجا صادر شود.
رییس جمهوری با سپاسگزاری از معاون اول، وزرا، معاونین، استانداران، فرمانداران، 
بخشداران، و همه معاونان و مدیران کل و خدمتگزاران دولت در هشت سال گذشته 
اظهار داشت: هیچ جمعه ای نبود که با وزیری تماس گرفته باشم و او مشغول کار و 
تلاش نباشد. در هشت سال گذشته همه کارگزاران دولت شبانه روزی برای رضای خدا 
و خدمت به مردم ایران تلاش کردند و خوب می دانند که چه بار سنگینی را در این 

سالها بر دوش کشیدند.
 روحانی با اشاره به وعده ای که به زنان، جوانان، اقوام و اقلیت ها و روستاییان برای 
اجرای عدالت داده بود، تصریح کرد: آمار و ارقام درباره میزان اشتغال زنان،مشارکت 
آنان در مدیریت، اشتغال جوانان و بخصوص جوانان خانواده های شهدا و ایثارگران که 
اخیرا دستور استخدام آنها را صادر کردم، اقوام و اقلیت های مذهبی و روستاییان گواه 
آن است که دولت در این زمینه در حد توان خود عملکرد قابل قبولی داشته است و 

مهم تر از همه اینکه آب و برق و گاز را برای مشترکین کم مصرف رایگان کرد.
رییس جمهوری در پایان سخنان خود تاکید کرد که همه ما برای حمایت و کمک به 

آبادانی ایران در خدمت دولت سیزدهم هستیم.
در این مراسم لوح تقدیری با امضای  اعضای دولت به پاس خدمات هشت ساله دکتر 

روحانی تقدیم ایشان شد و از کتاب عملکرد دولت نیز رونمایی شد.

روحانی در نشست با مدیران ارشد دولت:

حقیقت و حلالیت تا سکوت برای حفظ مصالح کشور ؛ راه نجات کشور اعتدال و تعامل سازنده است

پایان دولت روحانی

رئیس جمهوری دولت دوازدهم یکشنبه دهم مرداد در آخرین جلسه هیات 
وزیران، آخرین نکات و دغدغه های خود را در قامت رئیس جمهوری بیان کرد؛ 
از سختی های دوران تحریم و کرونا، تا رها نکردن همزمان توسعه زیرساخت ها 

و سکوت برای حفظ مصالح کشور. 
فراز نخست سخن حجت الاسلام و المسملین حسن روحانی تاکید بر بیان 
واقعیت ها و پرهیز از اختلاف ها برای مصلحت بزرگتری به نام وحدت و انسجام 

ملی بود.
در طول ۸ سال گذشته انبوهی از مشکلات، فشارها، کارشکنی ها و گاه 
توهین ها و هتک حرمت ها بر دولت و رئیس جمهوری وارد شد و آنجا که پای 
مصالح ملی و سرنوشت مردم در میان بود، دولت سکوت کرد و بنیان ایران و 

نظام اسلامی را بر منفعت شخصی و حتی آبروی خود ترجیح داد.
اشاره روحانی دقیقا ناظر به همین موضوع بود و رعایت بالغانه مصالح کلان 
کشور را در نظر داشت؛ آنجا که گفت: »آنچه واقعیت بود به مردم گفتیم. البته 
بخشی از واقعیت را به مردم نگفتیم ... برای اینکه انسجام ملی و وحدت ملی 

در کشور حفظ شود«.
شاید روزی که مصالح کشور اقتضا کند، بخشی از ناگفته های روحانی و 
همکارانش رسانه ای شود؛ اما یقینا تاریخ درباره این دوران پرتلاطم و خدمت ها 

و خیانت های ریز و درشت آن به خوبی قضاوت خواهد کرد.
حلالیت و پذیرش نقایص

بلافاصله پس از برگزاری آخرین جلسه هیاتِ دولت دوازدهم و پخش سخنان 
روحانی، برخی رسانه ها از جمله صداوسیما با رویکردی هیجانی، بارها اقدام 
به انتشار عذرخواهی رئیس جمهوری از مردم کردند و با هدفی خاص بر این 
بخش از سخنان وی متمرکز شدند؛ از قضا این قسمت از آخرین گفته های 
روحانی حاکی از سلامت نفس یک دولتمرد بود که واضح و صریح لب به 

اعتراف گشود و بر خلاف سنتی نادرست، از همگان طلب عفو کرد.
اشاره او به اینکه »حتماً نقص و عیب داشتیم، معصوم نبودیم و معصوم 
نیستیم« شاید از جانب رسانه های مخالف، نقطه ضعف تلقی شود اما پایه گذار 
سنتی خواهد بود که در سیستم مدیریتی کشور سخت به آن محتاجیم؛ 
اعتراف بالاترین مقام اجرایی کشور به نقایص و عیوب، در این شرایط خاص 

کشور، ارزش چند برابری دارد، اگر اندکی ژرف بیندیشیم.
قضاوت متفاوت در دو دوره زمانی

درددل های  آخرین  از  فراز  مهمترین  بتوان  شاید  گذشته  این ها  از 
رئیس جمهوری را درخواست شان از استخدام انصاف و جوانمردی در قضاوت 
عملکرد دولت در ۸ سال گذشته دانست؛ تقسیم زمانی عملکرد دولت تدبیر و 
امید به دو دوره پیش و بعد از خروج غیرقانونی ترامپ از توافق برجام تا حدی به 

قضاوت ها و راستی آزمایی ها رنگ حقیقت خواهد بخشید.
در پنج سال نخست، با حضور دولت روحانی و آغاز تعاملات سازنده با جهان 
اوضاع  دانایی، گشایش های مهمی در  و  با هنر دیپلماسی  بود  که همراه 
اقتصادی کشور رخ داد و همراه با آن موجی از امید و انگیزه در جامعه ایجاد 

شد.
در دوره سال های ۹2 تا ابتدای ۹۷ تورم تک رقمی، کنترل گرانی، رشد 
اقتصادی و از همه مهمتر بازگشت قطار اجرایی کشور به ریل دانش و عقلانیت، 

دستاوردهای غیرقابل انکار روحانی و همکارانش بود.
در همین قیاس می توان آثار و پیامدهای قلدری رئیس جمهور نامتعادل 
آمریکا را مشاهده کرد که با عهدشکنی آشکار، جنگ اقتصادی بی سابقه ای 
علیه کشورمان به راه انداخت و رنج معیشتی بزرگی برای کشور آفرید و البته در 

ادامه خود نیز گرفتار سبک سری هایش شد.
آنچه را نباید فراموش کرد، ظهور عالم گیر ویروس کرونا بود که قصه پرغصه 
آن را همه می دانیم. براین سیاهه می توان خشکسالی بی سابقه کنونی را هم 
افزود و در کنار آن به رویکرد قوه مجریه نظر داشت و با عینک انصاف و اخلاق، 

رویدادها را برآورد کرد.
تک جمله های روحانی در نطق پایانی حاوی نکات مهمی است که در دنیای 
پیشرفته ارتباطات و رسانه ها مخفی نخواهد ماند؛ آنجا که گفت »اگر کسی 

تفاوت زمان صلح و جنگ را تشخیص ندهد، باید خیلی غصه بخوریم«.
التزام به توسعه در شرایط تحریم

عزم دولت روحانی برای توسعه زیرساخت های اقتصادی کشور چه در دورانی 
که کشور را با خزانه خالی از دولت دهم تحویل گرفت چه آنگاه که ایران تحت 
شدیدترین تحریم های ضدبشری آمریکا قرار داشت و حتی مصائب کرونا 
جاری بود، از درخشان ترین رویکردهای توسعه محور قوه مجریه بود؛ چنانچه 
در آخرین روزهای فعالیت خود، آیین افتتاح طرح های ملی وزارتخانه های 
نفت و کشور و سازمان های انرژی اتمی و تامین اجتماعی را در سراسر کشور 
به تاخیر نینداخت و هشتاد و هشتمین پویش تدبیر و امید برای جهش تولید 

را رونمایی کرد.
برای آنانکه نیت صادقانه ای در برآورد مسیر توسعه و آبادانی کشور دارند، 
انبوهی از افتتاح ها و آغاز به ساخت طرح های بزرگ ملی و سرزمینی وجود 

دارد که در همین سال ها به جریان افتاده است.
از  اقدامات، گویای حجم عظیمی  این  از  برخی  عناوین  به  نگاهی  تنها 
برنامه ریزی، دغدغه مندی و تلاش شبانه روزی است تا سرزمین ایران از قافله 
پیشرفت و آبادانی عقب نماند؛ از طرح های احیای دریاچه ارومیه و توسعه 
اینترنت و ارتباطات زیرساخت تا بنادر و راه های جاده ای و ریلی، کارخانجات 
بزرگ نفت و بنزین و پتروشیمی، سدسازی، آب رسانی، ساخت تصفیه خانه های 

فاضلاب، بهداشتی و بیمارستانی و کشاورزی و خدماتی.
نکته مهم دیگر در این بخش، اشاره ای است که خود روحانی از آن غافل 
نماند و گفت: »با وجود یک جنگ اقتصادی تمام عیار، سیاست توسعه کشور 
را رها نکردیم« و در کنار آن اینکه »تعداد قابل توجهی از طرح های عظیم را در 
دست احداث داریم که به مراحل پایانی خود رسیده و برای هفته ها و ماه های 

آینده قابل بهره برداری هستند«.
 مذاکرات احیای برجام

روحانی در آخرین سخنرانی خود به عنوان رئیس دولت دوازدهم، بار دیگر به 
موضوع مذاکرات احیای برجام در وین اشاره کرد؛ موضوعی که در هفته های 

اخیر بارها به آن پرداخته بود.
جان کلام رئیس جمهوری این بود که »تحریم ها را نیز می توانستیم در همان 
چارچوبی که مقام معظم رهبری تعیین کردند برطرف کنیم، اما جای دیگر 

گرفتار شدیم که الان جای بحث آن نیست«.
از سوی مجلس  به مصوبه خاصی است که سال گذشته  اشاره روحانی 
یازدهم به ماجرای مذاکرات الصاق شد و نقش مهمی در روند مذاکرات و ادامه 

تحریم ها داشت.
باید توجه داشت، دولتی که آغازگر مذاکرات عزت بخش هسته ای از ابتدای 
فعالیت خود بود و یکبار توانست کشور را از زیر فشارهای گسترده تحریم و انزوا 
خارج کند، به طور قطع می توانست احیای مجدد آن را نیز محقق کند، اگر 

یک دستگاه دیگر، سازی جدا نمی نواخت.
به هرحال دولت دوازدهم با همه تدابیر و امیدهایش پایان یافت و با اذعان به 
همه قصور و کاستی ها به حافظه تاریخی این سرزمین پیوست؛ آنچه جریان 
دارد زندگی مردمی است که سخت محتاج گشایش های آنی و تعاملات جهانی 

هستند و آینده را همچنان روشن می بینند.  
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مرد در ] اداره [ خانه و خانواده اش ، به سه خصلت 
نیاز دارد که باید آنها را به کار بَرَد ، اگر چه این ویژگی 

ها در طبیعت )درون( او نباشد : خوش رفتاری ، 
گشاده دستیِ سنجیده ، و غیرت برای ناموس داری .

سه شنبه -دوازدهم مردادماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5323

تحف العقول : ص 322

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره 
مدیریت  و  کنترل  در  مردم  همکاری  اهمیت  به 
بیماری کرونا گفت: باید تجمعات و دور همی ها 
کاهش یابد و در صورت ادامه دار بودن همین روند 
بیماری، مراکز درمانی قم دیگر پاسخگو نیستند و 
ممکن است بیماران پشت در های بیمارستان باقی 
بمانند. وی با بیان اینکه متولدین 1340 می توانند با 
افزود:  بزنند  واکسن  واکسیناسیون  مراکز  به  مراجعه 
این افراد با ثبت نام در سامانه salama.gov.ir به مراکز 

واکسیناسیون استان قم مراجعه کنند.
با کمبود تخت های بیمارستانی

 مواجه شده ایم
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره 

به ازدحام و مراجعه تعداد زیادی از بیماران کرونایی 
به مراکز درمانی استان قم در این روز ها گفت: در 
حال حاضر بیش از ۸00 بستری داریم و هر روز به 
طور میانگین بین 500 تا 600 نفر بستری موقت 

در مراکز درمانی استان مواجه هستیم.
دکتر قدیر گفت: هنوز به قله موج پنجم کرونا 
در استان نرسیده ایم و این در حالی است که در 
مراکز درمانی و بیمارستان ها با کمبود تخت های 

بیمارستانی مواجه شده ایم.
وی با اشاره به اهمیت همکاری مردم در کنترل 
و مدیریت بیماری کرونا گفت: باید تجمعات و دور 
ادامه دار بودن  یابد و در صورت  همی ها کاهش 
همین روند بیماری، مراکز درمانی قم دیگر پاسخگو 

در های  پشت  بیماران  است  ممکن  و  نیستند 
بیمارستان باقی بمانند.

رکورد تزریق واکسن کرونا در قم شکسته شد
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم درادامه گفت: 
در روز دهم مردادماه جاری حدود هشت هزار دوز 
واکسن کرونا در قم به همشهریان تزریق شد که یک 

رکورد به حساب می آید. 
قدیر در این زمینه افزود: پیش ازاین رکورد تزریق 
واکسن در یک روز، پنج هزار دوز بود که با همت تیم 

واکسیناسیون ارتقا یافت.
مرکز  هشت  حاضر  حال  در  کرد:  اضافه  وی 
عملیات  که  شده  فعال  قم  در  واکسیناسیون 
و  سنی  گروه های  برای  دقت  با  را  واکسیناسیون 

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

با ادامه روند فعلی بیماری کرونا مراکز درمانی دیگر پاسخگو نخواهند بود
باید تجمعات و دور همی ها کاهش یابد 

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت در دیدار با شورای 
هیأت های مذهبی استان قم گفت: هیأت باید 
پنج شاخصه داشته باشد. اول هدف اباعبدالله را 
از قیام بداند، دوم به این هدف ایمان بیاورد، سوم 
برای این هدف تبلیغ کند، چهارم تلاش در حفظ 
و نگهداری این هدف داشته باشد و پنجم بتواند 
همانطور که این امانت به دست ما رسیده به نسل 

آینده منتقل کند. 
اعضای  با  دیروز  سعیدی  سیدمحمد  آیت الله 
و اعضای  استان قم  شورای هیأت های مذهبی 
شورای هیأت های ثار الله و رزمند گان اسلام دیدار 

کرد.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت ضمن تبریک 
اعیاد گذشته و تسلیت پیشاپیش به مناسبت فرا 
رسیدن ایام عزاداری سید وسالار شهیدان گفت: 

همه  در  گونه  جهاد  و  مخلصانه  ما  هیأت های 
عرصه های کمک به مردم و به خصوص عزای امام 
حسین علیه السلام در صحنه هستند و فعالیت 
اهل  نام  با  عده ای  کرد:  اضافه  وی  می کنند. 
بیت)ع( و با شعار امام حسین علیه الاسلام برای 
دشمن کار می کنند و این مسئولیت شما هیأتی ها 

را سنگین تر می کند.
آیت الله سعیدی در توصیف هیأت ها و عزاداری 
توصیف ها  این  از  هدف  کرد:  مطرح  هدفمند 
امام  دنیا است؛  این  زندگی  روشن شدن سبک 
حسین علیه السلام از ابتدا تا انتها در برابر هر 
حادثه ای قرار گرفتند کمر خم نکردند و گفتند 

مارایت الاجمیلا.
عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: هیأت باید 
پنج شاخصه داشته باشد اول هدف ابا عبدالله را 

از قیام بداند، دوم به این هدف ایمان بیاورد، سوم 
برای این هدف تبلیغ کند، چهارم تلاش در حفظ 
و نگهداری این هدف داشته باشد و پنجم بتواند 
همانطور که این امانت به دست ما رسیده به نسل 

آینده منتقل کند.
و  مردم  نقش  خصوص  در  مطهر  حرم  تولیت 
الشهدا اظهار کرد:  جریان ها در حفظ راه سید 
نقش مردم در حفظ و استمرار و ثبات یک نهضت 
هم  مردم  همین  مقابل،  در  و  است  زیاد  بسیار 
می توانند در تخریب و تحریف و غصب مسیر حق 

نقش زیادی را ایفا کنند.
سبک  با  هم  بزرگوار  و  راحل  امام  گفت:  وی 
حسینی حرکت را شروع و انقلاب کردند و ادامه 
دادند و از دنیا رفتند و این جریان را به نسل بعد 

انتقال دادند.

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت مطرح کرد :

پنج شاخص مهم برای هیأت های مذهبی 

طرح:مهدی عزیزی

ببینید چه می کنه این ویروس دلتا!

شرایط برگزاری مراسم ماه محرم اعلام شد 
رییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی مدیریت بیماری کرونا گفت: مراسم ایام ماه محرم به 
شرط استفاده صد در صدی از ماسک، رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در 
کنار واکسیناسیون و با اولویت استفاده از مکان های باز و دارای تهویه مناسب هوا برگزار می شود..
حسین ذوالفقاری اظهارداشت: امسال هم مثل سال گذشته ایستگاه های صلواتی دایر نخواهد شد 
و در عوض موکب های سلامت برای پخش ماسک مورد توجه قرار می گیرد.رئیس کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی مدیریت بیماری کرونا در بخش دیگری از صحبت هایش به مراسم دسته روی در 
ایام محرم اشاره کرد و گفت: این مراسم نباید به محلی برای تجمع عزاداران تبدیل شود و باید صرفاً 
به صورت محلی و محدود با رعایت اصول بهداشتی برگزار شود.موضوع عدم تشکیل مراسم خانگی 
در ایام محرم از دیگر تاکیدات امروز جلسه کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی مدیریت بیماری کرونا 
بود و در این خصوص ذوالفقاری اظهار داشت: به تجربه دیده شده که مراسم خانگی با توجه به فضا و 
مکان سر بسته عامل شیوع و انتقال بیماری است و برای همین از مردم تقاضا می کنیم که تحت هیچ 

شرایطی مراسم عزاداری در خانه هایشان برگزار نکنند.

مجمع اصولگرایان قم تاسیس شد
 دبیر کمیسیون ماده 10 قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی گفت: این کمیسیون 
با درخواست تاسیس حزب خدمتگزاران انقلاب اسلامی و مجمع اصولگرایان استان قم با انجام 
اصلاحات در مرامنامه موافقت کرد. حمزه امرایی در نشست خبری  گفت: ششمین جلسه کمیسیون 
ماده 10 قانون نحوه فعالیت های احزاب و گروه های سیاسی در سال 1400 امروز دوشنبه برگزار شد 
که این نشست مصوباتی را به همراه داشته است. وی افزود: در نشست روز دوشنبه کمیسیون ماده 
10 احزاب به تقاضای تاسیس حزب خدمتگزاران انقلاب اسلامی در جلسه کمیسیون رسیدگی و این 
درخواست با اعمال اصلاحات در مرامنانه و اساسنامه مصوب شد. جزییات مصوبه به هیات موسس 
ابلاغ می شود.دبیر کمیسیون ماده 10  قانون نحوه فعالیت های احزاب و گروه های سیاسی با بیان 
اینکه در این نشست همچنین درخواست تاسیس مجمع اصولگرایان استان قم با انجام اصلاحات 
در مرامنامه و اساسنامه  به تصویب رسیده است، گفت: جزییات مصوبه به هیات موسس ابلاغ می 
شود.بر اساس اظهارات امرایی شرایط مسوولان 14 شعبه استانی احزاب بررسی و صلاحیت آنان 

تایید شد. 

جزئیات کامل برگزاری مراسم تحلیف رئیسی 
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی جزئیات برگزاری مراسم تحلیف سیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری در روز 14 مرداد ماه  را تشریح کرد.سید نظام الدین موسوی سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی در تشریح جزئیات برگزاری مراسم تحلیف سیزدهمین دوره ریاست جمهوری، 
گفت: پس از انتخابات ریاست جمهوری چند مراسم طبق قانون اساسی برگزار می شود، مراسم تنفیذ 
توسط رهبر معظم انقلاب، مراسم تحلیف و سوگند رئیس جمهور و سپس رأی اعتماد مجلس به کابینه 
معرفی شده توسط رئیس جمهور این مراسم ها هستند که پس از آن، دولت جدید کار خود را آغاز 
می کند. وی اضافه کرد: بر اساس آمار اعلام شده تا این لحظه 115 مقام رسمی از ۷3 کشور جهان 
اعلام آمادگی برای حضور در مراسم تحلیف کردند؛ از بین این مقامات 10 رئیس کشور در تراز سران 
کشورها، 20 رئیس مجلس، 11 وزیر خارجه، 10 نفر از وزرای دیگر کشور ها و همچنین فرستاده ویژه و 
نواب رؤسای مجالس، رؤسای کمیسیون ها و هیئت های پارلمانی در این مراسم حضور پیدا می کنند.

کارگزاران با لاریجانی حزب مشترک تشکیل می دهند؟
علی محمد نمازی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران، در خصوص اظهارت لاریجانی مبنی بر 
تشکیل یک حزب واحد اظهار کرد: تشکیل حزب واحد کار بسیار خوبی است. راه حل برای اصلاح 
طلبان و اصولگرایان پس از انتخابات این است که هر دو جناح تبدیل به یک حزب فراگیر شوند و همه 

تشکل هایی که متعلق به آن جناح هستند داخل آن حزب بیایند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آغاز اجرای طرح ساختمان های
 سازگار با محیط زیست

معاون خدمات شهری شهرداری قم از آغاز اجرای طرح ساختمان های سازگار 
با محیط زیست و آمادگی ثبت نام از شهروندان قمی متقاضی این طرح خبر داد.

سید امیر سامع روزدوشنبه در آئین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 
12 پروژه ی شهری قم که در هشتمین هفته از اجرای طرح “قم در مسیر تحول” 
و با حضور حضرت آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، نماینده 
بیت شهید آیت الله سید محمدباقر حکیم، شهردار، رئیس و اعضای پنجمین 
دوره و برخی از منتخبین ششمین دوره شورای اسلامی شهر و جمع دیگری از 
مسئولان استانی و شهری برگزار شد، اظهار داشت: مدیریت و استفاده صحیح و 
اصولی از انرژی به ویژه در حوزه ساختمان از موضوعات اساسی کشور است و در 

این راستا طرح ساختمان های سازگار با محیط زیست در قم اجرا می شود.
وی با تشریح چگونگی اجرای این طرح و نحوه حمایت شهرداری از آن بیان کرد: 
بر اساس این طرح ساختمان هایی که در موضوع انرژی استانداردهای موجود را 
رعایت می کنند، موردحمایت شهرداری، دستگاه های خدمات رسان ازجمله برق، 
گاز و آب قرار می گیرند و ساختمان ها ازنظر سازگاری با محیط زیست درجه بندی 
می شوند. وی بابیان اینکه مراحل اولیه اجرای این طرح نظیر اطلاع رسانی به 
جامعه هدف، جلب مشارکت ها، آموزش متخصصان و جلب همکاری مجریان در 
این تدوین آن مدنظر قرارگرفته است، افزود: در لایحه جدید شهرداری مقررشده 
50 ساختمان که موضوعات مرتبط با طرح ساختمان های سازگار با محیط زیست 
را موردتوجه قرار می دهند مورد تشویق بیشتری قرارگرفته و از مزایایی ازجمله 25 

درصد تخفیف کل عوارض ساختمان بهره مند شوند.
آبیاری  برای  خاکستری  آب  از  که  ساختمان هایی  کرد:  خاطرنشان  سامع 
فضای سبز استفاده کرده و معضلات پسماند رعایت کنند، می توانند مشمول 

ساختمان های ممتاز سازگار با محیط زیست خواهند شد.
  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

احداث بلوار و تقاطع غیرهمسطح 
شهید آیت الله حکیم 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از هزینه 3۸0 میلیارد تومانی احداث بلوار 
و تقاطع غیرهمسطح شهید آیت الله سید محمدباقر حکیم در بخش آزادسازی، 

تملک و عملیات عمرانی خبر داد.
آغاز عملیات  و  بهره برداری  افتتاح،  آئین  در  روزدوشنبه  زاده  عباس حلوایی 
اجرایی 12 پروژه ی شهری قم که در هشتمین هفته از اجرای طرح “قم در مسیر 
تحول” و با حضور حضرت آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، 
نماینده بیت شهید آیت الله سید محمدباقر حکیم، شهردار، رئیس و اعضای 
پنجمین دوره و برخی از منتخبین ششمین دوره شورای اسلامی شهر و جمع 
دیگری از مسئولان استانی و شهری برگزار شد، با اشاره به افتتاح بلوار و مسیر 
مستقیم تقاطع غیرهمسطح شهید حکیم اظهار داشت: احداث مسیر این بلوار 
از تقاطع بلوار شهیدان هاشمی شاهرودی تا بلوار جمهوری اسلامی به همراه 
احداث تقاطع غیرهمسطح در بلوار پیامبر اعظم)ص(، با هزینه ای بیش از 3۸0 
میلیارد تومان اعتبار در بخش تملک، آزادسازی مسیر و عملیات عمرانی صورت 

گرفته است. 
وی آغاز عملیات اجرایی احداث تقاطع بلوار شهید آیت الله سید محمدباقر 
حکیم و بلوار پیامبر اعظم)ص( را از شهریورماه 13۹۷ دانست و افزود: این پروژه 
عمرانی با 10 هزار مترمربع عرشه بتنی و 42 هزار مترمربع زیرسازی و آسفالت 
در محدوده تقاطع آماده افتتاح فاز نخست در بازگشائی مسیر مستقیم قرارگرفته 
است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اهداف کلان این پروژه را تکمیل 
ترافیکی  محور  ارتباطی  مسیر  تکمیل  و  ترافیک  توزیع  شهری،  معابر  شبکه 
فردوسی در ارتباط شریانی مناطق 4،1 و 5  عنوان کرد و گفت: در مراحل بعدی 
بازگشایی این محور، از طریق احداث تقاطع غیرهمسطح میدان ارتش و یادگار 

امام مناطق 6،2 و 3 نیز در امتداد این محور ترافیکی بازگشائی خواهد شد. 
وی با اشاره به اینکه دیگر تقاطع های در دست احداث این مسیر دارای پیشرفت 
فیزیکی 30 تا 40 درصدی است، بیان کرد: پروژه تأمین روشنایی و تأسیسات برق 

این پروژه نیز بااعتباری بالغ بر 14 میلیارد تومان در حال اجراست.
  

سخنگوی منتخبان ششمین دوره شورای اسلامی شهر قم :

سه گزینه نهایی برای تصدی 
شهرداری قم مشخص شد

سخنگوی منتخبان ششمین دوره شورای اسلامی شهر قم ، درباره  گزینه های 
انتخاب شهردار اظهار داشت:صبح روز دوشنبه  جلسه  منتخبین برگزار و سه گزینه 

نهایی برای تصدی شهرداری قم مشخص شد.
مصطفی ملایی ، با بیان اینکه برای انتخاب شهردار در ششمین دوره شورای 
اسلامی کمیته ۷ نفره ای تشکیل شده که به بررسی و دریافت رزومه گزینه های 

مطرح شده بپردازند.
وی با بیان اینکه پس از بررسی رزومه 21 نفر از نامزد های تصدی شهرداری قم و 
گفت و گو و جلسات مختلف به 3 گزینه نهایی رسیده ایم که دو نفر از این بزرگواران 

دارای درجه علمی استاد تمام و یکی از این افراد بومی می باشند .
ملایی  تصریح کرد :با توجه به جایگاه ویژه شهر مقدس قم  شاخصه های تعیین 
شده برای انتخاب شهردار را اندیشه و عمل انقلابی با روحیه  جهادی، داشتن 
سابقه و تجربه  مدیریتی موفق و آشنایی کلی با قوانین، ساختارها، فرآیندهای 
مدیریت شهری و شناخت شهر مقدس قم، داشتن دانش و تجربه  اقتصادی 
و توانمندی در تأمین منابع مالی شهر و رویکرد جذب سرمایه، دارا بودن رویکرد 
تحولی و جوانگرا و داشتن نگاه علمی و برنامه محور با رویکرد توسعه ای و راهبردی، 
جایگاه  از  آگاهی  و  اجتماعی  فرهنگی-  نگاه  فسادستیزی،  رویکرد  داشتن 
بین المللی شهر مقدس قم و قدرت مذاکره و تعامل با مجلس شورای اسلامی، 

دولت، مراکز حوزوی و سایر نهادها برشمرد.
 ملایی با اشاره به اینکه اعضای ششمین دوره شورای اسلامی شهر قم،توجه 
ویژه ای به مناطق محروم و کم برخوردار دارند ، تصریح کرد: باید تیم مدیریت 
جدید با تدوین برنامه جامع در راستای عدالت شهری گام های بهتری بردارد. 
وی در پایان با بیان اینکه تلاش ما این هست که تا جمع بندی نهایی را در زمان 
مشخص شده انجام دهیم، اظهار داشت: ان شالله با جلساتی که با گزینه های 
نهایی خواهیم داشت، در مهلت قانونی گزینه نهایی تصدی شهرداری قم را اعلام 

خواهیم کرد.

سیدمحمد آتش زر :

شورای ششم از وحدت غافل نشود 
عضو شورای شهر قم گفت :حفظ وحدت البته سخت است و تلخی و خون دل 

خوردن دارد، اما گاهی باید کوتاه آمد تا حفظ وحدت مخدوش نشود.
شهر  شورای  اعضای  از  یکی  عنوان  به  زر  آتش  سیدمحمد  الاسلام  حجت 
پنجم که در دوره ششم حضور ندارد با اشاره به حضور خود در دوره های پنج 
گانه شورای اسلامی شهر، آن را لطف خدا دانست و گفت: من پیش از توفیق 
نمایندگی مردم در شورای اسلامی شهر، یک معلم بودم و همچنان هم یک معلم 

هستم.
وی با تشکر از مردم شریف، متدین و ولایتمدار قم ادامه داد: تشکر ویژه را باید 
از مراجع معظم تقلید داشت که در حل مشکلات مردم همواره پیشقدم بوده و 

هستند.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان این که شاید در برخی تصمیمات اشتباه 
کرده باشم تصریح کرد: در عین حال هیچ تصمیمی را بر اساس حبّ و یا بغض 

نگرفته ام.
آتش زر همچنین از اعضای دوره ششم شورای اسلامی شهر قم خواست تا 
نسبت به دیده شدن زحمات بیشتر برخی از پرسنل شهرداری نسبت به برخی 

دیگر فکری کنند.

روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم اعلام کرد: 

مزایده پروژه رضوان ۱۴ مرداد  برگزار می شود
روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم اعلام کرد: بر اساس رای دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم 
اخلالگران نظام اقتصادی قم، مزایده پروژه رضوان در روز پنج شنبه 14 مردادماه در دادسرای این استان 

برگزار می شود. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، بر اساس رای دادگاه ویژه رسیدگی 
به جرایم اخلالگران نظام اقتصادی قم مبنی بر محکومیت مدیرعامل پروژه مسکونی رضوان و حسب 
دستور دادستان قم مبنی بر فروش آن مجتمع، مزایده این پروژه به قیمت پایه 114 میلیارد و 5۷5 میلیون 

تومان برگزار خواهد شد.
نظریه هیات  پارس، طبق  آپکو  به شرکت  این گزارش، مجتمع مسکونی رضوان متعلق  بر اساس 
کارشناسان رسمی دادگستری دارای سه هزار و ۸0 متر عرصه شامل 10 طبقه و دارای 131 واحد 
مسکونی جمعا به متراژ مفید 11 هزار و 330 متر و چهار واحد تجاری به میزان 335 متر سرقفلی و 6 هزار 

و 134 متر مشاعات است که مجتمع هنوز تکمیل و قابل بهره برداری نیست.
این گزارش حاکی است: مزایده در تاریخ 14 مرداد 1400 ساعت ۹ الی 10 صبح در دادسرای عمومی 
و انقلاب قم برگزار می شود و به صورت قانونی از طریق آگهی در روزنامه های کثیرالانتشار قم به اطلاع 

عموم رسیده است.
چنانچه در موعد مقرر خریداری وجود نداشته باشد، مزایده تجدید و زمان مزایده تمدید می شود و مجدد 

از طریق آگهی، اطلاع رسانی خواهد شد.
متهم پرونده مجتمع مسکونی رضوان 132 واحد این طرح را به یک هزار و 400 نفر پیش فروش و از هر 
خریدار مبالغی بین 500 تا ۷00 میلیون ریال و در مجموع حدود یک هزار میلیارد ریال دریافت کرده است 

که با پیگیری های قضایی و انتظامی این متهم دستگیر و روانه زندان شده است.
تعداد شکات این پرونده حدود یک هزار و 300 نفر، تعداد متهمان 30 نفر و میزان حیف ومیل اموال مردم 

در این پرونده نیز حدود یک هزار میلیارد ریال می باشد.
  

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۱۳ بیمار کرونایی در قم جان باختند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به یازدهم مردادماه 1400، 13 بیمار 

کرونایی در این استان جان باختند. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین 
وضعیت کووید1۹ در قم، افزود: در این مدت 1۷1 بیمار با علایم ابتلا به کرونا پذیرش و از این تعداد، 

153 نفر بستری شدند.
وی اضافه کرد: همچنین 110 نفر از بیماران بهبود یافته کرونایی نیز از بیمارستان مرخص شدند.

به گفته وی، در حال حاضر ۷46 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال 155 
نفر از آن ها وخیم است.

قدیر بیان کرد: در 24 ساعت منتهی به یازدهم مردادماه 1400، یک هزار و 5۹۸ تست از شهروندان 
استان گرفته شد که 516 تست مثبت بوده است.

وی افزود: تاکنون 13۷ هزار و 260 دوز واکسن کرونا به شهروندان استان قم تزریق شده است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

85 فقره ؛ اعتراف سارقان ایسیو 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری 2 سارق ایسیو پژو 206 و اعتراف متهمان به ۸5 فقره سرقت خبر 

داد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت ایسیو پژو 206 در قم، 

موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی بیان داشت: روند تحقیقات ادامه داشت تا اینکه کارآگاهان، یک دستگاه وانت پیکان که سارقان به 
وسیله آن در محل های سرقت حاضر و اعمال مجرمانه خود را عملی می کردند شناسایی و در ادامه مالک 
خودرو که فردی سابقه دار و ساکن تهران بود شناسایی و با اخذ نیابت قضائی، وی و همچنین همدستش 

را طی عملیاتی دستگیر و به قم منتقل کردند.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: متهمان در تحقیقات صورت گرفته و در مواجهه با مستندات موجود، 
به ۸5 فقره سرقت ایسیو پژو 206 اعتراف که در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
سردار میرفیضی از همشهریان خواست، خودرو خود را به لوازم پیشگیری از سرقت تجهیز و از پارک کردن 

آن در مکان های خلوت و فاقد دوربین خودداری کنند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم با اشاره به تامین همه امکانات 
لازم برای افزایش تعداد مراکز واکسیناسیون گفت: می توانیم تعداد تزریق واکسن در 

قم را به چند برابر میزان موجود افزایش دهیم.
ببیژن سلیمان پور روزدوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان قم با تاکید 
بر ضرورت بسیج همگانی برای افزایش میزان تزریق واکسن کرونا درقم گفت: تمام 
امکانات لازم برای این کار در استان مهیاست و می توانیم تعداد تزریق واکسن را به 
چند برابر میزان موجود برسانیم. وی تصریح کرد:  با توجه به اینکه آمار شیوع تعداد 
مبتلایان و فوتی ها در قم  مناسب نیست؛ برگزاری هرگونه تجمع  و کاهش رعایت شیوه 

نامه های بهداشتی وضعیت را تشدید می کند
کاهش رعایت نکات بهداشتی به زیر ۴۰ درصد قابل قبول نیست 

سلیمان پور واکسیناسیون همگانی را به عنوان راهکار موثر در مقابله با شیوع 
ویروس کرونا و همچنین اولویت استان بیان کرد و افزود: از همه گروه ها و افراد 
از جمله روحانیون، اساتید دانشگاه، پیشکسوتان، هنرمندان، ورزشکاران و سایر 
گروه های تاثیرگذار می خواهیم مردم را به تزریق هرچه سریع تر واکسن دعوت کنند. 
وی با اشاره اهتمام استان برای افزایش تعداد مراکز تزریق واکسن در قم گفت: به 
دنبال مهیا کردن شرایط برای تزریق واکسن به افراد زیر 50 سال و افزایش سرعت 
روند واکسیناسیون در قم هستیم. سلیمان پور با بیان این که کاهش رعایت نکات 
بهداشتی به زیر 40 درصد به هیچ عنوان قابل قبول نیست، گفت: در مقابله با کرونا 
باید همه دستورالعمل های ارائه شده از سوی ستاد ملی را رعایت کنیم و اجازه ندهیم 
با کاهش رعایت  نکات بهداشتی،  کادر درمان بیش از این دچار زحمت شوند. وی 
با اشاره به نزدیکی ایام ماه محرم و لزوم تدوین دستورالعمل های بهداشتی برای 
برگزاری مطلوب مراسم های عزاداری، افزود: در این رابطه به دنبال برگزاری جلسه با 
متولیان برگزاری جلسه های عزاداری هستیم و می دانیم همچون سال گذشته اکثر 
هیهات های مذهبی دستورالعمل های بهداشتی را به نحو احسن رعایت خواهند 
کرد. وی با بیان این که تصمیم های گرفته شده در این خصوص به زودی ارائه خواهد 
شد، ادامه داد: شیعه امام حسین)ع(  بصیر است و مطابق امر رهبر معظم انقلاب 
اجازه نمی دهد بی توجهی به رعایت دستورالعمل های بهداشتی موجب برخی سو 
استفاده ها شود. معاون استاندار قم همچنین از پیرغلامان اهل بیت)ع( خواست 
با استفاده از موقعیت ایجاد شده در آستانه ماه های محرم و صفر،  مردم را نسبت به 
تزریق واکسن تشویق کنند. معاون استاندار قم با اشاره به نزدیکی ماه محرم و ضرورت 
تدوین دستورالعمل های بهداشتی برای برگزاری مطلوب مراسم های عزاداری گفت:  

شیعه امام حسین )ع( بصیر است و مطابق امر رهبر معظم انقلاب اجازه نمی دهد 
بی توجهی به رعایت دستورالعمل های بهداشتی موجب برخی سوء استفاده ها شود.

باید روند واکسیناسیون درکوتاه ترین زمان ممکن انجام شود 
مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در این جلسه گفت: به دنبال 
کاهش گروه های سنی در بحث واکسیناسیون استان قم هستیم و اکنون افراد 50 
سال به بالا می توانند با مراجعه به مراکز منتخب نسبت به تزریق واکسن کرونا اقدام 
به صورت خودرویی  واکسن  تزریق  مراکز  تاکید کرد: گسترش  ابرازه  کنند. علی 
باید از جمله برنامه های استان در این بخش باشد تا از این طریق از تجمع افراد که 
خود عاملی برای گسترش کرونا است جلوگیری شود. وی ادامه داد: برای موفقیت 
دراجرای برنامه واکسیناسیون و مقابله مطلوب با کرونا،  باید روند واکسیناسیون درکوتاه 
ترین زمان ممکن انجام شود و به همین دلیل نیاز است که همه امکانات استان قم به 

مدت سه هفته برای اجرای موفق این برنامه بسیج شود.
واکسن کرونا تا حد زیادی مرگ و میر را کاهش می دهد 

وی با اشاره به نقش واکسیناسیون درکاهش مرگ ناشی از کرونا،  افزود: درحال 
حاضر حدود 130 تن بر اثر ابتلا به کرونا در بخش مراقبت های ویژه مراکز درمانی قم 

بستری هستند که هیچ کدام از این افراد دریافت کننده واکسن کرونا نبودند.
مشاور وزیر بهداشت گفت: با گسترش روند واکسیناسیون و استقبال مردم قم از آن،  
می توانیم در آینده شرایط بهتری داشته باشیم و از شکل گیری پیک های احتمالی 
بعدی جلوگیری کنیم.  وی بیان کرد: نیاز است تا افرادی هم که سابقه ابتلا به ویروس 
کرونا و بهبودی از آن را دارند،  نسبت به دریافت واکسن و افزایش ایمنی بدن خود 
در برابر این ویروس اقدام کنند. وی ادامه داد: با وجود تزریق واکسن کرونا،  حتی 
درصورت ابتلا احتمالی به این بیماری که امکان آن بسیار محدود است،  میزان مرگ تا 
حد زیادی)نزدیک به صفر( کاهش می یابد و این از مهمترین نکاتی است که باید برای 

مردم بیان و ایشان نسبت به دریافت واکسن تشویق شوند.
وضعیت کرونا در قم به هیچ عنوان مطلوب نیست

همچنین دراین جلسه معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه 
گفت: متاسفانه وضعیت کرونا درقم اصلا مطلوب نیست و در اوج پیک این بیماری در 
سطح استان هستیم. سیامک محبی تاکید کرد: این پیک نسبت به تمام پیک های 
قبلی سهمگین تر است و میزان تاب آوری سیستم بهداشت و درمان را تحت تاثیر 
خود قرار داده است. وی ادامه داد: با اعلام وضعیت قرمز در پیک های قبلی همراهی 
بیشتری را از سوی مردم شاهد بودیم،  اما این همراهی در پیک کنونی کاهش یافته و 
عادی انگاری مردم به یکی از نقاط آسیب پذیری در مقابله با ویروس کرونا تبدیل شده 
که تبعات خطرناکی درپی خواهد داشت. وی افزود: اکنون بیش از ۷00 بیمار کرونا 
مثبت در مراکز درمانی استان بستری هستند که این آمار با اضافه کردن تعداد افرادی 
که با مراجعه روزانه و بستری موقت از خدمات بیمارستانی برخوردار می شوند، بسیار 
بیش از این خواهد شد. معاون دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از نظر شیوع بیماری 
و تعداد فوتی ها وضعیت خوبی نداریم و در این شرایط  تاب آوری کادر درمان هم که 
طی چند ماه گذشته فرصت استراحت پیدا نکردند،  رو به کاهش است. وی با اشاره 
به وضعیت قرمز استان از منظر شیوع ویروس کرونا، افزود: اگر شرایط به همین روند 
طی شود و مردم نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی اهتمام لازم را نداشته باشند 
آمار بستری و فوتی های استان در اثر کرونا طی  هفته های آینده نیز بیشتر خواهد شد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم تاکید کرد ؛

ضرورت بسیج همگانی برای افزایش واکسیناسیون کرونا


